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آیت الله نورمفیدی: 
گفت وگو نباید محدود به یک عده 

خاص شود
نماینــده ولــی فقیــه در اســتان 
گلستان گفت: جامعه نیاز به گفتگو 
دارد گفتگو هم نبابد محدود به یک 
عده خاص شــود ، اینگونه رفتارها  

زخم بر پیکر جامعه وارد می کند.
آیت الله سیدکاظم نورمفیدی در 
جلســه شــورای فرهنگ عمومی 
گلستان اظهار داشت:  جامعه نیاز 
به گفتگو دارد و با وجود آنکه رهبر 

رئیس قوه قضائیه :
مدیریت ها به دست متخصص نماها 

سپرده نشود 
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سخنگوی وزارت امور خارجه: 
شرط بندی روی تحولات داخلی 

ایران اشتباه است
رئیــس قــوه قضائیــه گفت: 
بایــد امــور و مدیریت هــا را به 
واجدشــرایط  متخصصیــن 
سپرد؛ بعضاً مشاهده می شود 
کــه برخی کارهــا و مدیریت ها 
به افراد غیرمتخصص سپرده 
می شــود؛ قطعاً در این صورت 
کار به درســتی پیش نمی رود؛ 
لذا تخصص گرایی و بکارگیری 

 سخنگوی وزارت امور خارجه 
با تاکید بر اینکــه آمریکایی ها 
در موضوع مذاکرات همچنان 
دچار دوگانگی هستند، گفت: 
آمریکایــی ها حتمــاً می دانند 
که جمهوری اســامی ایران از 
شرایط جاری عبور کرده است 
و اگــر روی تحــولات داخلــی 
کردنــد،  شــرط بندی  ایــران  7

مدیرکل امورسرمایه گذاری و اشتغال استانداری قم:

اجازه استقرارصنایع 
مشکل سازرا نمی دهیم

مدیرعامل شرکت گاز استان قم :
پنج روستای باقیمانده قم به شبکه گازمتصل می شوند

8

8

معاون سامت و تربیت بدنی آموزش وپرورش استان قم :

والدین از فرستادن دانش آموزان 
بیماربه مدارس خودداری کنند

وضعیت شیوع آنفلوانزا در مدارس قم نگران کننده نیست 

8

8
سخنگوی شورای اسامی شهر قم مطرح کرد:

انتقاد از نگاه نادرست عدم توسعه شهر قم در سطح ملی

قم  استان  آموزش وپرورش  تربیت بدنی  و  سامت  معاون 
به  بیمار  آموزان  دانش  فرستادن  از  والدین   تاکیدبراینکه  با 
میان  در  ویروس  این  شیوع  مانع  تا  کنند  مدارس خودداری 

آنفلوانزا  شیوع  وضعیت  گفت:  شوند  دیگر  آموزان  دانش 
رعایت  با  امیدواریم  و  نیست  نگران کننده  قم  مدارس  در 
دستورالعمل های بهداشتی وضعیت به سطح مطلوب برسد. 

اولویت تامین زیرساخت ها و ارائه تسهیات است 

  

سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم  گفت :شهرداری 
قم با ایجاد خانه موزه های دفاع مقدس، خانه موزه مراجع، خانه موزه شهید فخری 

زاده و شهید شفیعی در مسیر ایجاد مقاصد گردشگری مقاومت تاش می کند.
تخصصی  نشست  در  دوشنبه  روز  نژاد  سیداحمدطباطبایی  حجت الاسام 
ایجاد و تکمیل  گردشگری مقاومت در سالن رضوان شهرداری قم، بیان کرد: 
مقاصد گردشگری مقاومت مانند خانه موزه شهیدان زین الدین، شهید محسن 

از  قم  شهرداری  ورزشی  فرهنگی  سازمان  سالم  تفریحات  و  ورزشی  معاون 
رونمایی  و  انقاب«  فرزندان  ورزشی  تفریحی  »المپیاد  دوره  پنجمین  برگزاری 
از خانه کشتی و پیست اسکیت و دوچرخه سواری در قم خبرداد. حمیدرضا 
ورزشی  تفریحی  »المپیاد  دوره  پنجمین  اظهارداشت:  گفت وگویی  در  داوودی 
فرزندان انقاب« امسال در دو بخش آقایان و بانوان و ۴ رده سنی و در ۵ رشته 
طناب زنی، طناب کشی سه نفره، فوتبال دستی، تنیس روی میز و دارت برگزار 

سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم :
مقاصد گردشگری مقاومت در قم ایجاد می شود

معاون سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم  خبرداد:
راه اندازی خانه کشتی ، پیست اسکیت و دوچرخه سواری 

86
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دانش بنیان های تشنه شفافیت
فعالیت شرکت های دانش بنیان در عرصه ارزهای دیجیتال به نحوی است که تاکنون 
شرکت های متعددی فعالیت خود را در زمینه بلاک چین و ارزهای دیجیتال آغاز کرده اند. 
آموزش و تحلیل در زمینه ارزهای دیجیتال و همچنین طراحی، توسعه، مشاوره و آموزش 
راهکارهای مبتنی بر بلاک چین و ماینینگ بخشی از فعالیت های این مجموعه هاست. با 
توجه به نبود بسترهای مناسب و عدم پیشرفت اکوسیستم رمز ارزها در کشور، ممکن است 
ایرانی ها، سرمایه های خود را به سمت بسترهای خارجی سوق دهند و مخاطرات فردی و 
اجتماعی را شاهد باشیم. در این راستا، بررسی تجربه های جهانی و ابعاد حقوقی کریپتو، 

خالی از لطف نیست.
طبق پیش بینی ها تا سال ۲۰۳۰ بلاک چین برای کسب وکارها ارزشی ۳.۵ تریلیون دلاری 
ایجاد می کند و در نقاط مختلف جهان، رمزارزها ازمهترین عوامل اشتغالزایی و درآمد هستند 
و نمودار اقتصادی لینکدین و شاخص های پیشرفت نشان می دهد که لیست مشاغل کریپتو 
و بلاک چین در سال ۲۰۲۱ در مقایسه با سال ۲۰۲۰ در برخی کشورها ازجمله آمریکا بیش 

از ۵۰۰ درصد افزایش داشته است. به چند نمونه توجه کنید؛
الف- در آسیای جنوب شرقی، بزرگترین اقتصاد رمزارزها با حجم عظیم بیش از ۸۵۹.۴ 
تریلیون روپیه، متعلق به اندونزی است که ارزش آن معادل ۵۷.۳۷ میلیارد دلار است. بنابراین 
قانونگذار دراین کشور برای محافظت از دارایی های مردمی و ملی دست به کار شده و با صدور 
یک قانون جدید بر مبادلات ارزهای دیجیتال قصد کنترل بیشتری را دارد. در قانون جدید، 
باید حداقل دو سوم از تعداد کل هیئت مدیره و کمیسرهای مؤسسات مربوط به تبادلات ارز 
دیجیتال شهروندان بومی اندونزی باشند. علاوه بر این، معاون وزیر بازرگانی اندونزی هم 
اعلام کرده که مدیران و کمیسیون های حاکم بر مبادلات رمزنگاری، طبق قانون ملزم به 
اقامت در این کشور هستند. این رویکرد در جهت محافظت از شهروندان اندونزی در برابر 

مبادلات پر ریسک ناشی از افزایش محبوبیت تراکنش های ارزهای دیجیتال در آسیا است.
ب- پاراگوئه با تزریق سرمایه به تولید رمز ارز و تقویت خصوصی سازی در این حوزه، 
استخراج کریپتو را به عنوان یک فعالیت صنعتی به رسمیت شناخت و فعالیت رمزارزها در 

پاراگوئه قوت گرفت.
ج- در امارات متحده عربی، رمزنگاری را با سه رویکرد در نظر می گیرند اولًا آنها می خواهند 
استفاده از مالی دیجیتال توسط افراد و مشاغل را تشویق کنند. ثانیاً، آنها می خواهند یک 
محیط نظارتی و اقتصادی مطلوب را فراهم کنند و سوم، آنها می خواهند همکاری بین 
صنعت و کشورها را در سطح جهانی تشویق کنند. بنابراین گام های مهمی در امارات متحده 
عربی برای اعمال قوانین و تجارت های دوستدار رمزنگاری برداشته شده است تاجاییکه راه 

اندازی سازمان تنظیم مقررات دارایی های مجازی دبی )VARA( یکی از این موارد است.
در این بین با مرور روند فعالیت کریپتو در کشورمان، امکان سو استفاده از ارز دیجیتال 
در پول شویی، سرقت های رایانه ای، معاملات تقلبی از نکات قابل تأمل است که با تقویت 
مقررات گذاری در رمزارزها، می توان در شفافیت بخشی به این حوزه کمک کرد. سرانجام 
اینکه با توجه به حضور نزدیک به ۱۲ میلیون ایرانی در بازار رمزارز و تجریه کشورهایی مانند 
پاراگوئه، اندونزی و امارات که در قانون گذاری رمزارزها منعطف، هوشمندانه و موفق عمل 
کرده اند زیرا درصدد حضوری پررنگ و قوی در این فناوری نوین هستند، بنایراین با وجود 
بخش خصوصی، فعالان و تشکل های صنفی تخصصی و شرکت های دانش بنیان که به این 
عرصه ورود کرده اند لازم است، قانون گذاران هم این اشتیاق را مورد توجه ویژه قرار دهند تا 

شاهد تغییرات مثبتی در مقررات گذاری رمزارزها باشیم.
 مدرس دانشگاه و حقوقدان فناوری های نوین

رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسامی :

حضرت معصومه )س( بعنوان الگو به بانوان 
معرفی شود

حجت الاسلام والمسلمین آقا تهرانی روزدوشنبه با حضور در حرم مطهر بانوی کرامت با 
آیت الله سعیدی تولیت آستان مقدس و امام جمعه قم دیدار و گفت وگو کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین مرتضی آقاتهرانی رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اسلامی، روزدوشنبه  با حضور در حرم مطهر بانوی کرامت در سالن محراب این آستان 
مقدس با آیت الله سید محمد سعیدی دیدار کرد. حجت الاسلام والمسلمین آقاتهرانی 
در این دیدار با اشاره به ویژگی های شخصیتی حضرت معصومه سلام الله علیها اظهار 
کرد: معرفی ایشان به عنوان یک الگو برای افراد جامعه به ویژه بانوان باید با مشارکت های 

مجموعه ها و دغدغه مندان فرهنگی دنبال شود.

امیر خداداد همدانی*

مدیرکل امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری قم گفت: 
نباید صنایع و فعالیت های اقتصادی را در استان مستقر 
کنیم که در آینده مسائل و مشکات آن ها دامن گیر مردم 

استان شود.  ابوالفضل شهیدی مهر درگفت وگویی اظهار 
اشتغال  و  سرمایه گذاری  امور  دفتر  نخست  اولویت  کرد: 
خارجی،  و  داخلی  سرمایه گذاری  بحث  در  قم  استانداری 

شهردار قم:

 انقلاب اسلامی تبلور تمام حرکت های 
آزادی بخش است

 شهردار قم نهضت های آزادی بخش یک قرن گذشته را زمینه ساز شکل گیری انقلاب 
اسلامی دانست و گفت: تبلور تمام جنبش و حرکت های آزادی خواه ۲ قرن گذشته در 
انقلاب اسلامی ایران متجلی شده است.  سید مرتضی سقائیان نژاد روز دوشنبه در اولین 
نشست تخصصی گردشگری مقاومت در سالن رضوان شهرداری قم افزود: انقلاب اسلامی 
در زمانی شکل گرفت که اندیشمندان شرق و غرب نقطه پایانی بر حکومت دینی گذاشته 
بودند و معتقد بودند در دوران بعد از رنسانس و پیشرفت های علمی، دین جایی در سیاست 
و اجتماع ندارد. وی اضافه کرد: نهضت فکری امام خمینی)ره( درست در مقابل اندیشه های 
شرق و غرب قرار داشت و بنیان های فکری هر ۲ مکتب را زیرسوال می برد و تفکر و طرح تازه ای 
مبتنی بر اندیشه ناب اسلام محمدی پایه ریزی کرد و از همین رو دنیا در برابر انقلاب اسلامی 
قرار گرفت و با ترور، حمایت از نهضت های دروغین، جنگ ترکیبی در ابعاد مختلف، تحریم و 
غیره تلاش کردند مانع از گسترش انقلاب و فرهنگ ایثار و شهادت شوند. سقائیان نژاد یادآور 
شد: انقلاب اسلامی و هشت سال جنگ تحمیلی جلوه بی نظیری از صبر و مقاومت در برابر 
مستکبران جهانی بود که نتیجه آن پیروزی شد. شهردار قم همچنین تصریح کرد: گردشگری 
و مقاومت هرکدام ظرایف خاص خود را دارد که باید با دقت دنبال شود تا آسیبی به هیچ کدام از 
آن ها وارد نشود. وی در ادامه با اشاره به نام گذاری سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه به قم به 
نام »روز قم«، ادامه داد: هدف مجموعه مدیریت شهری از این ابتکار، معرفی و به فعلیت رساندن 

ظرفیت های فرهنگی، گردشگری، زیارتی و اقتصادی بوده است.
 

معاون استاندارقم : 

رویکرد زیارت ارزان در قم دنبال می شود
 معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم با اشاره به حضور میلیونی زائران در قم گفت: 
بسترسازی برای زیارت ارزان و سهولت در رفت و آمد و اسکان زائران در دستور کار مجموعه 

مدیریت استان قرار دارد. 
ابوالقاسم مقیمی روز دوشنبه در نشست تخصصی گردشگری مقاومت در سالن رضوان 
شهرداری قم، بیان کرد: گفتمان و رویکرد مقاومت از شهرهای زیارتی شکل گرفته است، 
مؤلفه های اصلی مقاومت نیز مانند استقلال طلبی، آزادی خواهی و عدالت طلبی همواره در 
شهرهای زیارتی موردبحث و توجه بوده است. معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم 
ادامه داد: شکل گیری جبهه مقاومت بیانگر قداست شهرهای زیارتی است، تهدید شهرهای 
زیارتی در سطح منطقه و توسعه و تقویت فرهنگ زیارت طی سالهای اخیر منجربه ارتقای 
فرهنگ مقاومت شده است. مقیمی پیاده روی اربعین را از جلوه های دیگر تقویت فرهنگ 
مقاومت یادکرد و اظهار داشت: اتصال شهرهای زیارتی و تعمیق ارتباط بین آن ها سبب 
تقویت محور و جبهه مقاومت اسلامی خواهد شد. وی بابیان اینکه قم دروازه ورود شیعیان 
به ایران است، تصریح کرد: شهر قم در طول سال میزبان میلیون ها زائر ایرانی و غیر ایرانی 
است؛ علاوه بر اینکه صدها تن از شهدای مدافع حرم از کشورهای مختلف در این شهر 
مدفون هستند. معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم اضافه کرد: نزدیکی اندیشه و 
فکر، تقارب فرهنگی و توسعه گردشگری اقتصاد از مباحثی است که می تواند به توسعه و 
تقویت محور مقاومت کمک کند. وی ابراز داشت: توسعه گردشگری مقاومت می تواند در 

حوزه اقتصاد گردشگری استان تحول آفرین باشد.

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی مطرح کرد: 

ورود گردشگران به کشور های حوزه 
مقاومت  تسهیل می شود

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نیز گردشگری 
مقاومت را مسئله ای مهم میان کشور های محور مقاومت دانست و افزود: کشور های مختلف 
حول فرهنگ و هویت مقاومت شکل گرفته اند که باید با افزایش مراودات زمینه های آشنایی 

بیشتر مردم جریان مقاومت از ظرفیت های گردشگری یکدیگر فراهم شود.
علی اصغر شالبافان روز دوشنبه در نشست تخصصی گردشگری مقاومت در سالن رضوان 
بازار هدف کشور های حوزه  پیگیری طرح تسهیل ورود گردشگران در  از  شهرداری قم 
مقاومت خبر داد و گفت: مفهوم سازی، تولید و ایجاد گفتمان موضوعات مهمی است که 
باید در این زمینه مورد توجه قرار بگیرد. معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی روایت گری صحیح و ایجاد روایت اول را از دیگر برنامه های در دست اقدام 
این وزارت خانه در بحث گردشگری مقاومت اعلام کرد و افزود: در کتب جدید راهنمایان 
گردشگری به این موضوع توجه شده و قرار است بحث روایتگری صحیح از اماکن و رویداد 

تاریخی کشورمان در متون جدید راهنمایان گنجانده شود.

 در نظر دارد مکان ذیل را  از طریق مزایده عمومی به اشخاص واجد الشرایط اجاره دهد. 
موضوع مزایده : اجاره عرصه دو قطعه زمین با متراژ تقریبی ۳۰۰ متر مربع و ۱۰۰ متر مربع واقع در پارکینگ ضلع شرقی حرم 

مطهر پشت منزل نیازمند و پائین  پله های صحن فاطمی 
بهای پایه اجاره طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ، میزان تضمین شرکت در مزایده ، نوع کاریری و مدت 

قرارداد به شرح ذیل می باشد:

- نوع تضمین شرکت در مزایده : به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار ۳ماه( یا واریز وجه نقد به 
حساب بانک ملی شعبه میدان تره بار به شماره ۰۱۱۵۴۲۷۰۸۹۰۰۴ بنام سازمان میادین میوه و تره بار ارائه و رسید آن به 

ضمیمه  پیشنهاد تسلیم شود.
- هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام خود خریداری 

کرده باشند. 
- فروش اسناد از مورخ 1۴01/08/07 لغایت 1۴01/08/17 می باشد.

حساب  شماره  به  را  آن  مبلغ  بایست  مي  کننده  شرکت  و  باشد  می  ریال   ۵۰۰/۰۰۰ مزایده  اسناد  خرید  مبلغ   -
۰۱۱۳۱۲۷۵۸۸۰۰۱ بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداري قم واریز نماید. )هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل استرداد 

می باشد( .
محل دریافت اسناد و تسلیم پیشنهادها : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - بلوار شهید رجایی 
میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها جهت دریافت اسناد مراجعه نمایند 

/ همچنین جهت تسلیم پیشنهادها به آدرس فوق دفتر حراست سازمان مراجعه شود . 
-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مزایده را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به پیشنهاد خود 

ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از شرکت کنندگان باعث حذف آنان از فرایند مزایده مي گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳66۴۱۳۲۷  )۰۲۵( تماس حاصل فرمایید.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا پایان وقت اداری روز پنجشنبه 1۴01/08/19 می باشد .

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مزایده موجود می باشد.
تاریخ آگهی نوبت دوم:  1۴01/08/07

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

) آگهی مزایده نوبت اول (
سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

شناسه آگهی:1399195
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چرا امنیت روانی 
مهم است؟

در هر کجای دنیا وقتی احساس ناامنی در خانواده ها 
و جوامع حاکم شود، تعارضات روانی افراد آن جامعه نیز 

بیشتر می شود چراکه احساس ناامنی می تواند تعارضات روانی را بیشتر کند. ریشه 
بسیاری از رفتارهای تهاجمی به تعارضات درونی باز می گردد. تعارضات درونی نیز به 
این معنا است که افراد احساس دوگانگی داشته باشند و احساس دوگانگی نیز زمانی 

ایجاد می شود که امنیت روانی فرد دچار تزلزل شود.
در حال حاضر امنیت انتظامی در کشور ما بسیار ملموس، محسوس و در حد قابل 
قبول و خوب استبا این وجود مهم تر از امنیت انتظامی، داشتن احساس امنیت روانی 
است که خمیرمایه اساسی آرامش و نشاط روانی محسوب می شود. آنهایی که احساس 
امنیت روانی دارند افراد سالم تر و پر نشاط تری هستند.لازمه تقویت احساس امنیت 
روانی و بالطبع آن حاکمیت آرامش درون خانواده ها این است که اعضای خانواده 

احساس کنند از جهات مختلف توسط دولت حمایت می شوند.
توانند  و حمایت های همگانی می  فراگیر  حمایت های حاکمیتی، حمایت های 
احساس امنیت روانی را در افراد جامعه بیشتر کنند، خاطر نشان کرد: امنیت معیشتی 
بسیار مهم است. در رابطه با احساس امنیت روانی با هر کسی که صحبت می کنیم 
می گوید که باید به خدا توکل کرد. مشخص است که این سخن حرف درستی است. 
خداوند مهربان، قادر و حکیم است و توکل بر خدا به انسان آرامش می دهد تردیدی 
در این امر نیست، اما همان خدای حکیم می فرماید ما باید از حداقل معیشت زندگی 
برخوردار شویم، خداوند می گوید برای معیشت زندگی تلاش کنید. این حرف را به 
همه می گوید، به دولت مردان نیز می گوید که از نظر اقتصادی تلاش کنید تا مردم 

مشکلی نداشته باشند.
ارائه خدمات "تامین اجتماعی" نظیر خدمات شهری، پزشکی و... به مردم در بسیاری 
از کشورهای پیشرفته جهان پیش بینی شده است. برای مثال اگر فردی دچار عارضه 
قلبی شود، خواه تحت پوشش بیمه باشد یا خیر، باید بداند در لحظه به کدام بیمارستان 
مراجعه کند و کدام پزشک بالای سر او خواهد آمد. یا اگر خودرو فردی در خیابان خراب 
می شود خواه این فرد تحت پوشش بیمه باشد یا خیر باید بتواند از خدمات لازم بهره 
ببرد. درواقع این خدمات، تامین همگانی و خدمات همگانی محسوب می شوند و این 

خدمات متوجه نیازهای زیستی، روانی و اجتماعی بشر است.
تقویت امنیت روانی افراد جامعه در گرو تقویت معیشت زندگی و تقویت خدمات 
اجتماعی افراد جامعه است. اگر بخواهیم به دور از شعار، ریشه های تقویت احساس 
امنیت روانی را بررسی کنیم به مباحث یاد شده می رسیم. احساس امنیت روانی نیازمند 
ارائه خدمات تامین اجتماعی، پزشکی،  خدمات اقتصادی دولت به خانواده ها و 
شهری، اجتماعی و بیمه ای به افراد جامعه است. احساسِ مهم امنیت انتظامی نیز 

باید به تقویت امنیت روانی کمک کند.
اطلاع رسانی به هنگام و حمایت سیاسی و اجتماعی از افراد جامعه، در عرصه هایی 
که جوامع دچار چالش شده، معترضین به خیابان می آیند و برخی از معترضین شروع 
به آشوب و تخریب گری می کنند، می تواند منجر به افزایش احساس امنیت مردم شود.
اگر احساس نا امنی زیاد و تعارضات درونی افراد بیشتر شود؛ سلامت روان افراد جامعه 
دچار پریشانی می شود. برای کمک به سلامت روان باید احساس امنیت روانی را بیشتر 
کنیم. از جمله راه های افزایش حس امنیت روانی مردم جامعه "اطلاع رسانی درست" 

است.
در عرصه هایی که جوامع دچار چالش می شوند، برخی از اطلاع رسانی ها نظیر 
اطلاع رسانی هایی که از طریق فضای مجازی انجام می شود و منشا آنها نیز معلوم 
نیست، ممکن است آمیخته با اطلاعات نادرست باشد؛ در این میان رسانه های ملی 
باید با اطلاع رسانی درست، دقیق و به هنگام موارد  احتیاطی را با خانواده ها مطرح 
کنند. همچنین از جمله کانالهای مهم دنیا برای اطلاع رسانی خوب و درست توسط  
الگوهای مطلوب اجتماعی، "مهدهای کودک"، "پیش دبستانی ها" و "دبستان" تا 
پایان "دبیرستان" است. اتحادیه)انجمن( اولیاء و مربیان چه در مهدهای کودک و پیش 
دبستان و چه در دبستان تا دبیرستان می توانند ماهیانه یا ماهی دو بار دور هم جمع 
شوند، مدیران با معلمان صحبت و پیام های درست و تحلیل های صحیح و مطلوب را 

برای اولیاء مطرح کنند. درواقع تلاش های ما باید خانواده محور باشد.
به طور کلی خانواده ها باید مطمئن باشند از محل مورد وثوق و اطمینانی پیام دریافت 
می کنند. ما می توانیم این شبکه های اطلاع رسانی خانواده محور را در سطح شهرها 
ایجاد کنیم. برای مثال در حال حاضر در سطح شهر تهران حدود 6۰۰ شورای محلی 
داریم و این یعنی در هر محله یک شورای کوچک وجود دارد که می توانند به مردم 

اطلاع رسانی و کاستی ها را مطرح کنند.
ما نمی خواهیم وزارتخانه ای جدید تاسیس شود اما این موضوع را با بیش از ۵۰ سال 
مطالعه عرض می کنم که کشور ما بیش از هر زمان دیگر نیاز به وزارت پر اقتدار خانواده 
دارد. با تجمیع هزینه کرد برخی نهادها مثل تامین اجتماعی، سازمان بهزیستی، 
معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری و نیز معاونت امور جوانان وزارت ورزش 
و جوانان در حوزه خانواده، می توان وزارتخانه خانواده را تاسیس کرد. نیاز کشور به 
وزارتخانه پر اقتدار خانواده نیازی اساسی است و در عین حال هزینه ای نیز برای دولت 

و مجلس ندارد.
وزارت خانواده درواقع عهده دار وظایفی پیرامون چرخه زندگی افراد از زمان تشکیل 
خانواده، بارداری زنان تا به دنیا آمدن فرزندان و ازدواج فرزندان خواهد بود تا خدمات 

"تامین اجتماعی" واقعی را برای افراد جامعه پوشش دهد.
بیش از ۳۰ کشور در جهان وزارت خانواده دارند، خانواده های کشورهایی که وزارت 
خانواده دارند، احساس امنیت بیشتری می کنند. یکی از وظایف وزارت خانواده این 
است که آرامش را در خانواده ها حاکم کند. تامین احساس آرامش و تامین امنیت روانی 
را باید این وزارتخانه انجام دهد. ما باید همه آحاد جامعه را درون خانواده ببینیم و همه 

را برای خانواده بخواهیم. 
تحکیم خانواده ها و حاکیمت آرامش درون خانواده ها و غنی کردن پیوند عاطفی در 
درون خانواده به ویژه در شرایطی که جوامع دچار التهاب می شوند رسالت خطیری 
است که باید تقویت شود. می توان تدابیری برای این وزارتخانه اتخاذ کرد تا خانواده ها 
احساس کنند به جایی تعلق دارند. در حال حاضر خانواده های ما تعلق خاصی به هیچ 

وزارتخانه ای ندارند و نمی دانند به کجا تعلق دارند. 
حتی اصل دهم قانون اساسی بر این امر استوار است که تمام برنامه های دولت و 
مجلس باید خانواده محور باشد. باید ویژگی ها و نیازهای تحولی خانواده ها را در نظر 

بگیریم.
روانشناس و استاد ممتاز دانشگاه تهران

عضو سابق هیئت امنای سازمان تأمین اجتماعی :

جورِ بدهیِ تامین اجتماعی به مراکز درمانی 
را کارگران و بازنشستگان می کشند

عضو سابق هیئت امنای سازمان تأمین اجتماعی گفت: کارگری که قبل از مریض 
شدن و بیمارستان رفتن، حق بیمه و سهم درمان خود را پرداخت کرده امروز وقتی 

می خواهد به بیمارستان مراجعه کند به او خدماتی ارائه نمی شود.
اکبر شوکت در خصوص بدهی تأمین اجتماعی به بیمارستان های دولتی و مشکلاتی 
که برای بیمه شدگان تأمین اجتماعی پیش می آید، گفت: وقتی بدهی های دولت به 
سازمان تأمین اجتماعی انباشته می شود و نمی توانیم آن را از دولت پس بگیریم و از 
طرفی سازمان تأمین اجتماعی تحت مدیریت ضعیف قرار می گیرد، چنین اتفاقی 
می افتد و هزینه ی همه ی این نابسامانی ها و بی مدیریتی ها را کارگران و بازنشستگان 
پرداخت می کنند. کارگری که قبل از مریض شدن و بیمارستان رفتن، حق بیمه و سهم 
درمان خود را پرداخت کرده امروز وقتی می خواهد به بیمارستان مراجعه کند به او 

خدماتی ارائه نمی شود. 
شوکت به سهم سرانه ی درمان اشاره کرد و گفت: از طرفی ما باید به وزارت بهداشت 
هم گوشزد کنیم که از سال 6۹ به این طرف یعنی حدود ۳۰ سال است که وزارت 
بهداشت سرانه ی درمان بیش از نیمی از جمعیت کشور را که عضو سازمان تأمین 

اجتماعی هستند پرداخت نمی کند. 
شوکت بیان کرد: وزارت بهداشت یا سرانه ی درمان را پرداخت کند یا خدمات ارائه 
دهد. در حال حاضر اگر به بیمه شدگان تأمین اجتماعی خدماتی هم ارائه می شود، 

هزینه ی آن از سازمان بیمه  گر گرفته می شود. 
وی افزود: هزینه ی بیمارستان های دولتی نیز بر مبنای تعرفه های دولتی است 
و وزارت بهداشت چیزی روی این تعرفه های دولتی نمی گذارد، پس سهم سرانه ی 
درمان این افراد کجاست؟ اگر بابتِ بدهی تامین اجتماعی قرار است خدمات 
درمان به بیمه شدگان داده نشود، پس ما از وزارت بهداشت می خواهیم که سرانه ی 
درمان را محاسبه و پرداخت کند و یا از بدهی ما به دولت و بیمارستان های دولتی 

کسر کند. 

اخبار

یک عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس مطرح کرد:

پشت پرده کمبود آنتی بیوتیک در کشور
کمبود  علت  اسلامی  شورای  مجلس  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  عضو  یک 
آنتی بیوتیک در کشور را نبود همخوانی بین قیمت تمام شده تولید و فروش آن عنوان و 
اظهار کرد: کمیسیون بهداشت و درمان، سازمان غذا و دارو را موظف کرده قیمت  همه 
مواد اولیه از ابتدا تا انتهای خط تولید دارو را به اضافه ۱۰ تا ۲۰ درصد سود محاسبه 

کرده و نرخ جدیدی برای داروها تعیین کند. 
محمدعلی محسنی بندپی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به کمبود دارو و سرم در برخی 
نقاط کشور گفت: علت کم بودن آنتی بیوتیک ها و سرم  به نبود همخوانی بین قیمت 

تمام شده تولید و فروش آن برمی گردد.
وی با اشاره به جلسه کمیسیون بهداشت و درمان با تولیدکنندگان دارو و آنتی بیوتیک 
افزود: در این جلسه تولیدکنندگان دارو توضیح دادند که دارو را با ۲۵ درصد ضرر 
می فروشند؛ این میزان ضرر برای هر صنعتی مشکل زاست.  شاید تولیدکننده با تداوم 
این وضعیت بتواند یک ماه،  دوماه و حتی شش ماه دوام بیاورد ولی در نهایت ورشکست 

می شود.
این عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با تاکید بر اینکه باید از شعارها خارج 
شده و در عمل به تولیدکننده کمک کرد، گفت: باید شرایط تعادلی ایجاد شود بدان 
معنا که از یک طرف تولیدکننده رها نشده تا ارز »مفت« گرفته و بعد مواد اولیه،  دارو 
و کالاهای اصلی وارد نکند، نظارت هم نشود و در نتیجه برایش چند صددرصد سود 
تضمین شده لحاظ شود بعد از طرف دیگر وضعیت را برای آن دسته از تولیدکنندگان که 
واقعا کار می کنند، به گونه ای فراهم کرد که داروهای تولیدی را با ۲۵ درصد ضرر تولید 

کرده و گویی آن ها را »اسیر« گرفته ایم.
محسنی بندپی با ارائه مثالی گفت: یکی از بحث های تولیدکنندگان این است که 
قیمت شیشه خالی دارو از خود دارو گران تر است و پول شیشه هم به جیب تولیدکننده 
نمی رود. درخواست شان این بوده که هزینه ها از ابتدای خط تولید تا انتهای خط تولید 

محاسبه شده و بعد قیمت گذاری دارو صورت گیرد.
وی ادامه داد: بر این اساس کمیسیون بهداشت و درمان، سازمان غذا و دارو را 
موظف کرد قیمت  همه مواد از ابتدا تا انتهای خط تولید دارو را به اضافه ۱۰ تا ۲۰ 
درصد سود محاسبه کرده و نرخ جدیدی برای داروها تعیین کند؛ فراموش نکنیم اگر 
قرار بر ضرردهی مراکز تولیدی باشد،  عملا کارخانه های تولید دارو به ویژه در بخش آنتی 

بیوتیک ضررده بوده و نمی توانند به فعالیت خود ادامه دهند.
این عضو  کمیسیون بهداشت و درمان مجلس همچنین با بیان این که »سازمان غذا 
و دارو برآورد دقیقی از میزان مصرف آنتی بیوتیک ها در کشور نداشته است«،  گفت: اگر 

برآورد دقیقی وجود داشت دیگر کارخانه های تولیدکننده دارو ضررده نبودند.
وی در پایان با تاکید بر اینکه »باید الزمات قانونی را بیشتر کرد« افزود: انتظار کمیسیون 
بهداشت و درمان از سازمان غذا و دارو داشتن عملکرد بهتری است. در همین راستا 
باید مجلس هم نظارت بیشتر بر سازمان غذا و دارو داشته باشد تا تولیدکنندگان دارو در 

فضای واقعی جامعه فعالیت کنند.
  

پیمان جبلی:

 می خواهیم رسانه ملی
 به جای اصلی اش بازگردد

رییس صدا و سیما گفت :ما قصدمان این است که رسانه ملی به جای اصلی اش 
جایی که باید باشد باز گردد. اگر این اتفاق بیفتد هیچ مشکلی از کشور روی زمین 

نمی ماند. می خواهیم رسانه ملی مرجع مردم باشد.
پیمان جبلی  روز دوشنبه آیین رونمایی از طرح تحولی مدرسه تلویزیونی ایران 
اظهارداشت : اولین تجربه تدریس من به ۳۱ سال پیش بازمی گردد که به عنوان معلم 
راهنمایی در درس عربی تدریس کردم. یک بار جوانی رعنا مرا بغل گرفت و گفت 
دانش آموز من بوده است؛ در این مواقع کیف می کنم و لذت می برم. شاگردم گفت 
یکی از بهترین کلاس های ما، درس عربی بود زیرا همراه با سرگرمی بود. وقتی خودم 
دانش آموز بودم معلم عربی ما برای یاد دادن عربی ما را بازیگر تئاتر کرد و به هر کدام از 
ما نقشی داد من به خاطر آن معلم هنرمند به عربی علاقه مند شدم و سعی کردم همان 

شیوه را برای دانش آموزانم اجرا کنم.
وی با بیان اینکه مدرسه تلویزیونی ایران از همه شیوه های نوین دنیا می خواهد 
استفاده کند، خاطرنشان کرد: در صورت تحقق این هدف است که ما با کمال افتخار 
وقتی طرح به ثمر رسید خواهیم گفت اقصی نقاط ایران از بهترین معلمان با بهترین 

شیوه استفاده می کنند.
جبلی اظهار کرد: همه باید دست به دست هم دهیم؛ از مجلس و دولت  می خواهیم 
مجدانه و با همین عزم و اراده پای کار بیایند که اگر نیایند  نمی گویم این کار انجام 
نمی شود اما بازه زمانی اش طول می کشد. از مجلس دولت و دستگاه های تصمیم گیر 
خواهش می کنیم که به ما کمک کنند. ما قصدمان این است که رسانه ملی به جای 
اصلی اش جایی که باید باشد باز گردد. اگر این اتفاق بیفتد هیچ مشکلی از کشور روی 

زمین نمی ماند. می خواهیم رسانه ملی مرجع مردم باشد.
 

وزیرفرهنگ و ارشاد اسامی  :

تروریسم رسانه ای دنبال ترویج خشونت 
در ملت های مستقل است

وزیرفرهنگ و ارشاد اسلامی  در مجمع عمومی سازمان خبرگزاری های آسیا و 
اقیانوسیه گفت: تروریسم رسانه ای قدرت های سلطه گر به دنبال ترویج خشونت، تفرقه 

و ناامنی در میان ملت های مستقل است
اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ظهر روز دوشنبه دوم آبان در هجدهمین 
مجمع عمومی سازمان خبرگزاری های آسیا و اقیانوسیه )اوانا( که در هتل پارسیان 
آزادی برگزار شد، با بیان اینکه این اجلاس می تواند سرآغاز دورانی جدید در فعالیت 
مجمع آوانا باشد، گفت: امیدوارم برپایی این اجلاسیه در تهران سرآغاز شاهد ایفای 
نقش فعال تر این مجمع در تحولات رسانه ای امروز و آینده منطقه و جهان باشد، جهانی 

که توسط رسانه ها ساخته و روایت و در اذهان عمومی بازنمایی می شود.
وی افزود: در ادوار گذشته از رسانه به عنوان ابزار قدرت یاد می شد، اما امروز رسانه 
دیگر ابزارِ قدرت نیست، بلکه خودش عین قدرت است، رسانه قدرتی است که همانند 
سایر اشکال قدرت؛ هم می تواند در خدمت عدالت و سعادت برای بشر باشد و هم در 

خدمت ظلم و بی عدالتی.
اسماعیلی ادامه داد: رسانه قدرتی است که هم می تواند عامل صلح، همبستگی 
و همدلی ملت ها باشد و هم عامل کینه و دشمنی و تفرقه میان مردم باشد از سویی 
هم می تواند در خدمت مظلومان و محرومان جهان باشد و صدای رسای آنها در برابر 
زورگویان جهانی و هم در خدمت ظالمان و زورگویان و پنجه ای برای فشار دادن گلوی 

حق طلبان.
اسماعیلی با اشاره به اینکه رسانه قدرتی است که هم می تواند پاسدار حقیقت و 
صداقت باشد و هم دستگاه دروغسازی و باطل نمایی، گفت: هنگامی که رسانه با 
قطب های قدرت و ثروت جهانی پیوند می خورد دیگر نمی توان از آن انتظار بازنمایی 
حقیقت، راست گویی و حق طلبی داشت و نمی شود آن را وسیله ای برای آزادی و 

سعادت بشر دانست.

وزیر کشور :

توانمندسازی جوانان محلات
 در دستور کار است 

وزیر کشور تاکید کرد که شخصیت دادن به جوانانی که در محلات زندگی می کنند، 
مورد توجه جدی است و توانمند سازی جوانان محلات در دستور کار است.

با  دکتر احمد وحیدی روز دوشنبه در حاشیه همایش محلات کشور در گفتگو 
خبرنگاران با اشاره به مهاجرت های صورت گرفته از روستا به مناطق حاشیه شهرها، 
گفت: بسیاری از محلات در گذشته محل رونق و کسب و کار بوده که با گذشت زمان 
وارد وضعیت نامناسبی شده است که در تلاش هستیم با ظرفیت همه دستگاه ها این 

محلات را به نقطه بهینه برسانیم.
وی با تاکید بر محرومیت زدایی در همه محلات کشور، گفت: توانمند سازی جوانان 
محلات در دستور کار است و با توانمند سازی آموزشی و دانش تامین شغل و اشتغال 
محلات،  این  بچه های   " اینکه  بیان  با  وحیدی  دکتر  می شود.  فراهم  هم  محلات 
می توانند شخصیت های بسیار مهمی در آینده شوند و شخصیت های بزرگ کشور 
می توانند از دل همین محلات و خانواده های اصیل تربیت و پرورش یابند" گفت: همه 
به بچه های محلات عشق می ورزیم و امیدواریم، در حوزه های علمی، فرهنگی، ورزشی 

به انسان های بزرگ تبدیل شوند.

رئیس قوه قضائیه گفت: باید امور و مدیریت ها را به متخصصین واجدشرایط 
سپرد؛ بعضاً مشاهده می شود که برخی کارها و مدیریت ها به افراد غیرمتخصص 
لذا  نمی رود؛  پیش  درستی  به  کار  صورت  این  در  قطعاً  می شود؛  سپرده 
تخصص گرایی و بکارگیری و گماردن افراد متخصص در سمت ها و پست ها امری 
لازم و ضروری است و این مهم نیز باید بیش از پیش در دستگاه قضائی مورد توجه 

قرار گیرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای،  روز دوشنبه طی سخنانی در نشست 
شورای عالی قوه قضائیه با اشاره به توطئه های طراحی شده از جانب دشمنان 
ایران اسلامی جهت ضربه زدن به امنیت کشور در قضایای اخیر، اظهار کرد: مردم 
متدین و با بصیرت ایران اسلامی یک بار دیگر دشمن را در رسیدن به هدفش که 
همان ناامن کردن کشور بود، ناکام گذاشتند؛ این ناکامی دشمن برای او گران تمام 
شد؛ در این قضایا دشمن تمام قد آمده بود که امنیت کشور و مردم ما را برهم بزند.

رئیس قوه قضائیه با اشاره به عوامل شکست و هزیمت دشمن در اجرا و پیشبرد 
پروژه تهدید امنیت ایران اسلامی در اتفاقات اخیر، گفت: مردم بصیر و هوشیار و 
ولایتمدار ایران اسلامی به سرعت به پشت پرده اتفاقات و قضایای اخیر پی بردند 
و متوجه شدند که برخی مسائل مطرح شده صرفاً بهانه است و هدف دشمن و 
عوامل او مقوله و موضوع دیگری است؛ لذا به هیچ وجه با دشمن همراهی نکردند؛ 
همچنین مسئولان و متولیان انتظامی، امنیتی و قضائی نیز در این قضایا به صورت 

مطلوب به وظایف خود عمل کردند.
رئیس دستگاه قضا بیان داشت: در این میان نکته مهم تر، هدایت های مقام 
معظم رهبری بود که نقشه های دشمنان را به درستی برای مردم تفهیم و تبیین 

کردند و با کلام نافذ و نافع خود، توطئه های دشمنان را خنثی گرداندند.
حماقت های دشمنان عامل شکست آنها در حوادث اخیر بود 

رئیس عدلیه با اشاره به اقدامات احمقانه و جاهلانه ای که دشمنان و عوامل آنها 
در قضایا و اغتشاشات اخیر انجام دادند، گفت: حماقت ها و سبک مغزی های 
دشمنان و عوامل آنها و انجام اقداماتی نظیر آتش زدن قرآن و پرچم ایران و برداشتن 
حجاب از سر زن هموطن با زور و بیان الفاظ و عبارات رکیک و زشت از جمله 
مواردی بود که سبب شد مردم فهیم و بصیر ایران به سرعت به ماهیت این قضایا 
پی ببرند و متوجه شوند که عناصر حاضر در این اتفاقات دوستدار و حامی زنان و 

مردان ایرانی نیستند و با مفهوم و مقوله حقوق بشر هم بیگانه اند.
محاکمه مرتکبین جنایت در حوادث اخیر طبق قانون انجام می شود

قاضی القضات در ادامه از اقدامات مسئولان قضائی در مراجع و مراکز مختلف که 
برای رسیدگی به اتفاقات اخیر علی رغم حجم بالای کار روزمره، تلاش شبانه روزی 
مصروف کردند، تقدیر به عمل آورد و اظهار داشت: در قضایای اخیر تلاش شد 
افراد و عناصر کم گناه و نادم و پشیمان با لحاظ ترتیبات قانونی، زودتر آزاد شوند؛ 
همچنین با وصف اینکه الزاماتی قانونی برای مقامات قضائی از حیث رسیدگی ها، 
ابلاغ ها، فاصله بین کیفرخواست و ارائه آن به دادگاه و تعیین وقت دادگاه وجود 
دارد، همکاران قضائی ما ضمن التزام به موارد قانونی، تلاش کردند تا در حدود 
کمتر از یک ماه کیفرخواست بسیاری از عناصر اغتشاشات و قضایای اخیر را 
صادر و به دادگاه ارسال کنند؛ این پرونده ها در دادگاه تعیین وقت شده است و 
رسیدگی به برخی از آنها نیز شروع شده است؛ در هفته جاری نیز در محاکم تهران 
وبرخی استان ها نیز رسیدگی به پرونده برخی دیگر از عناصر اغتشاشات اخیر 
شروع می شود. رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: محاکمه کسانی که در قضایای اخیر 
مرتکب جنایت شدند و با عناصر ضدانقلاب در داخل و خارج و بیگانگان مرتبط 
بودند، با دقت و طبق قانون انجام خواهد گرفت و این افراد وفق قانون مجازات 

خواهند شد و این مجازات بازدارنده خواهد بود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه نشست امروز با اشاره به 
جلسه اخیر خود با جمعی از متخصصین و نخبگان رشته های مختلف علمی، 
دانشگاهی، اقتصادی و صنعتی، به یکی از موارد مطروحه در جلسه مزبور ناظر بر 
ضرورت جذب و بکارگیری افراد متخصص برای سمت ها و مناصب تخصصی اشاره 
کرد و اظهار داشت: باید امور و مدیریت ها را به متخصصین واجدشرایط سپرد؛ 
بعضاً مشاهده می شود که برخی کارها و مدیریت ها به افراد غیرمتخصص سپرده 
می شود؛ قطعاً در این صورت کار به درستی پیش نمی رود؛ لذا تخصص گرایی و 
بکارگیری و گماردن افراد متخصص در سمت ها و پست ها امری لازم و ضروری 

است و این مهم نیز باید بیش از پیش در دستگاه قضائی مورد توجه قرار گیرد.
تعیین تکلیف قضاتی که احکام ضعیف زیادی را صادر کردند

 رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به حضور اخیر خود در جلسه هیئت عمومی دیوان 
عالی کشور برای دومین بار طی یک سال اخیر، ضمن تقدیر از خدمات و زحمات 
حجت الاسلام والمسلمین مرتضوی مقدم رئیس این دیوان و معاونان وی و قضات 
شریف این مرجع معظم قضائی، بیان داشت: ورودی پرونده ها به دیوان عالی 
کشور رو به افزایش است؛ برای این موضوع باید چاره جویی شود؛ یکی از تدابیر و 
علاج ها در این قضیه توجه هر چه بیشتر و اهتمام تام محاکم و دادگاه های بدوی در 
صدور آرا و احکام متقن و محکم است؛ بدون تردید اتقان هر چه بیشتر آرا و احکام 
دادگاه های بدوی هم برای مردم سودمند و نافع است و هم موجبات تقلیل ورودی 

پرونده ها به دیوان عالی را فراهم می آورد.
وی افزود: در راستای کاهش ورودی پرونده ها به دیوان عالی کشور اقداماتی 
انجام گرفته و از حیث نیاز به قانون نیز پیشنهاداتی از سوی خود دیوان عالی واصل 

شده که این پیشنهادات به معاونت حقوقی قوه قضائیه ارسال شده است.
قاضی القضات همچنین به معاونت منابع انسانی قوه قضائیه نیز دستور داد تا 
نسبت به ارائه آموزش های لازم و مقتضی به قضات در راستای هر چه متقن تر شدن 

آرا و احکام آنها، اهتمام لازم را داشته باشد.
رئیس عدلیه در همین راستا گفت: در قبال قاضی ای که صدور احکام ضعیف 
و خلاف بیّن شرع از جانب او زیاد است و آرای صادره از ناحیه او به کرّات نقض 
می شود و ترتیبات آموزشی نیز در قبال او منشأ اثر نیست نیاز به انجام اقدامات 
انتظامی است؛ بر همین اساس دادسرای انتظامی قضات موارد ناظر بر تجویز 
اعاده دادرسی ها و اعمال ماده ۴۷۷ پیرامون احکام صادره از قضات را محاسبه 

و لحاظ کند.

رئیس قوه قضائیه :

مدیریت ها به دست متخصص نماها سپرده نشود 

نماینده ولی فقیه در استان گلستان گفت: جامعه نیاز 
به گفتگو دارد گفتگو هم نبابد محدود به یک عده خاص 

شود ، اینگونه رفتارها  زخم بر پیکر جامعه وارد می کند.
آیت الله سیدکاظم نورمفیدی در جلسه شورای فرهنگ 
عمومی گلستان اظهار داشت:  جامعه نیاز به گفتگو دارد 
و با وجود آنکه رهبر معظم انقلاب سالهاست به مقوله 
گفتگو و نشست آزاد در دانشگاه ها تاکید دارند و اخیرا 
رئیس جمهور محترم هم برشکل دادن و جهت دادن 
به گفتگوها اشاره داشته، اما به دلایلی این مهم تاکنون 

عملی نشد.
رهبری  خبرگان  مجلس  در  استان  مردم  نماینده 
افزود: بحث آزاد در دانشگاه ها این نیست که عده ای 
فقط صحبت هایی داشته باشند و هر چی دلشان می 
خواهند بگویند بلکه باید گفتگو دو طرفه باشد و همه 
بتوانند حرف بزنند  و صحبت کنند و بصورت منطقی و با 
پرهیز از نگاه تحکم آمیزو قیم مابانه و جمود فکری پاسخ 
داده شود ما باید این راه را برای نسل جوانمان باز کنیم .

نماینده ولی فقیه در گلستان گفت: جامعه نیاز به 
گفتگو دارد گفتگو هم نباید محدود به یک عده خاص 

شود ، اینگونه رفتارها  زخم بر پیکر جامعه وارد می کند.
وی با اشاره به ضرورت انعطاف پذیری در حوزه مدیریت 
مباحث فرهنگی کشور گفت:  برخی سخت گیری ها در 

شرایط فعلی جامعه اثر معکوس بر جا می گذارد .
سخت گیری ها در شرایط فعلی جامعه اثر 

معکوس بر جا می گذارد 
امام جمعه گرگان تصریح کرد: از اوایل انقلاب تا امروز 
هیچ وقت با برگزاری کنسرت ها در این شهر مخالفت و 
جلوگیری نکردم و هیچ مشکلی هم پیش نیامد  در عوض 
بودیم شهرهایی که سخت گیری کردند دچار  شاهد 

مشکلاتی شدند.
وی تاکید کرد: اینگونه سخت گیری ها درست نیست 
و جواب هم  نمی دهد آن هم در این دنیایی که دشمن 
با آن همه تبلیغات و هجمه های گسترده در حال القای 

فرهنگ خود به جوانان ما می باشد.

رسانه  در  کرد:  تصریح  دراستان  فقیه  ولی  نماینده 
دشمنان دست به هر کاری برای ایجاد جذبه در بین 
نوجوانان و جوانان ما می زنند  و از راه های پرجاذبه و 
ایجاد انگیزه شیطانی و نفسانی در بین جوانان برای 

رسیدن به اهدافشان تلاش می کنند.
آیت الله نورمفیدی ادامه داد: برای اینکه در برابر هجمه 
و مفسده انگیزی دشمنان موفق باشیم باید نیاز جوانان 
را شناسایی کرده و با تکیه بر معارف و اخلاق دینی وارد 
میدان شویم. آیت الله نورمفیدی در پایان با اشاره به آیه 
هِ لِنْتَ لَهُمْ ۖ وَلَوْ  ۱۵۹ سوره آل عمران »فَبِمَا رَحْمَةٍ مِنَ اللَّ
وا مِنْ حَوْلِکَ ۖ...« گفت:خدا  ا غَلِیظَ الْقَلْبِ لَانْفَضُّ کُنْتَ فَظًّ
به پیامبر )ص(می گوید؛چون با خلق نرم ومهربان بودی 
مردم دورت جمع شدند و اگر تندخو و سخت دل بودی 
مردم از گِرد تو متفرق می شدند ،این هم مسئله شخصی 
و هم مسئله حکومتی است ،این گستره یک امر شخصی 
ومختص رسول خدا )ص(نیست بلکه برای همه جوامع 

اسلامی است و باید مورد توجه قرار بگیرد.

آیت الله نورمفیدی: 

گفت وگو نباید محدود به یک عده خاص شود

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه تمام ارکان دولت آماده هستند تا پیشنهادات، 
و  کارگران  رفاه  کنند،گفت:  دریافت  و دل  با جان  را  راهگشا  ایده های  و  انتقادات 

بازنشستگان از اولویت های اصلی دولت است.
محمد مخبر ظهرروزدوشنبه  در آئین تکریم و معارفه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
این وزارتخانه را از دستگاه های اجرایی مهم کشور برشمرد و گفت: بیش از ۵۳ درصد 
و به روایتی ۷۰ درصد از مردم کشور با خدمات و اقدامات این وزارتخانه مرتبط هستند 
و امکان بسیار عظیمی برای ارائه خدمات در حوزه های اشتغال، سلامت و آموزش در 

این مجموعه وجود دارد.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه خوشبختانه در دولت سیزدهم قدم های مهم 
و بزرگی در حوزه تعاون، کار و رفاه اجتماعی برداشته شده است، افزود: برای استفاده 
حداکثری از خدمات این دستگاه اجرایی لازم است که تمامی ظرفیت های آن به 

درستی شناخته شود.
مخبر با یادآوری برخی مشکلات پیش روی کشور در زمینه کالاهای اساسی، تورم، 
اشتغال و دیپلماسی منطقه ای و بین المللی تصریح کرد: یکی از اقدامات انجام شده 
دولت سیزدهم این بود که بدون توجه به مشکلات بیرونی، بتوانیم کشور را اداره کنیم.
وی با بیان اینکه تاکنون کشور را با استفاده از درآمدهایی نظیر نفت و مالیات اداره 
آن  از  با بخش کوچک  تنها  که  دارد  در کشور وجود  دارایی هایی  افزود:  کرده ایم، 
می توانیم ناترازی های مالی و بدهی های دولت به بانک مرکزی را مرتفع کنیم و دولت 

هم اکنون در حال برنامه ریزی برای استفاده از این ظرفیت ها است.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه کارهای خوبی در بخش مسکن و اشتغال 
در حال انجام است، تصریح کرد: اگر همه دستگاه ها و نهادها به کمک دولت بیایند 

شاهد تحولات جدی در عرصه توسعه و پیشرفت خواهیم بود.
وی مردمی کردن اقتصاد را از اصلی ترین رویکردهای سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی برشمرد و با تاکید براینکه حوزه تعاون می تواند بستر انتقال اقتصاد را به مردم 
فراهم کند، گفت: در سال های اخیر سیاست و امنیت را به دست مردم سپرده ایم 
و حتی جنگ تحمیلی را با مردم اداره کردیم اما متأسفانه در بخش اقتصاد هنوز 
نتوانسته ایم امور را به دست مردم بسپاریم و آن طور که باید مردم را وارد میدان اقتصاد 

کنیم.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به لزوم ایجاد تحول اساسی در نظام آموزشی و 
کسب مهارت، تصریح کرد: سازمان فنی و حرفه ای می تواند نقش کلیدی در زمینه 
آموزش مهارت های مورد نیاز بازار کار ایفا کند که در این خصوص از وزیر تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی می خواهم این موضوع را با جدیت پیگیری کند.
مخبر با تاکید بر اینکه بازنشستگان در جامعه و در میان خانواده ها از احترام ویژه ای 
برخوردار هستند، ضرورت ساماندهی صندوق های بازنشستگی را مورد تاکید قرار داد 
و گفت: رفاه کارگران و بازنشستگان از اولویت های اصلی دولت است و از این وزارتخانه 

می خواهم با تمام توان و ظرفیت به آنها رسیدگی کند.

مخبر در مراسم معارفه وزیر تعاون:

رفاه کارگران و بازنشستگان از اولویت های اصلی دولت است

 رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری اسلامی در ادوار مختلف مشارکت مناسبی 
در اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس هند داشته است،گفت: همکاری های 

مؤثر با سازمان های منطقه ای اولویت سیاست خارجی است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام سید ابراهیم 
رئیسی صبح روزدوشنبه در دیدار »سلمان الفاریسی« دبیرکل اتحادیه کشورهای 
حاشیه اقیانوس هند، با اشاره به ظرفیت قابل توجه کشورهای عضو این اتحادیه 
بر برنامه ریزی برای همگرایی بیشتر اعضای اتحادیه برای افزایش بهره گیری ازاین 

ظرفیت ها تأکید کرد.
وی با اشاره به جمعیت قابل توجه این حوزه جغرافیایی و ظرفیت های موجود 
در این منطقه، تقویت ارتباطات و تعاملات کشورهای حاشیه اقیانوس هند را مهم 
دانست و تاکید کرد: همکاری های مؤثر با سازمان های منطقه ای اولویت سیاست 
خارجی ما است و جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد توانمندی های قابل توجه 

خود را با کشورهای عضو اتحادیه به اشتراک بگذارد.
رئیس جمهور لزوم بهره گیری از توانمندی های بانوان در بخش های گوناگون 

اتحادیه را مورد تأکید قرار داد و افزود: زنان در سال های پس از انقلاب اسلامی 
در عرصه های اجتماعی، علمی، فرهنگی و سلامت در ایران توفیقات متعددی 

به دست آورده اند که می تواند نمونه و الگویی از حضور مؤثر زن در جامعه باشد.
رئیسی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران در ادوار مختلف مشارکت مناسبی 
در اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس هند داشته است، بر لزوم فعال تر شدن این 
اتحادیه با استفاده از تجربیات گذشته به خصوص در سه حوزه فعال کردن اقتصاد 
آبی، توانمندی سازی اقتصادی بانوان و همکاری های علمی و فناوری تأکید کرد. 
دبیرکل اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس هند نیز با ابراز خرسندی از سفر به 
ایران و ملاقات با رئیس جمهور، اظهار داشت: ایران عضو فعال و مؤثر اتحادیه 
بوده و بویژه دوره ریاست ایران بر دبیرخانه این اتحادیه بسیار شاخص و افتخارآمیز 
است. وی با تقدیر از ایفای نقش مؤثر ایران در ریاست کارگروه توانمندی سازی 
افزود: جمهوری اسلامی  اقیانوس هند،  اتحادیه کشورهای حاشیه  زنان در 
همچنین در انجمن دانش و فناوری اتحادیه هم اقدامات مؤثر و خدمات شایان 

توجهی ارائه کرده است.

رئیس جمهور در دیدار دبیرکل اتحادیه حاشیه اقیانوس هند؛

همکاری مؤثر با سازمان های منطقه ای اولویت ایران است

غامعلی افروز*
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استرس چه تاثیری روی دستگاه گوارش دارد؟ راهکارهایی برای افزایش سلامت روده 
انجام  با  باید  بنابراین  دارد،  بدن  سلامتی  در  بسزایی  نقش  روده  سلامت 

راهکار هایی سلامت روده های خود را حفظ کنید.
به نقل از روابط عمومی دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، برخی از 

راهکار هایی که به حفظ سلامت روده کمک می کند، به این شرح است:
۱- غذا های تخمیر شده بخورید، زیرا غذا های تخمیری مانند ماست، کفیر، 
برخی پنیر ها و کیمچی به طور طبیعی سرشار از پروبیوتیک هستند که به حفظ 

میکروبیوم روده سالم کمک می کند.
نکته غذایی: در تهیه صبحانه یا میان وعده از اسموتی با ماست، کفیر و توت های 

یخ زده استفاده کنید.
۲- غذا های کامل و کم فرآوری شده را در برنامه غذایی خود بگنجانید، زیرا 
بسیاری از غذا های کم فرآوری شده و کامل مانند ماست، دانه های سبوس دار، 
میوه ها، سبزیجات، لوبیا، آجیل و ماهی های چرب مقدار قند کمتری در مقایسه 
با غذا های فرآوری شده دارند که می توانند بیماری های التهابی روده را کاهش 

دهند.
نکته غذایی: به عنوان یک میان وعده صبح یا بعد از ظهر میوه ها و آجیل را به 

ماست اضافه کنید.
۳- در برنامه غذایی روزانه سعی کنید از همه گروه های غذایی استفاده کنید، 
زیرا در یک روده سالم، طیف گسترده ای از باکتری های مفید وجود دارد. خوردن 
انواع  رشد  برای  لازم  مغذی  مواد  غذایی،  گروه های  همه  از  مختلف  غذا های 
باکتری های مفید را تأمین می کند، همچنین منجر به ایجاد کلونی متنوعی از 

باکتری ها می شود که به حفظ سلامت روده کمک می کند.
نکته غذایی: در هنگام درست کردن یک میان وعده حداقل از دو گروه غذایی، 

مانند سیب با پنیر یا شیر با غلات کامل سبوس دار را ترکیب کنید.
۴- از مواد غذایی که دارای فیبر بالایی هستند استفاده کنید، زیرا فیبر موجود در 
مواد غذایی برای فعالیت میکروب ها ی روده مفید است و به افزایش تنوع و تعداد 
باکتری های مفید روده، کمک می کند. لوبیا، دانه های کامل، میوه هاو سبزیجات، 
منابع خوبی از فیبر هستند، بنا براین از بکاربردن آن ها را در الگوی غذایی روزانه 

خود غافل نشوید.
نکته غذایی: لوبیا و انواع سبزیجات را به سوپ، سالاد یا برنج اضافه کنید.

۵- فعال باشید، زیرا تحقیقات نشان می دهد ورزش به افزایش تنوع باکتری های 
مفید در روده کمک کند. توصیه می شود بزرگسالان ۵ روز در هفته و هر بار به مدت 
۳۰ دقیقه فعالیت بدنی داشته باشند، همچنین فعالیت های تقویت عضلانی نیز 
در چند روز هفته توصیه می شود. ورزش با خوردن انواع غذا های غنی از مواد 

مغذی، یک راهکار مفید برای بهبود سلامت روده است.

و  دارند  گوناگونی  بسیار  اندازه های  و  شکل ها  الکترونیکی  سیگارهای 
شبیه سیگارهای معمولی و پیپ هستند. طعم و عطر خیلی از سیگارهای 
الکترونیکی جوری طراحی شده اند که برای جوانان جذاب باشند؛ مثلا 
شکلاتی، نعنایی، میوه ای و ... . با توجه به این طعم های جذاب ممکن 
است استفاده از ویپ بی ضرر به نظر برسد اما مواد این سیگارها واقعا بی ضرر 

نیستند.
سیگار الکترونیکی یا ویپ وسیله ای باتری خور و حاوی مایعی است که داغ 
شده و سپس بخار و دود آن مثل سیگار معمولی استنشاق می شود. این 
مایع حاوی نیکوتین مشتق شده از تنباکو، طعم دهنده، پروپیلن گلیکول، 
گلیسرین گیاهی و دیگر مواد است. این مایع وقتی داغ می شود، بخاری را 
اسپری می کند که استنشاق می شود. خیلی از افراد سیگاری تصور می کنند 
استفاده از ویپ به جای سیگارهای معمولی، بهتر و سالم تر است زیرا به جای 

دود تنباکو، بخار آب استنشاق می شود اما این باور کاملا اشتباه است.
بخار عناصر موجود در سیگارهای الکترونیکی توسط سازمان غذا و دارو 
ارزیابی نشده اند. بنابراین نمی توان آن ها را به عنوان یک جایگزین بی ضرر 

سیگار توصیه کرد.
تحقیقات نشان می دهد استفاده از سیگار الکترونیکی می تواند موجب 
آسیب های جدی به ریه شود؛ مثلا نیکوتین یک تنگ کننده ی رگ است که 

می تواند فشارخون را نیز بالا ببرد. سیگارهای الکترونیکی نیکوتین را بی نهایت 
سریع به بدن می رسانند و خطر بزرگی برای ریه و قلب هستند

و  دارند  گوناگونی  بسیار  اندازه های  و  شکل ها  الکترونیکی  سیگارهای 
شبیه سیگارهای معمولی و پیپ هستند. طعم و عطر خیلی از سیگارهای 
الکترونیکی جوری طراحی شده اند که برای جوانان جذاب باشند؛ مثلا 
شکلاتی، نعنایی، میوه ای و ... . با توجه به این طعم های جذاب ممکن 
است استفاده از ویپ بی ضرر به نظر برسد اما مواد این سیگارها واقعا بی ضرر 
نیستند. ضمنا سیگارهای الکترونیکی علاوه بر نیکوتین، دارای ذرات بسیار 
ریز )که می توانند به ریه ها نفوذ کنند(، ماده شیمیایی دی استیل )که منجر به 
بیماری ریوی می شود(، فلزات سنگین مثل نیکل و سرب و عوامل سرطان زا 

هستند.
مضرات سیگارهای الکترونیکی

تحقیقات نشان می دهد استفاده از سیگار الکترونیکی می تواند موجب 
آسیب های جدی به ریه شود؛ مثلا نیکوتین یک تنگ کننده ی رگ است که 
می تواند فشارخون را نیز بالا ببرد. سیگارهای الکترونیکی نیکوتین را بی نهایت 

سریع به بدن می رسانند و خطر بزرگی برای ریه و قلب هستند.
مایع داخل سیگار الکترونیکی حاوی ترکیبات شیمیایی و عناصری است که 
آن ها نیز مضرات خود را برای سلامتی دارند. تنفس بخار سیگار الکترونیکی 

می تواند عوارض سمی برای بدن داشته باشد که پزشکان به تازگی در حال 
تشخیص آن هستند. دیگر مضرات سیگارهای الکترونیکی شامل موارد زیر 

می شود:
. مشکلات مزمن تنفسی: استفاده از سیگارهای الکترونیکی ارتباط بسیار 

قوی با سرفه های مزمن، برونشیت و آسم در جوانان و نوجوانان دارد.
. افزایش ریسک سرطان: با استفاده از سیگارهای الکترونیکی، عوامل 

سرطان زایی تنفس می شوند که در بدن تشکیل فرمالدهید می دهند.
. افزایش ریسک لخته خون: خصوصا در افرادی که قرص های ضدبارداری 

مصرف می کنند.
. اعتیاد به نیکوتین: ۹۹ درصد سیگارهای الکترونیکی موجود در بازار 
نیکوتین دارند، حتی اگر روی برچسب محصول ذکر نشده باشد. نیکوتین 
بی نهایت اعتیادآور است چون اندورفین را بالا می برد. نیکوتین سطح دوپامین 
را نیز افزایش می دهد که یک فرارسان عصبی بوده و نیاز به سیگارکشیدن را 

تقویت می کند.
آیا سیگار الکترونیکی کم ضررتر از سیگار معمولی است؟

سیگار الکترونیکی کم ضررتر از سیگار سنتی نیست و روز به روز بیشتر متوجه 
می شویم که داغ شدن مایع سیگار الکترونیکی چه عوارضی برای سلامتی 
دارد. ضمنا با استفاده از این سیگارها، سلامت اعضای خانواده و دوستانتان 

را نیز به خطر می اندازید.
آیا سیگار الکترونیکی به افراد در ترک سیگار کمک می کند؟

همانطور که گفتیم سیگار الکترونیکی هنوز به عنوان وسیله ای برای کمک 
به ترک سیگار توسط سازمان غذا و دارو تائید نشده است، چون هنوز تحقیقات 
کافی در این مورد صورت نگرفته. از سویی دیگر، شواهد بسیار زیادی وجود 
دارد که نشان می دهد داروهای مورد تائید سازمان غذا و دارو که برای کمک به 
ترک سیگار ساخته شده اند، راه های سالم تر و موثرتری برای کمک به افراد در 

ترک سیگار هستند، خصوصا اگر همراه با مشاوره و تراپی باشند. 
اعتیاد به نیکوتین چه اثری بر سامت روان جوانان می گذارد؟

وقتی فرد وابسته یا معتاد به نیکوتین می شود و مصرف آن را متوقف می کند، 
بدن و مغز او مجبور است به عدم وجود نیکوتین عادت کند و این باعث 

علائمی موقتی از ترک نیکوتین می شود.
احساس  بی قراری،  عصبی،  تحریک پذیری  شامل  نیکوتین  ترک  علائم 
اضطراب یا افسردگی، مشکل در خواب، مشکل در تمرکز و هوس نیکوتین 
می شود. افراد ممکن است برای کمک به تسکین این علائم همچنان به 

استفاده از محصولات تنباکو ادامه دهند.
جوانان ممکن است برای مقابله با استرس و اضطراب سراغ سیگارهای 
الکترونیکی بروند و سیکل معیوبی از وابستگی به نیکوتین ایجاد شود، چون 

خود نیکوتین می تواند منبعی از استرس باشد.
با  می تواند  الکترونیکی  سیگار  و  سنتی  سیگار  از  جوانان  استفاده ی 

عارضه هایی در سلامت روان، مانند افسردگی، مرتبط باشد.
بالاخره اینکه هر نوع سیگاری بکشید، سلامتی تان به خطر خواهد افتاد. 
اگر سعی دارید سیگار را ترک کنید، راه های بهتری از سیگارهای الکترونیکی 

وجود دارد.

عامتی که خاص آنفلوآنزا است؛

 دوره درمان بیماری آنفلوآنزا 
چند روز است؟ 

یک متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری با اشاره به علائم آنفلوآنزا 
گفت: آنچه در آنفلوآنزا بسیار اهمیت دارد این است که نگران هستیم بیمار در 
دوره یک آنفلوآنزای ساده دچار ذات الریه شود که در صورت درمان نشدن به 

موقع، باعث مرگ بیمار می شود.
مهرناز بانو اشرف گنجویی در گفت وگو با خبرنگار سلامت خبرگزاری فارس، 
در مورد علائم آنفلوآنزا گفت: علائم بیماری آنفلوآنزا مثل خیلی از عفونت های 
کوفتگی  لرز،  درد،  بدن  ناگهانی،  تب  شروع  صورت  به  تنفسی،  ویروسیِ 

عضلات و درد ماهیچه ها شروع می شود.
وی افزود: بیمار برخلاف ویروس های دیگرِ سرماخوردگی، رینوویروس و 
ویروس های دیگر معمولا علائمی مثل آبریزش بینی را ندارد. گاهی اوقات 
بیمار ممکن است علائم گوارشی مثل حالت تهوع، اسهال خفیف، دل درد 

و دل پیچه داشته باشد.
عامتی که خاص آنفلوآنزا است

گنجویی در ادامه علائم عنوان کرد: مسئله  خیلی مهم در آنفلوآنزا این 
است که به طور ناگهانی تب و بدن درد بیمار شروع می شود. در حالی که در 
عفونت های تنفسی ویروسیِ دیگر، معمولا بیمار این قدر به وضوح این علامت 

مشخص را ندارد.
دوره نهفتگی و درمان آنفلوآنزا

وی در مورد دوره نهفتگی و درمان این بیماری گفت: دوره نهفتگی آنفلوآنزا 
کوتاه است و معمولا بین ۳ تا ۷ روز است. در مورد دوره درمان، معمولا دو الی 
سه روز بیمار این علائم را دارد و در کمتر از سه، چهار روز علائم با استراحت، 

مصرف مایعات و مسکن تخفیف پیدا می کند.
چه زمانی آنفلوآنزا کشنده می شود؟

گنجویی در مورد خطر مرگ در اثر این ویروس تنفسی گفت: چیزی که ما 
در آنفلوآنزا به ان بسیار اهمیت می دهیم این است که نکند بیمار در دوره یک 
آنفلوآنزای ساده دچار ذات الریه شود. معمولا ذات الریه، هم می تواند با خود 
ویروس باشد و هم با عفونتهای باکتریال باشد. در گذشته آن چیزی که باعث 

بالارفتن آمار مرگ و میر آنفلوآنزا می شد همین ذات الریه های باکتریال بود.
وی در مورد این عفونت ها گفت: باکتری»استافیلوکوک اورئوس«  یکی از 
عوارض کشنده آنفلوآنزا می تواند باشد که بیمار دچار سرفه شده و تب قطع 
نمی شود. ترشحات خلطی و گاهی خونی پیدا می کند که حتما باید از نظر 

عفونت میکروبی بررسی شود.
گنجویی ادامه داد: در این حالت باید عکس ریه گرفته شود، بیمار معاینه 
شود و آنتی بیوتیک علیه آن میکروب که در واقع یک عفونت ثانویه است تجویز 
شود که اگر به موقع درمان شروع شود معمولا بیمار می تواند از این بیماری 

جان سالم به در ببرد.
راه انتقال آنفلوآنزا شبیه کرونا

این متخصص بیماری های عفونی افزود: راه انتقال آنفلوآنزا تقریبا مانند کرونا 
است. از طریق قطرات تنفسی آلوده بین بیمار و فرد سالم و همچنین استفاده 
از وسایل مشترکی که آلوده به ترشحات تنفسی فرد آلوده باشد )مثل حوله و یا 

لیوان مشترک( می تواند باعث انتقال بیماری به فرد سالم شود.
وی در ادامه گفت: در حال حاضر، هنوز اولویت اصلی جامعه ما ویروس 
کرونا است. نباید این را از ذهن خود خارج کنیم. بنابراین همه تمهیداتی که 

باید برای کرونا انجام شود خیلی مهم است که آن را مدنظر داشته باشیم.
گنجویی در پایان خاطرنشان کرد: الان وضعیت ویروس آنفلوآنزا در کشور 
خیلی شدت ندارد. علت این است که هنوز مردم پروتکلهای بهداشتی را 
رعایت می کنند. زدن ماسک، شستن دست و غیره کمک می کند که انتقال 

ترشحات آلوده صورت نگیرد.
 

فواید آلو برای پوکی استخوان 

بر اساس تحقیقات جدید، گنجاندن آلو در رژیم غذایی روزانه ممکن است به 
سلامت استخوان کمک کند. 

پوکی استخوان، یا از دست دادن توده و تراکم استخوان، به ویژه در افراد 
بالای ۵۰ سال رخ می دهد که منجر به افزایش خطر شکستگی می شود.

یک مطالعه جدید از سوی محققان دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا نشان می دهد 
که خوردن ۵ تا 6 آلو خشک در روز می تواند توده و تراکم استخوان را حفظ 

کرده و از ابتلاء به پوکی استخوان جلوگیری کند.
همین محققان در مطالعه دوم دریافتند که از دست دادن سلامت استخوان 
با فرآیند های التهابی در بدن مرتبط است و آلو خشک به عنوان ضد التهاب 

شناخته شده است.
پوکی استخوان وضعیتی است که در آن استخوان های فرد تراکم و جرم خود 

را از دست می دهند و احتمال شکستگی استخوان ها افزایش می یابد.
نیمی از زنان بالای ۵۰ سال و از هر چهار مرد یک نفر در معرض خطر 
شکستگی استخوان قرار دارند. از دست دادن توده و تراکم استخوان می تواند 
در هر سنی رخ دهد. با این حال، پوکی استخوان در میان افراد مسن شایع تر 

است. پوکی استخوان بیشتر در زنان یائسه رخ می دهد.
محل  شایع ترین  دست  مچ  و  نخاعی  مهره های  لگن،  استخوان های 
شکستگی استخوان به دلیل پوکی استخوان هستند، اگرچه ممکن است 
در هر استخوانی رخ دهند. برای افراد مسن، شکستگی های لگن می تواند 
بسیار شدید باشد. دکتر »مری جین سوزا«، سرپرست تیم تحقیق، بیان 
کرد: »التهاب ممکن است عامل مهمی برای از دست دادن استخوان پس از 

یائسگی و یک هدف بالقوه برای درمان های تغذیه ای باشد.«
او گفت: »آخرین تحقیقات ما بزرگترین کارآزمایی را با گروهی متشکل از 
بیش از ۲۰۰ زن یائسه برای بررسی ارتباط بین آلو خشک و سلامت استخوان 

نشان می دهد.«
وی در ادامه افزود: »مطالعه ما اولین مطالعه ای است که نشان می دهد 
تراکم استخوان در لگن  از کاهش  روز  آلو خشک در  تا 6  مصرف فقط ۵ 
جلوگیری می کند، جایی که بیشترین نگرانی برای مردان و زنان مسن است، 
زیرا شکستگی های لگن معمولًا منجر به بستری شدن در بیمارستان و کاهش 

کیفیت زندگی می شود.«
اگرچه لزوماً مشخص نیست که چه چیزی در آلو خشک وجود دارد که این 
اثر مطلوب را بر سلامت استخوان ها به همراه دارد، اما این میوه کامل حاوی 
چندین ویتامین و مواد معدنی مهم برای استخوان ها، از جمله پتاسیم، مس، 
و ویتامین K است. آلو همچنین حاوی پلی فنول است؛ ترکیباتی بیواکتیوی 

که به نظر می رسد در تشکیل استخوان نقش دارند.

سلامت

آیا سیگار الکترونیکی کم ضررتر از سیگار معمولی است؟

سیگارهای الکترونیکی و مضرات آن ها
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شهید ابوالقاسم آروانه: 

بزرگترین شکست دشمن وحدت
 و برادری ملت ایران است 

شهید ابوالقاسم آروانه در وصیت نامه خود آورده است: بزرگترین شکست دشمن، وحدت 
و برادری ملت ایران است و یک دفعه طوری نشود که خدایی نکرده خودمحوری و مستبدی 

در فکرتان گذارده شود. 
براساس این گزارش ، شهید ابوالقاسم آروانه متولد ۲۰ اسفند ۱۳۴۳ در شهر مقدس قم 
بود. این شهید در تاریخ ۲۵ مرداد ۱۳6۳ در نبرد با دشمن بعثی به درجه رفیع شهادت نایل 
شد و پیکر پاک او در گلزار شهدای امام زاده ابراهیم)ع( قم به خاک سپرده شد. در ادامه 

وصیت نامه این شهید والامقام را می خوانید.
با درود هزاران به امام امت و با سلام و درود به امت شهید پرور و با سلام و درود به امام 
زمان)ع( آن منجی بشریت و شعلۀ ایمان و با سلام و درود به رزمندگان اسلام که همچون 
با دشمنان اسلام سرسختانه  شیران روز و زاهدان شب در جبهه های حق علیه باطل 

می جنگند، سخنم را آغاز می کنم.
ای خانوادۀ من، در شهادتم هیچ احدی غیر از خودم مسئول نیست چون خودم این راه را 

انتخاب کرده ام و تا آخرین قطرۀ خون خود هم ادامه خواهم داد.
ای ملّت شهیدپرور امیدوارم که امام را تنها نگذارید و حرف وی را اطاعت کنید وی نایب 
امام زمان)عج( است. برادران پاسدار خود را آماده کنید و به دیدار خانوادۀ شهداء بروید و 

آنها را شاد کنید.
ای دوستان و آشنایان و خانوادۀ عزیز در آخرین لحظات زندگی از همۀ شما تقاضای عفو 
می کنم و از شهادتم ناراحت نباشید زیرا من راه خدا را در پیش گرفتم و این انتخاب داوطلبانه 

و آگاهانه بوده است.
ای خواهر و برادر و ملّت مستضعف، امام را فراموش نکنید و هر لحظه گوش به فرمان 
رهبرتان باشید و به صدای سخنش به پا خیزید و ای برادر همسنگر به صدای لبیک یا 
حسین بپا خیزید که بزرگترین شکست دشمن، وحدت و برادری ملت ایران است و یک دفعه 

طوری نشود که خدایی نکرده خودمحوری و مستبدی در فکرتان گذارده شود.
انقلاب را حفاظت کنید زیرا ما در برابر این قطره های خون شهداء که جمهوری اسلامی و 
آزادی از نوع ستمگران را باعث شده مسئول هستیم و باید این راه عزیزانمان را ادامه دهیم.

ای پدر و برادر سلاح را در دست بگیر و سنگر خود را حفظ کن به همۀ دشمنان جهان 
ابلاغ کنید که ما پیروز خواهیم شد و در آیۀ شریفه می فرماید بار خداوندا به عزّت و جلالت 

قسمت می دهم از گناهان من درگذر و مرا جزو شهدای در راه خودت قرار ده.
پروردگارا تو را شکر که جهاد در راه خودت را به من آموختی و این سعادت را نصیبم کردی 

که در جهاد در راه تو شرکت کنم و با دشمنان دین مبین اسلام به ستیز بپردازم.
و دیگر اینکه از پدرم می خواهم مرا حلال کند و اگر او را آزرده ام مرا ببخشد تا شاید خداوند 
هم مرا ببخشد. می خواهم که درعزای من هیچ گریه ای نکنید و فکر نکنید که من از میان 

شما رفته ام نه بلکه من در میان ۷۲ تن شهید و کنار سیدالشهداء)ع( هستم.
حال سخنی با مادرم به فردی که عمری را بر سر بالین من بود و نگهبان من بود. مادر جان 
مادر گرامی ام ان شاء الله که مرا حلال کنی چرا که زحمت کشیدی و قدر تو را ندانستم. ای 
مادر نکند خدایی نکرده از دوری من ناراحت شوی آیا مگر غیر از این است که همه باید به 

پیش او هجرت کنیم پس چه بهتر که از این طریق هجرت کنیم.
مادر من عاشق ابا عبد الله الحسین)ع( شدم، بدان و خوشحال باش که تازه فرزندت به 
آرزویش رسیده آرزویی که مدتی در انتظارش نشسته بودم. مادرم در زندگی فقط به یاد خدا 

باش که تازه فرزندت به آرزویش رسیده است.
باز هم می گویم و در هر جا که می روی پشتیبانی از امام بکن و حال سخنی به برادرانم 
و خواهرانم دارم ان شاء الله که اگر شما را اذیّت کرده ام مرا ببخشید و نصیحتی که من به 
شما دارم این است که شما آینده سازان این جامعه هستید و شما باید درس هایتان را خوب 
بخوانید و با درس خواندن خودتان به دشمنان اسلام قدرت خود را نشان دهید، مشت 
محکمی به ابرقدرت ها بزنید و ابلاغ کنید که ما پیروز و دشمن نابود خواهد شد و مرا میان 

گلزار شاهزاده ابراهیم)ع( به خاک بسپارید.
برادر شما ا بوالقاسم آروانه

به امید پیروزی رزمندگان اسلام تا کربلای خونین ایران.

شهید علی اصغر غامی: 

ای خواهران عفت پیشه کنید و فاطمه وار و 
زینب وار مبارزه کنید 

در وصیت نامه شهید علی اصغر غلامی می خوانید: ای خواهر مهربانم، حجاب  و عفت و 
پاکدامنی را سر لوحه زندگی خود قرار بدهید و به شما گوشزد می کنم همیشه فاطمه وار و 

زینب وار مبارزه کنید. 
براساس این گزارش، شهید علی اصغر غلامی فرزند علی در تاریخ یکم مهرماه ۱۳۴۰، در 
شهر مقدس قم دیده به جهان گشود. وی در تاریخ بیستم اردیبهشت ماه ۱۳6۱ به درجه 

رفیع شهادت نائل آمد. در ادامه وصیت نامه این شهید والامقام را می خوانید.
پدر و مادر مهربانم و هم وطن عزیزم من رفته ام در غرب و جنوب کشور با دشمنان خدا و 

قرآن و اسلام بجنگم و این راه برای ما افتخار است.
پروردگارا این خون ناقابل ما پیروان محمد)ص(  را بپذیر و ما را از سربازان شهیدان حسین 

بن علی)ع( قرار بده.
 پدر و مادر جان و برادر و خواهر مهربانم می دانم که خبر شهادت من خیلی ناراحت کننده 
است برای شما، امیدوارم که برایم بی تابی و گریه نکنید؛ بخندید و خوشحال شوید، برای این 
که در راه اسلام  و قرآن گام برداشته و جان باخته ام؛ خوش باشید که خوشی شما باعث سر 

شکستگی دشمن می شود.
ای برادران عزیزم هوشیار باشید و تمامی حرف های امام خمینی و روحانیت را از جان و 

دل پذیرا باشید که زمان حسین)ع( است و ایام دشوار است.
ای خواهر مهربانم حجاب  و عفت و پاکدامنی را سر لوحه زندگی خود قرار بدهید و به شما 

گوشزد می کنم همیشه فاطمه وار و زینب وار مبارزه کنید.
ای دوستان و آشنایان به همه دیگر نزدیکان بگویید، جان من هدیه ای برای اسلام و قرآن 
بود و در تشییع جنازه  من فقط ذکر خدا را  داشته باشید. الله اکبر بگویید و هیچ بدگویی 

به انقلاب  و اسلام نکنید.

با حکم وزیر علوم ؛

»شریفی« جانشین» دیرباز«در دانشگاه قم شد 
وزیر علوم تحقیقات و فناوری با صدوراحکامی حجت الاسلام والمسلمین احمد حسین 
شریفی را به عنوان رئیس دانشگاه قم و حجت الاسلام والمسلمین عسکر دیرباز را به عنوان 

رئیس مؤسسه پژوهشی حکمت و فلسفه ایران منصوب کرد. 
براساس این گزارش ، حجت الاسلام و المسلمین احمد حسین شریفی با دریافت حکمی 
از سوی وزیر علوم تحقیقات و فناوری، به عنوان رئیس دانشگاه قم منصوب و جایگزین 

حجت الاسلام والمسلمین عسکر دیرباز شد.
شریفی، استاد تمام رشته فلسفه است و پیش از این ریاست موسسه پژوهشی حکمت و 

فلسفه ایران را عهده دار بود.
وی در کنار تدریس مباحث کلامی و فلسفی، اخلاقی )فلسفه اخلاق(، فقهی و سیاسی 
و همچنین برخی از مسئولیت های علمی اجرایی، از سال ١٣٧٢ به تحقیق و پژوهش در 
زمینه فلسفه، معرفت شناسی، کلام، اخلاق، مسائل فرهنگی و اجتماعی، فلسفه دین، 
فلسفه اخلاق، و فلسفه علوم انسانی اسلامی مشغول بوده  و تاکنون مقالات و کتاب های 

متعددی در حوزه های یادشده منتشر کرده است.
همچنین طی حکمی از سوی وزیر علوم تحقیقات و فناوری، حجت الاسلام والمسلمین 

عسکر دیرباز به عنوان رئیس موسسه پژوهشی حکمت و فلسفه ایران منصوب شد.

رایزن فرهنگی ایران در برزیل:

سردار سلیمانی شخصیتی الهام بخش
 در آمریکای لاتین است

از  ایران در برزیل گفت: الگوپذیری کشورهای آمریکای لاتین  رایزن فرهنگی 
رویکرد مقاومت جمهوری اسلامی روند صعودی دارد و شخصیتی مانند سردار 

سلیمانی در این کشورها، شخصیتی الهام بخش و موردعلاقه است. 
گردشگری  تخصصی  نشست  در  دوشنبه  روز  جلیلی  علیرضا  حجت الاسلام 
مقاومت در سالن رضوان شهرداری قم با بیان اینکه کشور ایران در میانه جنگ 
شناختی و ترکیبی قرار دارد، بیان داشت: وجود همین جنگ ترکیبی سبب شده 
تا حتی نگاه ها به آمریکای لاتین نیز غیرواقع باشد این در حالی است که رئالیسم 

جادویی مهد مقاومت و مقابله با استعمار است.
وی ادامه داد: مردم آمریکای لاتین به خاطر تجربه تاریخی و زخم هایی که از 
کشورهای استکباری دیده اند، بشدت علاقه مند به مباحث پیرامون مقاومت و 

عدالت هستند.
رایزن فرهنگی ایران در برزیل تاکید کرد: مقبره شخصیت های آزادی خواه در 
کشورهای آمریکای لاتین الهام بخش است و مردم این کشورها بشدت به رهبران 

جریانات آزادی بخش علاقه مند هستند.
جلیلی خاطرنشان کرد: آمریکای لاتین سرشار از نماد و المان های انقلابی در 
برابر استعمار و کشورهای استثمارگر است؛ مقاومت از مباحث مهم در بین مردم 
کشورهای آمریکای لاتین است. وی بابیان اینکه انقلاب کشورهای آمریکای لاتین 
شباهت بسیاری به انقلاب اسلامی داشته است، اظهار داشت: ترجمه و نشر آثار 
سینمایی و کتاب های انقلابی کشورهای آمریکای لاتین که مملو از ادبیات مقاومت 

است در کشور ما بسیار محدود بوده است.
 ثبت ملی دیوارنگاره های باقی مانده از انقاب در شیراز

مدیر گردشگری معاصر شهرداری شیراز نیز در این نشست از شهید دستغیب و 
عباس دوران را شهدای شاخص دوران دفاع مقدس استان فارس یادکرد و یادآور 
شد: شهر شیراز از ۱۳۰ سال گذشته در عرصه مقاومت حضور فعال دارد. علیرضا 
جوانمردی در نشست بیان کرد: معرفی علما، شخصیت ها و شهدای تاریخ معاصر در 
قالب گردشگری یکی از پروژه های جدید و کارآمد شهرداری کلانشهر شیراز است. 
وی بیان کرد: ثبت ملی دیوارنگاره های باقی مانده از دوران انقلاب، برگزاری تورهای 
ترکیبی گردشگری و برگزاری دوره های نقاره خوانی از برنامه های پیش روی شهرداری 
است. جوانمردی ابراز داشت: برای معرفی و رونق گردشگری انقلاب ۵ مدل تور 
گردشگری تدوین و در اختیار آژانس های مسافرتی قرارگرفته است، دیوارنوشته های 
باقی مانده، محل تظاهرات مردمی، مکان ترورهای بعد انقلاب، امکان مربوط به دوران 

مشروطه و بناهای تاریخی از مقاصد این قبیل از گردشگری بوده است.
احداث خانه موزه میرزا کوچک خان و خانه مشروطه در رشت

معاون فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری رشت نیز دراین نشست گفت: ایجاد 
خانه موزه شهید میزرا کوچک خان جنگلی به همراه خانه موزه مشروطه از اقدامات 

شهرداری در راستای گردشگری مقاومت و تقویت هویت جمعی است.
بیان داشت:  ارتقای هویت جمعی،  به اهمیت مساله  با اشاره  یاسر محجوب 
گردشگری مقاومت از مباحثی است که می تواند در ارتقای هویت محلی و ملی نقش 
مهمی را ایفا نماید. وی بابیان اینکه استان گیلان اولین استاندار و دادستان شهید 
را تقدیم انقلاب اسلامی کرده است، گفت: مردم گیلان در دوران دفاع مقدس 

جلوه های کم نظیری را از خود برجای گذاشته است.
 معاون فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری رشت ادامه داد: تدوین مسیر پایداری 
و مقاومت برای بازدید از منزل میزرا کوچک خان، نهضت جنگل و سایر موضوعات 
پیرامون در دست نهایی شده است. وی ابراز داشت: ایجاد خانه موزه شهید میزرا 
کوچک خان جنگلی به همراه خانه موزه مشروطه از اقدامات شهرداری قم در 

راستای گردشگری مقاومت و تقویت هویت جمعی است.
ثبت 780 اثر ملی در کرمان

مدیرعامل سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری کرمان نیز در بخش 
دیگری از این نشست، گفت: ۷۸۰ اثر ثبت ملی، ۲۰ موزه ملی، ۴۷۴ واحد اقامتی 
با ۱۵ هزار تخت به همراه سایر جاذبه های تاریخی بخشی از ظرفیت های گردشگری 
شهر کرمان می باشد. عبدالرضا شیخ شعاعی بیان کرد: سابقه سکونت در شهر 
کرمان به هزاره چهارم قبل از میلاد می رسد و آثار باستانی فراوانی از دوره های 
تاریخی مختلف در این شهر برجا مانده است. وی بیان کرد: ۷۸۰ اثر ثبت ملی، ۲۰ 
موزه ملی، ۴۷۴ واحد اقامتی با ۱۵ هزار تخت به همراه سایر جاذبه های تاریخی 

بخشی از ظرفیت های گردشگری شهر کرمان می باشد.
 

رایزن فرهنگی ایران در آفریقای جنوبی عنوان کرد؛

لزوم توجه به ظرفیت های کشورهای 
آفریقایی در حوزه گردشگری مقاومت

رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در آفریقای جنوبی بر لزوم توجه به ظرفیت 
های کشورهای آفریقایی در حوزه گردشگری مقاومت تاکید کرد.

حجت الاسلام سیدمصطفی دریاباری روز دوشنبه در نشست تخصصی گردشگری 
مقاومت در سالن رضوان شهرداری قم، بیان کرد: مقاومت و عدالت، دو مؤلفه و 
دغدغه اصلی مردم آفریقاست و مردم این کشورها بشدت از تبعیض و بی عدالتی و 

استثمار توسط بیگانگان آزرده خاطر هستند.
رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در آفریقای جنوبی گفت: باوجوداینکه 
فقط ۸ درصد مردم آفریقای جنوبی سفیدپوست هستند اما همچنان حدود ۹۰ 
درصد اراضی کشاورزی در دست اقلیت سفیدپوستان قرار دارد. دریاباری ادامه 
داد: مفاهیمی مانند عدالت اجتماعی، مقاومت در برابر بیگانگان و کنار گذاشته 
شدن تبعیض نژادی از مفاهیم مهم و مورد مطالبه در کشورهای آفریقایی است که 
در گردشگری مقاومت می توان آن ها را نهادینه و پیاده سازی نمود. وی بیان داشت: 
اردوگاه اسراء جنگ جهانی دوم در لهستان سالانه افزون بر ۲ میلیون گردشگر دارد 
این در حالی است که آثار ویرانی و جنگ غربی ها در کشورهای اسلامی و آفریقایی 
مغفول مانده و به حاشیه رفته است باوجود اینکه این مراکز جذابیت و زبان گویاتری 
برای جهانیان دارد. وی خاطرنشان کرد: حضور نهادهای مردم نهاد فعال در حوزه 
گردشگری به همراه شهرهای حوزه مقاومت و پای کار آوردن سازمان های بالادستی 

حوزه گردشگری از نکات امیدآفرین گردشگری مقاومت است.
رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در آفریقای جنوبی بابیان اینکه گردشگری 
مقاومت مفهوم جدیدی در حوزه فنی است، ادامه داد: برای اینکه گردشگری 
مقاومت به اهداف خود نزدیک شود لازم است تا حمایت از این ایده در سطح 

قانون گذاری موردتوجه نهادهای بالادستی قرار بگیرد.
دریاباری اضافه کرد: از ۵۴ کشور آفریقایی با جمعیتی افزون بر یک میلیارد و 
سیصد میلیون نفر کمتر از ۳۰۰ دانشجو در دانشگاه های ایران مشغول تحصیل 

هستند؛ دانشگاه ها در نهادینه سازی مفاهیم مقاومت نقش بسزایی دارند.

 حجت الاسام مشکاتی خبر داد:

برگزاری ویژه برنامه های موزه فاطمی
 به مناسبت ایام معصومیه

رئیس اداره موزه فاطمی با بیان اینکه در ایام معصومیه ۱۰ ویژه برنامه در موزه حرم 
مطهر دنبال می شود گفت: بازدیدهای گروهی ویژه دانش آموزان و معلمان، برگزاری 
مسابقات حضوری و مجازی، تجلیل از واقفان و اهداگران آثار تاریخی، نمایش آثار 
ویژه با موضوع حضرت معصومه سلام الله علیها و ارائه بلیط رایگان و نیم بها از 

مهمترین برنامه های موزه فاطمی در ایام معصومیه است. 
حجت الاسلام محمدباقر مشکاتی اظهار کرد: موزه فاطمی در ایام معصومیه 
امسال ۱۰ ویژه برنامه  متنوع برای مخاطبان و علاقه مندان به آثار فرهنگی و تاریخی 

برگزار می کند.
وی از اجرای طرح »در مکتب بانوی تمدن ساز« در ایام معصومیه خبر داد و گفت: 
این طرح ویژه معلمان و دانش آموزان مدارس استان قم برگزار می شود و در این 
طرح بازدیدهای گروهی همراه با روایتگری از چینش محتواگرای توحید محور موزه 
فاطمی انجام می شود. رئیس اداره موزه فاطمی با بیان اینکه در این ایام نمایشگاه 
فصلی »نسیم کرامت« با نمایش آثار بانوان هنرمند عصر انقلاب اسلامی در موزه 
فاطم برگزار می شود، افزود: از دیگر ویژه برنامه های ایام معصومه در موزه فاطمی 
بازدید رایگان موزه در سال روز ورود بانوی کرامت و نیم بهاء بودن بازدید موزه فاطمی 

برای بانوان و خانواده ها در طول ایام معصومیه است.

گفتگو از اعظم ربانی

منصور تاری وردی دانشجوی روشندل قم در مقطع کارشناسی ارشد حقوق است 
که با اراده ای مستحکم همه  تلاش خود را معطوف به رسیدن به اهدافش نموده 
است. او در آزمون تخصصی وکالت هم شرکت کرده و پذیرفته شده و در آینده  نزدیک 

رسما به عنوان وکیل خدمت خود به جامعه را آغاز می کند. 
افراد کم توان  و  به معلولان  بر توجه داشتن  زیادی  تاکید  آموزه های اسلام  در 
تشکیل  را  ما  جامعه   از  کوچکی  بخش  عزیز،  روشندلان  است.  شده  جسمی 
می دهند و به فراخور محدودیت های جسمی که دارند نیازمند حمایت مسئولان 

و تک تک آحاد جامعه   هستند.
اما در میان این قشر برخی دارای ویژگی هایی هستند که نسبت به بقیه متمایز و 
متفاوت هستند. این افراد بدون تسلیم شدن در برابر شرایط، تلاش خود را افزایش 

داده و به موفقیت های خیره کننده ای دست یافته اند.
منصور تاری وردی دانشجوی روشندلی است که قلبی آسمانی و باوری عمیق دارد 
و با وجود مشکلات و موانع همه  تلاشش را معطوف به رسیدن به اهداف خود کرده 
است. او دانشجوی کارشناسی ارشد در رشته حقوق است که در آزمون تخصصی 
وکلا هم شرکت کرده و پذیرفته شده و در آینده  نزدیک، به عنوان وکیل خدمت خود 
به جامعه را آغاز می کند. گفت وگویی با این جوان نخبه و پرتلاش داشتیم که در 

ادامه می خوانید.
*سام علیکم. ضمن تشکر از وقتی که در اختیار ما گذاشتید، لطفا خودتان 

را معرفی کنید و بفرمایید مشکل نابینایی شما چطور اتفاق افتاده است؟
حقوق  ارشد  کارشناسی  دانشجوی  هستم،  تاری وردی  منصور  من  سلام،  با 
خصوصی دانشگاه تهران که هم اکنون ۲6 سال سن دارم. مشکل نابینایی از 

ابتدای تولد، همراه من و برادر دوقلویم بوده و به صورت مادرزادی بوده است.
برای  شما  چگونه  هستید،  جامعه  در  موفق  و  فعال  فرد  یک  *شما   
فعالیت های خودتان با مشکل نابینایی کنار آمدید و اساسا این مشکل باعث 

توقف شما در جریان زندگی نشد؟
سوال خوبی پرسیدید؛ اما جواب این سوال بستگی به نگاه هر کسی نسبت به 
زندگی دارد که چه هدفی را در زندگی دنبال می کند و نسبت به هدف، تا چه اندازه 
تلاش می کند. به نظر من این هدف هست که ما را به تلاش وا می دارد و باعث 
می شود تا ما تلاش کنیم و برای رسیدن به هدف، نهایت تلاشمان را داشته باشیم. 
در حقیقت نگاه ما نسبت به زندگی می تواند مشکلات را برای ما آسان کند، تا مبادا 

تسلیم آن شویم.
* آیا شرایط جامعه مانند جامعه نگاه ها و حرف های مردم، کمک نکردن 
مسئولین، امکاناتی که برای شما فراهم نیست، باعث عقب ماندن شما و دور 

شدن شما از اهداف تان نشد؟
ببینید نگاه مردم در جای خودش مهم است؛ اما نباید نگاه منفیِ برخی از مردم، 
در اهداف ما تاثیر بگذارد و از تلاش دست بکشیم یا کوتاه بیایم. طبیعی هست 
که امکانات ما نسبت به شرایطی که داریم محدود است؛ اما ما با این محدودیت ها 
بزرگ شدیم و البته این انتظار را از مسئولان داریم که در جهت رفع مشکلات تلاش 

بیشتری داشته باشند.
* آیا امکانات آموزشی در سطوح عالی جهت تحصیل روشندلان به اندازه 

کافی موجود هست؟
امکان حضور در دانشگاه فراهم است اما به طور تخصصی متاسفانه برخی منابعی 
که مطالعه می کنیم به روز نیستند. برای حل این مشکل، تولید »کتاب های گویا« 
خیلی می تواند به ما نابینایان کمک کند تا مثل سایر افراد بتوانیم از به روزترین 

کتاب های مورد نیازمان استفاده کنیم.
*برای رسیدن شما به این سطح از تحصیات چه کسانی از خانواده در این 

مسیر مشوّق شما بودند و به شما کمک کردند؟
از همان ابتدای کودکی حمایت پدر و مادرم که در واقع همیشه مشوّق و پشتیبان 
من بوده اند، کمک بزرگی به من کرده است و مدیون و ممنون آن ها هستم. بعد هم 

موضوع اعتماد به نفس و توکل به خدا که در همه امور مد نظر داشته ام.
* وقتی با یک مشکل بزرگ ناشی از شرایط نابینایی مواجه می شوید، آیا تابه 

حال به خدا گایه کردید، طوری که با خودتان بگوئید خدایا چرا من؟ 
موقعی که سنّ من پایین تر بود و بچه بودم، شاید این حسّ سراغ من می آمد؛ 
ولی اساسا شخصیت من انسانی مثبت اندیش است. یعنی نه اینکه مشکلات را 
نمی بینم؛ اما باور دارم که برای هر مشکلی یک راه حلّی وجود دارد. در واقع در هر 
مشکل و شکستی، فرصت هایی نهفته است که ما باید پیدا کنیم و از آن استفاده 
کنیم. اصولا من خودم را خیلی درگیر این مسائل نمی کنم که بنشینم و به این 

مشکلات فکر کنم، یک راه حل پیدا می کنم و سعی می کنم مشکل را حل کنم.
* شما یک جوان هستید که قطعا برای زندگی و آینده خودتان برنامه های 
زیادی دارید. به عنوان یک جوان ایرانی اگر بخواهید یک جمله خطاب به 
جوان هایی مثل خودتان و سایر جوان ها در این سن و سال عنوان کنید، چه 

می گویید؟
جمله من خطاب به جوان های مثل خودم این است که در زندگی شان حتما 
هدف مشخصی داشته باشند و نقطه موفقیت خود را تعیین کنند. در کارهای 
خود مانند تحصیل هم در راستای همان هدف، تلاش کنند تا ان شاءالله خدا هم 

بهترین ها را برایشان رقم بزند و مطمئن باشند خدا پشتیبان آن هاست.
*با این توصیف، مهمترین هدف یا آرزوی شما در زندگی و فعالیت های 

اجتماعی که دارید، چیست؟
آرزوی من در حال حاضر موفقیت در حوزه های علمی و مقاطع تحصیلی و بعد از 

آن موثر و فعال بودن در امور کاری و شغلی در آینده است.
*انتظار شما در خصوص مشکاتی که با آن مواجه هستید، از مسئولین 

چیست؟
انتظار بنده از مسئولین، پیگیری موضوع اشتغال برای افراد خاص، خصوصا 
نابینایان است. به نظرم لازم است کمک بیشتری کنند و مهارت های مورد نیاز، 
آموزش داده شود تا بتوانند مشغول کاری شوند و درآمدی جهت استقلال در زندگی 

داشته باشند تا نیازی به کمک گرفتن از دیگران نداشته باشند.
*با تشکر از این که صبر و حوصله به خرج دادید و به سوالات ما پاسخ گفتید 

اگر نکته  پایانی دارید، بفرمائید.
من هم از اینکه این فرصت را به من دادید تا به بیان مطالب مورد نظر خودم 
بپردازم، تاکید مجدد من و امثال من که بارها گفته شده، بحث اجرای قانون ٣ 
درصد اشتغال معلولان در دستگاه های دولتی و همچنین افزایش منابع علمی از 

نوع »کتاب گویا« است که قبلا هم عرض کردم.

نابینایی؛ محدودیتی که مانع پیشرفت نشد ؛

روایت جوان روشندل قمی که وکیل مردم می شود

هیچ چیز نمی تواند مانع اشتغال بانوان حتی با وجود 
داشتن فرزند کوچک شود، اما این موضوع که این بانوان 
در ایجاد بخش اعظمی از اقتصاد، تولید و فعالیت های 
حرفه های در بخش های فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی 
پوشیده  برکسی  دارند  اساسی  نقش  سیاسی  حتی  و 
نیست بنابراین باید برای حل مشکل مهدکودک آنان نیز 
برنامه ریزی و اقدامات عملیاتی کرد تا این بانوان نیز با 

دغدغه کمتری در جامعه مشغول به کار شوند.
بسیاری از بانوان شاغل با وجود فرزند کوچک خود به 
عنوان بانوانی موفق در عرصه و حرفه کاری خود هستند 
که این موضوعات می طلبد که برای حمایت ویژه از آنان 
مشارکت  شاهد  همچنان  تا  داد  انجام  موثر  اقداماتی 
اقتصادی بانوان در سال های آینده باشیم، اگرچه اکنون 
نرخ مشارکت اقتصادی زنان در جامعه کار و تولید حدود 
۱۴ درصد است اما در صورت حمایت می تواند این آمار 

روند صعودی داشته باشد.
ایجاد مهدکودک به عنوان کوچکترین خواسته و مطالبه 
بانوان شاغل به شمار می رود تا بانوان بتوانند در عرصه کار 
و تولید و فعالیت حرفه ای خود، نسبت به موضوع فرزند 
خود دغدغه کمتری داشته باشد زیرا ایجاد مهدکودک 
در ادارات به بانوان شاغل اطمینان خاطر بیشتری برای 

نحوه نگهداری و مراقبت از فرزندان آنان می دهد.
اهمیت ایجاد مهدکودک در قانون جوانی جمعیت

و  خانواده  از  حمایت  قانون   ۲۲ ماده   ۳ تبصره  در 
جوانی جمعیت مصوب آبان ۱۴۰۰ نیز آمده است: همه 
دستگاههای مذکور در ماده )۲۹( قانون برنامه پنجساله 
ششم توسعه، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری 
اسلامی ایران مکلف هستند با مشارکت بخش خصوصی 
و یا به صورت خرید خدمات نسبت به تأمین مهدکودک 
برای نگهداری کودکان مادران شاغل در همان دستگاه 

اقدام کنند.
به همین منظور رییس جمهوری نیز در این باره اظهار 
داشت: تاسیس مهدهای کودک در ادارات و سازمان ها 
حرف حقی است که در قانون جمعیت نیز به آن اشاره 
دارد و باید به طور حتم این موضوع مورد پیگیری قرار 
گیرد تا بانوان شاغل بتوانند با آسوده خاطر فرزندان خود 

را در یک مکان مناسبی نگهداری کنند.
همین موضوع نشان از اهمیت مساله ایجاد مهدکودک 
در ادارات و دستگاه های اجرایی دارد که هم در قانون 
رییس  هم  و  جمعیت  جوانی  و  خانواده  از  حمایت 
چاره ای  باید  بنابراین  دارد  خاص  توجه  آن  به  جمهور 
بانوان  دغدغه  تا  اندیشید  موضوع  این  برای  اساسی 
شاغل برطرف شود. زهره جعفری مدیرکل امور زنان و 
خانواده استانداری تهران پیشتر گفته بود: اهمیت وجود 
مادران  حال  راحتی  برای  ادارات  در  کودک  مهدهای 
شاغل است با توجه به تاکیدات قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت در راستای حمایت از مادران شاغل، 
پیگیر فراهم سازی تمهیدات لازم برای ایجاد مهدهای 

کودک استاندارد در ادارات هستیم.
وی تصریح کرد: ایجاد مهدهای کودک در ادارات از 
مطالبات مکرر مادران شاغل است و در حال جمع آوری 
اطلاعات دقیق مهدهای کودک ادارات و نیز جمع آوری 

اطلاعات ادارات و دستگاه های فاقد مهدکودک هستیم 
تا با شناسایی موانع موجود، راهبردهای مناسب برای 
رفع این معضل ارائه شود. جعفری تصریح کرد: تاسیس 
مهدهای استاندارد در هر مجموعه نیازمند گرفتن مجوز 
خاص و استخدام مربیان آموزش دیده است، تمام ادارات 
به زیر ساخت های لازم برای ایجاد مهدهای کودک مجهز 
نیست و در این راستا نیاز به حمایت های ویژه و تدابیر 

مسئولان آن مجموعه است.
ایجاد مهدکودک در راستای حمایت از خانواده و 

مادران شاغل
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری نیز در این 
باره در گفت و گو با خبرنگار حوزه زنان و خانواده ایرنا 
اظهار داشت: در راستای حمایت از خانواده و مادران 
شاغل برنامه هایی با همکاری دستگاههای متولی برای 
ایجاد مهدکودک اقداماتی در دستور کار قرار گرفته است.
ایجاد  و  دورکاری  برنامه  کرد:   تاکید  خزعلی  انسیه 
مهدکودک مراکز اداری را به عنوان یکی از مطالبات و 
خواسته های مهم بانوان شاغل در نظر داریم ولی برخی 
ادارات و شرکت ها زیر ساخت لازم برای این موضوع را 
ندارند  اگرچه برخی شرکت های اندک، مهد کودک را 
راه اندازی کرده اند. وی ادامه داد: برای ایجاد مهدکودک 
برای  نامه ای  بانوان شاغل،  به مطالبه  و اهمیت دادن 
و  سازمان ها  اجرایی،  دستگاه های  ادارات،  همه 
شرکت ها ارسال شده است. خزعلی اضافه کرد: البته 
تاکنون برخی از دستگاه های اجرایی به موضوع ایجاد 
مهدکودک برای رفاه حال مادران شاغل عمل نکرده اند 
عدم  برای  سازمان ها  و  دستگاه ها  این  از  کدام  هر  که 

اجرای این طرح دلایل مختلفی دارند.
وی خاطرنشان کرد: برخی به دلیل در اختیار نداشتن 
بودجه کافی و برخی نبود مکان مناسب را در راستای 
عدم تحقق این موضوع مطرح کرده اند اما لازم است که 
به منظور اهمیت دادن به زنان شاغل و برای رفاه حال 
مادران دارای فرزند زیر 6 سال حتما به این موضوع توجه 

ویژه داشته باشند.
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری در عین 

حال تصریح کرد: در قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت به این موضوع به صورت جدی پرداخته شده 
است و تاکید شده که حتما باید مهدکودک در ادارات، 
دستگاه های اجرایی و شرکت ها ایجاد شود و امیدواریم 

که این اقدام عملیاتی شود.
 وی معتقد است: بانوان باید در فضای کسب و کار خود 
با آرامش کار کنند و هر مساله ای که آرامش آنها را به هم 
می ریزد باید حذف شود، البته که حذف مهدکودک ها از 
محل های کار لطمه زیادی به فعالیت بانوان در عرصه کار 

و تولید وارد خواهد کرد.
حدود یک میلیون نفر از جمعیت کارمندان کشور 

بانوان هستند
براساس جدیدترین آمارها از پایگاه اطلاع رسانی دولت، 
تعداد کل کارمندان دولت در کشور ۲ میلیون و ۳۷۹ هزار 
و ۱۵۱ نفر است که از این تعداد، ۹۵۹ هزار و ۷۸۳ نفر 
بانوان یعنی ۴۲.۱۱ دهم درصد و نزدیک یک میلیون 

جمعیت کارمندان دولت را بانوان تشکیل می دهند.
همچنین طبق مصوبه شورای اداری در سال ۹6 قرار بر 
این شد که میزان ۳۰ درصد از کل مدیران کشور را بانوان 
تشکیل دهند و براساس آمارها و داده های موجود از نیمه 
اول سال ۹۸ تا پایان شهریور امسال ۲6 درصد مدیران را 

بانوان تشکیل می دهند.
اگرچه تعداد بانوان مدیر کشور در چند سال اخیر چهار 
درصد افزایش یافته اما براساس اعلام سازمان اداری و 
استخدامی کشور قرار بوده تا پایان برنامه ششم تعداد 

بانوان مدیر در کشور به ۳۰ درصد برسد.
جمعیت شاغل زن معادل 1۲.7 درصد

بر این اساس از 6۱.۹ میلیون نفر جمعیت بالای ۱۵ 
سال کشور، ۳۰.۹6 میلیون نفر مرد و ۳۰.۹6 میلیون 
نفر نیز زن هستند اما جمعیت فعال ۱۵ سال به بالای 
فعال  جمعیت  و  درصد(   6۹.۴ )معادل   ۲۱.۵ مردان 
زنان ۴.۷ میلیون نفر )معادل ۱۵.۳ درصد( است. با این 
حال جمعیت شاغل ۱۵ سال به بالای کشور برای مردان 
۱۹.۵ میلیون نفر )معادل 6۳ درصد( و جمعیت شاغل 

زنان ۳.۹ میلیون نفر )معادل ۱۲.۷ درصد( است. 

اهمیت ایجاد مهدکودک در قانون جوانی جمعیت؛

مهدکودک در ادارات؛ مطالبه و خواسته جدی بانوان شاغل
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برای سومین سال پیاپی ،

کیمیا پلی استر قم صادرکننده نمونه ملی شد

کیمیا پلی استر قم برای سومین سال پیاپی در همایش روز ملی صادرات، به 
عنوان صادرکننده نمونه ملی معرفی شد و محمد مقدم، مدیرعامل این شرکت لوح 

و تندیس زرین صادرکننده نمونه ملی را دریافت کرد.
به گزارش  ایمان ،همزمان با روز ملی صادرات و بیست و ششمین سالروز ملی 
صادرات که با حضور رییس جمهور، وزیر صمت و تعدادی از مسئولان ارشد 
اجرایی کشور برگزار شد، از »شرکت کیمیا پلی استر قم« به عنوان صادرکننده 

نمونه ملی تقدیر به عمل آمد.
کیمیا پلی استر، با سهم ۳۰ درصدی از صادرات الیاف پلی استر ایران، به بیش 
از ۲۰ کشور جهان از جمله روسیه، ترکیه، عراق و ... و با دست یابی به دانش فنی 
تولیدات خاص، اولین و تنها تولیدکننده الیاف مصنوعی دوجزئی در خاورمیانه 

به شمار می رود.
این شرکت که عنوان بزرگترین صادرکننده الیاف پلی استر در ایران را به خود 
تولید  و  با حدود ۲۰ سال فعالیت در صنعت نساجی کشور  اختصاص داده، 
متنوع ترین سبد الیاف پلی استر کشور، عنوان صادرکننده برگزیده، تولیدکننده 

برتر و کارآفرین برتر در بخش صنعت را نیز در کارنامه خود دارد.
بر اساس این گزارش، در همایش روز ملی صادرات و معرفی صادرکنندگان نمونه 
کشور، از ۵۷ صادرکننده ملی سال ۱۴۰۱ که از میان 6۱۲ شرکت و در 6۹ گروه 

کالایی انتخاب شدند، تجلیل و تقدیر صورت گرفت. 
جمله  از  مختلفی  های  شاخص  نمونه ۱۴۰۱  صادرکننده  انتخاب  روند  در 
»سنجش تولید و سرمایه گذاری مشترک با طرف های خارجی«، »عمق دانش 
اشتغال زایی«،  »میزان  برخوردار«،  کم   و  محروم  مناطق  در  »فعالیت  بنیانی«، 
»میزان نفوذ در شبکه مصرف بازار های هدف«، »سطح پیچیدگی محصول و ارزش 
افزوده«، »عضویت در تشکل های تخصصی صادراتی«، »ثبت نشان بین المللی« 
و »استفاده از نیروی انسانی، مصالح و تجهیزات داخلی در طرح های خارج از 

کشور« موثر بوده است.
گفتنی است، بیست و ششمین آیین سالروز ملی صادرات با شعار »صادرات 
غیرنفتی، محور توسعه« با حضور رییس جمهور، وزیر صمت و تعدادی از مسئولان 
ارشد اجرایی کشور، روز شنبه ۳۰ مهرماه ۱۴۰۱ در سالن اجلاس سران برگزار 

شد.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:

ضرورت اجرای الگوی کشت
 بنا به اقتضای نیاز آبی کشور

 عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی گفت: نیاز آبی کشور اقتضا 
می کند که الگوی کشت اجرایی شود. 

»محمد سبزی« افزود: الگوی کشت با توجه به شرایط خشکسالی و کم آبی، 
نیاز کشور است و با اجرای آن و داشتن یک برنامه مدون می توان به خودکفایی در 

برخی محصولات اساسی کشاورزی دست یافت.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس اظهار داشت: الگوی کشت محصولات در 
کشور باید اصلاح شود و قرار نیست هر محصولی را تولید کنیم بلکه می توان 
محصولات آب بر را با کشت فراسرزمینی تولید کرد. سبزی ادامه داد: در چارچوب 
الگوی کشت، گندم آبی افزایش نخواهد داشت و ممکن است کمتر هم بشود، اما 
سطح کشت گندم دیم افزایش می یابد و این امر با به کارگیری دانش و فناوری و 

همکاری سایر دستگاه های ذی ربط شدنی است.
وی با اشاره به این که الگوی کشت در برنامه های پنج ساله کشور مطرح شده، 
اما عملیاتی نشده است، تصریح کرد: وزیر جهاد کشاورزی عزم جدی برای اجرای 
الگوی کشت دارد و اجرای این طرح و تامین امنیت غذایی مورد تاکید مقام 
معظم رهبری و ریاست جمهوری نیز است. عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع 
طبیعی و محیط زیست مجلس افزود: امسال شروع طرح الگوی کشت در اراضی 
زراعی است و وزیر جهاد کشاورزی از همین ابتدا خواستند که این طرح در حد 
شعار نباشد. وی در همین حال اضافه کرد: طرح الگوی کشت توسط اعضای 
کمیسیون کشاورزی مجلس بررسی و استان ها به تناسب کشت شان تقسیم بندی 
شده اند و مشخص شده امسال کدام استان ها چه محصولاتی را کشت کنند. 
سبزی گفت: در سال های بعد سایر زیربخش ها مانند باغبانی در قالب الگوی 

کشت قرار می گیرند.
 

شرکت بازرگانی دولتی اعام کرد؛

سبقت معنادار رشد تولید و خرید گندم 
ایران از میانگین جهانی

شرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد: میزان تولید گندم در جهان در سال 
به ۷۹۲  زراعی قبل  به سال  افزایش نسبت  با حدود یک درصد  زراعی جدید 
میلیون تن خواهد رسید و انتظار می رود، خرید تضمینی این محصول راهبردی 
در کشورمان نیز با اجرای طرح های تشویقی، به مراتب بیشتر از میانگین جهانی 

افزایش خواهد داشت. 
به گزارش شرکت بازرگانی دولتی ایران، شورای جهانی غلات گزارش داده که 
تولید گندم در جهان که در سال زراعی گذشته، ۷۸۲ میلیون تن بود و پیش بینی 
شده که در سال زراعی جدید با ۱۰ میلیون تن افزایش به ۷۹۲ میلیون تن برسد 
و بر همین اساس، میزان موجودی ذخایر این محصول راهبردی نیز ۷ میلیون 
تن افزایش یابد. بر اساس این گزارش، رشد حدود 6۰ درصدی خرید تضمینی 
گندم در کشورمان که در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ اتفاق افتاد، نتیجه 
اجرای آزمایشی برنامه کشت توافقی توسط وزارت جهاد کشاورزی در چند استان، 
در کنار ایجاد سازوکارهای حمایتی و افزایش نرخ خرید تضمینی این محصول از 
کشاورزان بود. پیش بینی می شود، تداوم اجرای سراسری طرح کشت توافقی که 
در قالب آن، کشاورزان پیش از آغاز فصل زراعی، نهاده های مورد نیاز کشاورزی 
خود را از دولت دریافت می کنند و پس از کشت، تولید و فروش محصول، نسبت به 
پرداخت هزینه های خود اقدام می کنند، در کنار افزایش نرخ خرید تضمینی گندم 

از کشاورزان، بر تداوم روند رشد تأثیرگذار باشد.

 افزایش بی رویه قیمت مسکن بویژه در سال های اخیر خانه دار شدن را به 
رویایی برای مردم بویژه اقشار ضعیف جامعه تبدیل کرده که در این میان دخالت 
مستقیم شهرداری ها که نگاهی تجاری به مقوله مسکن داشته اند، تا حدود 

زیادی از دیده ها پنهان مانده است. 
براساس این گزارش، نجومی شدن قیمت مسکن در سال های گذشته باعث 
شد تا دولت سیزدهم هم با وجود اقدام های کنترلی و نظارت های گسترده از 
ترکش های آن در امان نماند، اما با این حال اهتمام برای اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن که طبق آن مقرر شده چهار میلیون واحد مسکونی احداث و به افراد 

واجد شرایط واگذار شود ثبات نسبی را به بازار مسکن برگرداند.
البته این به تنهایی کافی نیست و لازم است دستگاه های متولی که به صورت 
مستقیم و یا غیر مستقیم در این بخش فعالیت دارند پای کار آمده و دولت را 
در راستای محقق کردن این برنامه های خود یاری کنند. در این بین یکی از 
دستگاه هایی که خود را خیلی در افزایش قیمت مسکن مؤثر نمی داند، اما طبق 
نظر کارشناسان و البته برآوردهای صورت گرفته نقش مستقیمی در افزایش 

قیمت مسکن داشته و دارد شهرداری  است.
در واقع مدل درآمدی و نگاه تجاری که شهرداری ها به حوزه ساخت و ساز 
مسکن دارند سبب شده تا به صورت مستقیم و غیر مستقیم در بالا رفتن قیمت 

مسکن تأثیر قابل توجهی داشته باشند.
به گفته کارشناسان، تا زمانی که شهرداری ها به درآمد حاصله از صدور پروانه 
ساختمانی وابستگی دارند، هزینه های ساخت مسکن در شهرها نیز افزایش 
خواهد یافت چرا که اکنون بخش مهمی از هزینه های ساخت در شهرها به دلیل 

صورت حساب های شهرداری است. از سوی دیگر به عقیده همین کارشناسان 
که در این گزارش به آن پرداخته شده، شهرداری ها با فروش تراکم سبب افزایش 
قیمت مسکن در نقاط مختلف می شوند این در حالی است که زیر بار هیچ گونه 

مسوولیتی نیز در قبال کمبود مسکن و یا قیمت بالای آن نمی روند.
فروش تراکم از سوی شهرداری ها سبب بالا رفتن قیمت مسکن شده است

از  شهرداری ها  می گوید:  ایرنا  به  اقتصادی  کارشناس  جامساز  محمود 
سال های گذشته تا کنون نقش مهمی در افزایش بهای مسکن داشته و دارند 
به عنوان مثال، به دلیل فروش تراکم که از زمان آقای کرباسچی در کلانشهری 
مانند تهران شروع شده و همچنان ادامه دارد تأثیر زیادی در عدم هماهنگی 

ساختمان شهری و یا جانمایی مناسب را شاهدیم.
متری،   6 کوچه های  در  تا  شده  سبب  موضوع  این  کرد:  اضافه  وی 
ساختمان های بلند مرتبه ۱۰ و یا ۱۴ طبقه احداث شود که هم از نظر فضای 

عبور و مرور و هم پارکینگ، ساکنان به شدت در مضیقه قرار بگیرند.
قیمت  تا  شده  سبب  امروز  که  مهمی  دلایل  از  یکی  داد:  ادامه  جامساز 
که  است  این  یابد  افزایش  همچنان  مؤثر  تقاضاهای  وجود  با  ساختمان ها 

ارگان هایی مانند شهرداری و یا حتی بانک ها تبدیل به مالکان اصلی شده اند.
وی ادامه داد: از یک سو، برخی از سازندگان هم به دلیل اشراف اطلاعاتی 
خصوص  در  و  کرده  دریافت  تسهیلاتی  و  اعتبارات  دارند  که  ارتباطاتی  یا  و 
بازپرداخت ها نیز همتی از خود نشان نمی دهند و از سوی دیگر برخی از بانک ها 
فشاری بر روی آن ها نمی آورند و قیمت مسکن همچنان با تورم بالا رفته و قاعدتاً 

به نفع این افراد است. چنین مساله ای رکود بازار مسکن را نیز به همراه دارد.

شهرداری ها کسری بودجه خود را با تراکم فروشی جبران می کنند
ایرج رهبر رئیس هیأت مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران نیز می گوید: 
شهرداری ها عوارض متعددی را در نظر گرفته و در واقع هزینه های مختلفی از 
جمله آتش نشانی، نقشه برداری، تفکیک پروژه در پایان کار و هزینه های ناظر را 

دارند که مجموع اینها رقم بالایی می شود.
وی اضافه کرد: این در حالی است که شهرداری ها درآمد پایداری نداشته و 
بودجه ای نیز برای آن ها از سوی دولت تعریف نشده بر همین اساس با ساخت 
و ساز و تراکم فروشی سعی می کنند تا این کسری خود را جبران کنند و در واقع 
کمبود هزینه ای خود را از این طریق که در نهایت سبب بالا رفتن قیمت مسکن 

از یک سو و لطمه خوردن به انگیزه ساخت و ساز می شود را جبران کنند.
رهبر خاطرنشان کرد: چنین اقداماتی علاوه بر بالا رفتن قیمت مسکن و 
بی انگیزه شدن در ساخت و ساز شغل هایی را نیز که با هر ساختمان سازی ایجاد 

می شوند تحت تأثیر قرار می دهند.
او معتقد است: اگر دولت بودجه ای را تأمین کنند تا شهرداری ها دیگر عوارض 

ساخت و ساز را دریافت نکنند، به نفع کل اقتصاد کشور خواهد بود.
شهرداری ها به افزایش قیمت مسکن دامن نزنند

بازرس انجمن صنفی مهندسان صنعت ساختمان نیز در پاسخ به سؤال ایرنا 
به  افزایش قیمت مسکن گفت: شهرداری ها  بر نقش شهرداری ها در  مبنی 
بهانه های مختلف هزینه های اضافی را بابت مسکن دریافت می کنند در واقع 
در ۲۰ تا ۳۰ سال گذشته مسکن به عنوان نیاز ضروری مردم دیگر مطرح نیست 
و یک عده به عنوان کالا به آن نگاه می کنند که همین مسأله سبب شده تا به 
عنوان مثال شهرداری نیز عنوان کند حالا که بازار خوبی است چرا ما استفاده 

نکنیم.
علیرضا سرحدی افزود: پول بزرگی در این بخش جابه جا می شود و هر کسی 
به دنبال گرفتن سهم خودش است؛ این امر سبب شده تا بخش مسکن تبدیل 
به یک تجارت شود البته تجاری شدن به نوبه خود ایرادی ندارد؛ اما زمانی که 
از شکل منطقی خود خارج شود تبدیل به وضعیتی می شود که امروز شاهد 

آن هستیم.
وی با بیان اینکه شهرداری ها نباید به این وضعیت دامن بزنند تصریح کرد: از 
سوی دیگر شاهد هستیم که شهرداری ها اقدام به ساخت و ساز و سرمایه گذاری 
عنوان  به  شهرداری ها  است.  غلطی  کار  نیز  این  که  می کنند  بخش  این  در 
مدیریت شهری باید بر رعایت ضوابط و مقررات نظارت داشته باشد نه اینکه 

اقدام به دخل و تصرف کند.
برای  تسهیل گرایانه ای  اقدامات  که  است  این  دنبال  به  دولت  که  حالی  در 
ساخت و ساز در بخش مسکن ارائه کند اما پرداخت هزینه های شهری از سوی 

انبوه سازان و مالکان سبب شده تا شاهد تورم قیمت مسکن باشیم.
افزایش عوارض از سوی شهرداری ها و دیگر هزینه ها از جمله پروانه ساخت بر 
روی قیمت مسکن تأثیر خواهد داشت و نمی توان این هزینه ها را نادیده گرفت.

در چنین شرایطی انتظار می رود که شهرداری ها از این دیدگاه یک طرفه خود 
با هدف کسب درآمدهای پایدار با توجه به اینکه دولت به دنبال حل مشکل 
مردم در بخش مسکن است عقب نشینی کرده و همپای دولت در راستای بهبود 

قیمت ها و افزایش رضایتمندی مردم تلاش کنند.

در گفت وگو با کارشناسان اقتصادی مطرح شد؛

هویدا بودن پای شهرداری ها در افزایش قیمت مسکن
دولت جلوی دخالت شهرداری ها را بگیرد

معاون وزیر صمت ؛

عبور از بحران و تثبیت جریان تولید خودرو پس از ۴ سال
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: عارضه مزمنی که در صنعت خودوری کشور از سال 
۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ به چشم می خورد تولید خودروهای ناقص و 
انباشته شدن آنها در پارکینگ خودروسازان داخلی بود. امروز و 
با گذشت چهار سال شاهد عبور از این عارضه و تثبیت جریان 

تولید هستیم. 
 ۱۴۰۰ سال  تا   ۱۳۹۷ سال  از  افزود:  منطقی«  »منوچهر 
همچنین  و  کشورمان  علیه  ظالمانه  تحریم های  به واسطه 
ساختار شکننده صنعت خودرو به سبب عقب ماندگی از حیث 
توسعه محصولات با نشان بومی )Own Brand( در عمل تولید 
خودروسازان داخلی به نصف کاهش یافت که از آن میزان نیز 
بخشی به صورت ناقص تولید می شد و با انبار شدن در پارکینگ 

خودروسازان، قابلیت عرضه به بازار را از دست می داد.
خودروسازان  انباشته  زیان های  دیگر  سوی  از  گفت:  وی 
گردش  در  سرمایه  که  بود  شده  سبب  متعدد  به دلایل 
و  زیان  دومینوی  و  شود  جدی  نقصان  دچار  خودروسازان 
کاهش تولید خود به افزایش هزینه های سرباز خودروسازان 
دامن می زد. این مقام مسوول تاکید کرد: باید توجه داشت 
که ظرفیت تولید خودرو در هر یک از خودروسازان بزرگ کشور 
نزدیک به ۸۰۰ هزار خودرو در سال است، بر این اساس در 
کشور  در  خودرو  تولید  جریان  متوالی  سال  چهار  در  عمل 
به شدت آسیب دید و تولید خودروهای ناقص و انباشته شدن 
آن در پارکینگ خودروسازان به امری متداول در خودروسازان 
کشور تبدیل شد. وی خاطرنشان کرد: با تمهیدات اندیشیده 
هفتگی  پایش  و  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  در  شده 
برنامه های خودروسازان پس از چهار سال متوالی، مروز برخی 
نتایج دست یافته در 6 ماهه نخست سال خالی از لطف نیست.

در  موجود  خودروهای  مدت  این  در  ادامه داد:  منطقی 

پارکینگ دو خودروساز بزرگ کشور به صفر رسیده است، این 
در حالی است که در مدت مشابه سال گذشته حدود ۲۰۰ هزار 

خودروی انباشته در پارکینگ خودروسازان وجود داشت.
وی بیان داشت: وضعیت عبور مستقیم تولید در خطوط تولید 
خودروسازان شکل گرفته است؛ بدین معنی که دیگر خودروی 
از  مثال  عنوان  به  نمی شود.  تولید  خودروسازان  در  ناقصی 
ابتدای امسال تا ۲۷ مهرماه ۴6۷ هزار و 6۲۳ دستگاه خودروی 
کامل در دو خودروساز بزرگ کشور تولید شده است، حال آنکه 
در مدت مشابه سال گذشته این میزان فقط ۱۱۲ هزار و ۵۳۴ 
دستگاه بوده است، یعنی بیش از ۳۰۰ درصد رشد در تولید 

خودروهای کامل در سال جاری محقق شده است.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت اظهار داشت: بر 

مشتریان  به  خودرو  تحویل  وضعیت  تولید،  افزایش  اساس 
بیش از ۳۰ درصد رشد داشته است، یعنی تا ۲۷ مهرماه سال 
جاری نزدیک به 6۰۰ هزار دستگاه خودرو تحویل مشتریان دو 
خودروساز اصلی کشور شده است، درحالی که این میزان در 
مدت مشابه سال گذشته حدود ۴۵۰ هزار دستگاه بوده است.

وی گفت: برپایه تثبیت جریان تولید که در 6 ماهه نخست 
تولید  برای  شده  انجام  هدفگذاری  شد،  محقق  امسال 
خودروهای سواری به گونه ای انجام شده که شاهد رشد ۵۰ 

درصد افزایش تولید در این حوزه باشیم.
منطقی افزود: در نیمه نخست امسال تولید وانت در کشور 
داشته  رشد  مشابه سال گذشته ۴۸ درصد  به مدت  نسبت 
است و در این مدت ۵۲ هزار و ۲۱۳ دستگاه وانت در کشور 

تولید شده است. وی ادامه داد: در 6 ماهه نخست سال تولید 
خودروهای ون به میزان یک هزار و ۳۹۰ دستگاه انجام شده 
است که رشدی معادل ۵۸۵ درصد را نسبت به سال گذشته 
نشان می دهد. این مسوول اضافه کرد: در نیمه ابتدایی امسال 
۵۲۴ عدد اتوبوس در کشور تولید شده که رشدی معادل ۵۱ 
درصد را نسبت به سال گذشته نشان می دهد. در همین مدت 
در حوزه کامیون، کامیونت و کشنده ۱۲ هزار و ۹۱۹ دستگاه 
خودرو تولید شده است که رشدی معادل ۱۸۲ درصد را نسبت 

به سال گذشته نشان می دهد.
وی تاکید کرد: در این مدت در مجموع انواع خودرو شاهد 
رشد هشت درصدی تولید نسبت به سال گذشته بودیم که 
البته باید توجه کرد که آمار امسال تولید خودروهای کامل را در 
برمی گیرد، حال آن که در آمار سال گذشته تولید خودروهای 
ناقص نیز وجود داشت و حدود ۳۰ درصد از تولیدات در هر 
سال در پارکینگ های خودروسازان رسوب می کرد و قابلیت 

عرضه به بازار را پیدا نمی کرد.
منطقی همچنین گفت: در 6 ماهه نخست امسال تولید 
موتورسیکلت نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵۰ درصد 
عمق  افزایش  برنامه های  ترتیب  بدین  است.  داشته  رشد 
ساخت در حوزه موتورسیکلت و جهش این صنعت با تمرکز بر 

برقی سازی و نوسازی ناوگان، طرح ریزی شده است.
وی خاطرنشان کرد: سهم خودروسازان بخش خصوصی از 
منظر تولید از هفت درصد در 6 ماهه ابتدایی سال گذشته به 
۱۵ درصد در مدت مشابه امسال افزایش پیدا کرده است، به 
این ترتیب که خودروسازان بخش خصوصی تا پایان شهریورماه 
امسال ۸۰ هزار و ۲۵۱ دستگاه خودرو تولید کردند حال آنکه 
در مدت مشابه سال گذشته فقط ۳۲ هزار و ۸۵۹ دستگاه تولید 

کرده بودند.

رئیس سازمان توسعه تجارت می گوید این سازمان با حمایت وزارت صمت برنامه ای 
را در دستور کار قرار داده که در چارچوب آن حمایت از کالاهای صادراتی با ضریب 

پیچیدگی بالاتر در دستور کار قرار دارد. 
علیرضا پیمان پاک در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: با توجه به تاکید وزیر صمت در 
ماه های گذشته یکی از اصلی ترین سیاست های ما حمایت از کالاهایی بوده که ارزش 
افزوده بالاتری را برای صادرات ارائه کردند یا در قالب تجهیزات صنعتی و پیچیده 
صادر شده است. امسال حتی ملاک ما برای معرفی صادرکنندگان نمونه نیز همین 

مساله بود.
وی با بیان این که نگاهی به آمارهای صادراتی در نیمه نخست ۱۴۰۱ حاکی از یک 
اتفاق مهم در آمارهاست، توضیح داد: در شرایطی که ما در طول این ماه ها از نظر وزن 

صادرات کاهش داشته ایم اما همزمان ارزش صادرات ایران افزایش پیدا کرده است. 
برخلاف برخی تصورات که افزایش قیمت جهانی را عاملی برای این اتفاق می دانند 
در بسیاری از حوزه ها این ایران بوده که شرایط صادراتی خود را تغییر داده است. 
رئیس سازمان توسعه تجارت با اشاره به برخی آمارهای جزئی موجود از صادرات ایران 
بیان کرد: ما در حوزه پتروشیمی و کالاهای با پایه نفت در شرایط کاهش ۲۳ درصدی 
در وزن داشتیم در ارزش رشدی ۲۴ درصدی را به ثبت رساندیم. در حوزه صنعت 
نیز در شرایطی که از نظر وزنی رشدی ۱۵ درصدی ثبت شده اما ارزش این کالاها 
۲۵ درصد افزایش یافته که نشان دهنده تغییری مهم در این بخش است. پیمان 
پاک ادامه داد: البته در حوزه کشاورزی از نظر وزنی ۱۴ درصد و از نظر ارزشی ۱۷ 
درصد کاهش صادرات داشته ایم که معتقدیم بخش مهمی از آن تحت تاثیر مشکلات 

مربوط به تعهد ارزی و محدودیت صادرکنندگان بوده است. وی با بیان این که تغییر 
در سیاست های صادراتی به شکل کشور به کشور نیز دنبال می شود تشریح کرد: 
برای مثال در سال های گذشته از کل صادرات ما به روسیه تقریبا ۸۰ درصد آمار به 
محصولات کشاورزی یا سیمان اختصاص داشت. اما در حال حاضر حدود 6۰ درصد 
از کل صادرات ما به روسیه صنعتی است و میزان آن در آینده افزایش جدی خواهد 
داشت. رئیس سازمان توسعه تجارت خاطرنشان کرد: در حال حاضر ما از توربین 
تا صادرات داروهای پیچیده بیوتکنولوژی در روسیه فعال شده ایم و قرارداد صادرات 
یک میلیارد دلار لوازم خانگی نیز به این کشور در حال نهایی شدن است. ما تلاش 
می کنیم با تغییر رویکرد به سمت صادرات کالاهای صنعتی و پیچیده تری حرکت 

کنیم که جایگزینی آنها از سوی رقبای ما دشوارتر و حتی غیرممکن باشد.

رئیس سازمان توسعه تجارت تشریح کرد

رمزگشایی از یک تغییر مهم در صادرات ایران

استاد اقتصاد دانشگاه تهران:

خط فقر درتمام نقاط مختلف کشوربه یک میزان نیست
استاد اقتصاد دانشگاه تهران گفت: نرخ ۱۸ میلیون تومانی خط فقر واقعی و معقول نیست و کسانی که در این زمینه ادعاهایی 

داشته اند، روش محاسبه و تعداد خانوار و نحوه هزینه ها را اعلام کنند. 
 آلبرت بغزیان در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: اینکه فعال کارگری با دغدغه مندی به فکر کارگران است، بسیار ارزشمند و خوب 

است، ولی در اعلام و تعیین خط فقر باید محتاطانه عمل کرد.
استاد اقتصاد دانشگاه تهران افزود: این فعال کارگری برای چانه زنی در افزایش دستمزد کارگران باید تلاش کند و مدافع حقوق 

کارگران باشد، اما نباید عددهای نامعقولی اعلام کند.
وی با تاکید بر اینکه باید روش محاسبه خط فقر ۱۸ میلیون تومانی اعلام شود، گفت: هزینه های زندگی در نقاط مختلف کشور 

به خصوص تهران متفاوت است، برای محاسبه خط فقر و حتی سبد معیشت خانوار باید تعداد اعضای خانواده، نوع کالاها، سطح 
رفاه، هزینه های مسکن و اجاره بها و سایر موارد به دقت بررسی شود.

بغزیان عنوان کرد: امکان دارد هزینه زندگی، نوع خوراک، پوشاک و هزینه اجاره بهای مسکن برای یک خانواده سه نفری در 
شمال تهران با یک خانواده دیگر در مرکز تهران و حتی با سایر نقاط استان ها متفاوت باشد؛ ازاین رو نباید یک نسخه برای کل 
کشور پیچید. استاد اقتصاد دانشگاه تهران بیان داشت: مسئولان متولی از جمله وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی یا مرکز آمار 
باید به صورت منظم خط فقر و هزینه های زندگی برای خانوارها را اعلام کنند و به اطلاع عموم مردم برسانند و نباید نسبت به ارائه 

اطلاعات و آمار بی اعتنایی کرد.
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عضو هیات مدیره باشگاه استقال: 

راهکارهای خوبی برای پرداخت پول 
استراماچونی داریم 

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال گفت: اگرچه در کار تیمی نقص وجود دارد 
اما پیشرفت محسوسی داشتیم. 

محمد مومنی در گفت وگویی، در خصوص جلسه یکشنبه  شب گذشته هیات 
مدیره باشگاه استقلال با علی فتح الله زاده، اظهار داشت: جلسه خوبی برگزار 
شد و راهکارهایی برای درآمدزایی بررسی شد. مدیرعامل باشگاه گزارشی را در 
مورد چگونگی درآمدزایی برای باشگاه مطرح کرد. در این مورد هرکسی ایده های 

خودش را مطرح کرد و همفکری شد تا ان شاءالله بتوانیم مشکلات را حل کنیم. 
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در مورد پرداخت بدهی های باشگاه عنوان 
کرد: فتح الله زاده گزارشی را در مورد همه پرونده ها مانند استراماچونی، محبی، 
قائدی و پین ارائه کرد. در مورد همه آن ها صحبت شد. مدیرعامل و بخش مالی 

باشگاه راهکارهایی دارند که در این زمینه انجام خواهند داد.
وی در مورد اینکه آیا قسط دوم انتقال محبی از سانتاکلارا به استقلال پرداخت 

شده، گفت: بله، تا جایی که من اطلاع دارم این پول پرداخت شده است. 
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در مورد اینکه پس از اظهارات رئیس سازمان 
خصوصی سازی مبنی بر برداشت ۲۰۰ میلیارد خارج از مصوبات کمیته مصارف، 
نماد معاملاتی باشگاه تعلیق شد و از طرفی پرونده سنگین استراماچونی هم وجود 
دارد که نگرانی های زیادی را ایجاد کرده، گفت: شکی ندارم با هم اندیشی یکدیگر 
می توانیم به باشگاه کمک کنیم تا این چالش برطرف شود. دنبال راهکار هستیم 
که بتوانیم پول استراماچونی را بدهیم. راهکارهای خوبی هم داریم که تا صددرصد 

نشود نمی توانیم در مورد آن ها صحبت کنیم.
مومنی در خصوص اینکه آیا ترکیب هیات مدیره دستخوش تغییر خواهد شد، 

اظهار داشت: نمی دانم. در این مورد مدیرعامل باشگاه تصمیم می گیرد.
مهاجم اسبق استقلال در مورد بازی این هفته مقابل هوادار، عنوان کرد: هوادار 
تیم خوبی است. سرمربی دارد که چندسال  است با او چالش داریم و نتوانستیم 
نتیجه دلخواه را کسب کنیم. این تیم تغییرات زیادی داشته و هنوز به مرز پختگی 
نرسیده است. از طرفی ما تیم جوان و دونده ای داریم. استقلال با تفکرات هجومی 
فوتبال روانی را بازی می کند. اگر چه هنوز در اجرای کارهای تیمی نقص داریم 
و زمان نیاز است تا این نقص برطرف شود ولی پیشرفت محسوسی داشتیم. 
امیدوارم در این بازی بتوانیم امتیازات کامل را بگیریم و همچنان بالای جدول 

حضور داشته باشیم.
 

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

۳۰ باشگاه ورزشی در مساجد استان قم 
فعال است

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم با تاکید بر این که مساجد به جز پایگاه اصلی 
عبادی خود باید پایگاه های فرهنگی و ورزشی نیز باشند گفت: هم اکنون تعداد 

۳۰ باشگاه ورزشی در مساجد این استان فعال است. 
ابراهیم سانی خانی در گفت و گویی ابراز داشت: در موضوع فرهنگی نیازمند آن 

هستیم که مساجد به امر ورزش توجه ویژه داشته باشند.
وی بیان کرد: کانون های فرهنگی هنری مساجد نقش مهمی در جذب جوانان 

به فعالیت های ورزشی دارند و باید از این ظرفیت به خوبی استفاده کرد.
وی گفت: سادگی فعالیت ها یکی از ویژگی های ورزش مساجد است و گاهی 
می توان با هزینه ای ناچیز ده ها نوجوان و جوان را در مسجد به صورت منظم به 

فعالیت های ورزشی سوق داد.
سانی خانی گفت: مساجد می تواند پایگاه خوبی برای ورزش های رزمی از 
جمله کشتی و کاراته باشد که استان قم در این دو رشته ورزشی از گذشته های دور 

حرف های زیادی برای گفتن داشته است.
وی افزود: در اداره کل ورزش و جوانان استان قم آمادگی داریم با همکاری کانون 
های فرهنگی هنری مساجد باشگاه های موجود در مساجد را حرفه ای کنیم تا 

تبدیل به الگویی برای سایر مساجد کشور باشند.
وی بیان کرد: اداره کل ورزش و جوانان قم آمادگی کامل دارد تا برنامه های 

مشترک ورزشی را با کانون های فرهنگی هنری مساجد استان برگزار کند.
 

با حضور مدیرکل ورزش و جوانان استان قم؛

پیشکسوتان کشتی قم تجلیل شدند
همزمان با آخرین روز از هفته تربیت بدنی و ورزش جمعی از پیشکسوتان کشتی 

قم شامگاه یکشنبه با حضور مدیرکل ورزش و جوانان استان قم تجلیل شدند. 
رئیس هیات کشتی استان قم در حاشیه این آیین که در مجتمع سیرنگ قم 
برگزار شد اظهار داشت: کشتی قم از دیرباز دارای قهرمانان نام آشنایی بوده که 

همواره در سطح ملی و بین المللی درخشیده اند.
پیشکسوتان کشتی قم  با هدف گرامیداشت زحمات  افزود:  هادی علیایی 

تصمیم به تجلیل از آنان گرفتیم.
وی ابراز داشت: بسیاری از قهرمانان امروز کشتی قم در رده های مختلف سنی 
که برخی از آنان در عضویت تیم های ملی هستند نتیجه تلاش های پیشکسوتانی 

هستند که امشب تجلیل شدند.
وی یادآور شد: هم اکنون کشتی گیرانی از قم در رده های مختلف سنی در 
عضویت تیم ملی هستند و کشتی فرنگی قم حرف های بسیاری برای گفتن دارد.

در این آیین با اهدای تندیس از پیشکسوتان کشتی قم تجلیل شد.

وزیر ورزش و جوانان معتقد است افزایش تعداد فدراسیونها به نفع ورزش است. 
افتتاح  آکادمی جودو در جمع  به گزارش ایسنا، حمید سجادی در حاشیه 
خبرنگاران در مورد وضعیت این رشته پس از جلساتی که به همراه صالحی امیری 
رییس پیشین کمیته ملی المپیک با مسئولان IOC داشتند، بیان کرد: ما بسیار 
علاقه مند بودیم که جودو به وضعیت عادی خود برگردد. آقای میراسماعیلی  
پیگیری های بین المللی خوبی کردند و نوید خوبی به من داد. اقدامات  نهایی 
در حال انجام است. سفری هم که من به همراه آقای صالحی امیری داشتم، با 
مسئولان IOC صحبت هایی کردیم و راهکارهایی به ما دادند. طبق آن راهکارها 

اقداماتی شده که امیدوارم هر چه زودتر به نتیجه برسد.
مانند موی تای  این پرسش که برخی رشته های رزمی  به  پاسخ  سجادی در 
امکان دارد در آینده به فدراسیون تبدیل شوند؟ گفت: قرار نیست همه رشته ها 
به فدراسیون تبدیل شوند. برخی رشته ها قرار است به انجمن مستقل تبدیل شوند 
و بعد از یک مدت کار کردن می توانند به فدراسیون تبدیل شوند. مدت زمان را 
هم وزارت ورزش تعیین می کند و شاخص هایی را هم مد نظر دارد. اگر رشته ای 
به فدراسیون تبدیل شد اما انتظارات را برآورده نکرد ممکن است مجدد به انجمن 

تبدیل شود.

ساعی مشکلش را به خود ما بگوید 
او ادامه داد: سعی می کنیم با استفاده از ظرفیت های وزارت ورزش رشته هایی 
که در قالب انجمن یا کمیته در فدراسیون ها محدود شده اند را به فدراسیون تبدیل 
کنیم، البته اگر استانداردهای لازم را داشته باشند. ضمن اینکه خود من معتقدم 
باید تعداد فدراسیون ها را افزایش دهیم و این موضوع به پیشرفت ورزش ایران کمک 

می کند.
سجادی درباره ادعای ساعی مبنی بر اینکه هنوز تفاهمنامه مالی  میان فدراسیون 
تکواندو و وزارت ورزش امضا نشده است، توضیح داد: همانطور که می دانید ما 
چیزی به اسم بودجه نداریم و این تفاهمنامه بهانه ای است برای کمک های مالی به 
فدراسیون ها. ما نیز تاکنون تلاش کرده ایم در حد توان و بضاعت به فدراسیون هایی 
که نیاز دارند کمک کنیم. آقای ساعی هم اگر مشکلش را به خود ما بگوید حل 

می کنیم .
همه تاش می کنیم تا نیم فصل دوم از VAR استفاده کنیم 

سجادی درباره ورود VAR به فوتبال ایران نیز گفت: با آقای تاج در حال انجام 
مطالعات هستیم تا بهترین شرکت که مورد تایید AFC هم هست را انتخاب کنیم. 
روز شنبه گزارشی را هم به بنده ارائه داده اند که مطالعات نهایی را انجام می دهند. 

همه تلاش ما این است تا نیم فصل دوم از این سیستم استفاده کنیم.
وزیر ورزش و جوانان ایران درباره مجمع فدراسیون سوارکاری نیز گفت: وضعیت 
خاصی ندارد و سعی می کنیم در بهترین زمان مجمع را برگزار کنیم. کاملا به 
فدراسیون های سرپرست دار اشراف دارم. بنده چهار سال معاون وزارت بودم و باید 
به همراه آقای پولادگر از تجربیات استفاده کنیم تا بهترین مجمع برگزار شود. ضمن 
اینکه هر روز در حال رصد این فدراسیون های سرپرست دار هستیم و مشکلی وجود 

ندارد.
مسابقات  از  که  ورزشکارانی  سایر  برخلاف  چرا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  او 
بین المللی به ایران آمدند، با الناز رکابی جلسه بسیار فوری داشت؟ توضیح داد: 
علت خاصی نداشت و ما همیشه برنامه ریزی می کنیم و معمولا سعی می کنیم در 
خدمت قهرمانان خود باشیم. دختران و پسران ما فرزندان ایران هستند. ایشان 

خودشان علاقمند بودند با بنده خیلی زود حرف بزنند.
سجادی افزود: او سه بامداد رسید و در یکی از هتل های ورزشی تحت پوشش 
وزارت ورزش و کمیته اقامت داشتند. چند دیدار هم با مسئولان و افراد دیگر انجام 
دادند. حتی ایشان قبل از اینکه به وزارت ورزش بیایند، با آقای توماس باخ دیدار 
داشتند. او به عنوان نخستین ورزشکار ایرانی در تاریخ که به المپیک نرسیده است، 
با توماس باخ دیدار داشت که جای افتخار است. آقای باخ سوالاتی را از ایشان 
پرسیده بودند چون معاندین اطلاعات غلطی به او داده بودند که گویا وضعیت 

ایشان در کشور بسیار بد است.
واکنش وزیربه حواشی پوشش الناز رکابی در وزارتخانه 

او ادامه داد: این حاشیه سازی ها در حالی رخ داد که همه باید بدانند خانم رکابی 
فرزند ایران است و ما ارزش قهرمانان خود را که فرزند این آب و خاک هستند را 
می دانیم. درباره اتفاقی هم که افتاد ایشان خودشان توضیح دادند و من نمی توانم 
چیز دیگری بگویم . همان دلایل را حضورا به من توضیح داده و چند خواسته هم 
داشتند. ایشان ۳۲ سال دارد و ۲۲ سال است در این رشته فعال است. مربیگری و 
ورزش می کند اما به من گفت بیمه و سابقه کار ندارم. امنیت شغلی ندارم و دوست 
دارم باشگاه بزنم تا به جوانان آموزش بدهم. درخواست کردند کمکشان کنیم که 

خواسته زیادی هم نیست. چون عازم زنجان بود درخواست کرد زود دیدار کند.
وزیر ورزش و جوانان در پایان اظهار کرد: در تصاویر دیدار بنده با خانم رکابی 
هم حاشیه هایی ایجاد شد، چون می گفتند او حجاب خوبی نداشت. در حقیقت 
ایشان دو کلاه داشت و به دلیل اینکه از راه با لباس اسپرت رسیده بود لباس 
رسمی نداشتند. حتی یک تار موی ایشان هم بیرون نبود و این صحبت ها تنها 
حاشیه سازی است. دلیلی هم برای زود برگزار شدن دیدار ما وجود نداشت. چنین 

صحبت هایی اصلا وجود ندارد.

وزیر ورزش و جوانان: 

افزایش تعداد فدراسیون ها به نفع ورزش است

سرمربی تیم فوتبال زنیت سنت پترزبورگ خواهان جذب 
سردار آزمون مهاجم تیم ملی ایران شده است. 

به گزارش مهر، سایت sports روسیه روزدوشنبه در خبری 
مدعی شد سردار آزمون در آستانه بازگشت به تیم زنیت سنت 

پترزبورگ قرار دارد.
زنیت  سرمربی  سماک«  »سرگئی  کرد  اعلام  رسانه  این   

درخواست جذب سردار آزمون را داشته و از مهاجم تیم ملی 
ایران به عنوان یکی از هدیه های زمستانی برای سماک نام 
برده است. در بخشی از گزارش این سایت آمده است: »زنیت 
تلاش خواهد کرد تا سردار آزمون را از بایر لورکوزن که اخیراً به 

سختی در آن بازی کرده است، بازگرداند.
 گزارش ها حاکی از آن است که باشگاه روسی قصد دارد 

قرارداد قرضی آزمون را ترتیب دهد. این امکان وجود دارد 
که قرارداد، گزینه خرید دائمی داشته باشد. سایت ترانسفر 
مارکت قیمت سردار آزمون را ۱۸ میلیون یورو برآورد کرده 
است.« آزمون در حالی مدنظر باشگاه زنیت قرار دارد که سه 
فصل در این تیم حضور داشت و رکورددار بیشترین گل زده در 

بین بازیکنان خارجی روسیه است.

 او به همراه »واگنر لاو« مهاجم سابق باشگاه زسکا، ۸۵ گل 
زده در روسیه دارد. پیش از این خبرهایی از علاقه باشگاه 
زنیت و دینامو روسیه به آزمون منتشر و از سوی بعضی از 
سایت  امروز  خبر  بود.  شده  تکذیب  کشور  این  رسانه های 
sports جدیدترین خبر در ارتباط با مهاجم تیم ملی ایران 

است.

باشگاه روسی دست بردار نیست؛

»آزمون« هدیه زمستانی به سرمربی زنیت

ناصر فریادشیران:

  سجادی باید شبهات برکناری آجورلو را برطرف کند
معاون پیشین باشگاه استقلال می گوید باید دلایل برکناری آجورلو به طور کامل 

شفاف سازی شود. 
ناصر فریادشیران، معاون پیشین باشگاه استقلال در گفت وگو با ایسنا، درباره صدور 
رای پرونده مطالبات لئوناردو پادوانی گفت: آقای پادوانی یک دوره ای در نفت تهران 
هم حضور داشت و یک بازیکن با اخلاق و حرفه ای بود. یک دوره ای هم با بدشانسی 
روبه رو شد و به این وضعیت افتاد. من آرزوی سلامتی برای ایشان دارم. او شکایتی را 
اول به فیفا و دادگاه CAS مطرح کرد. این پرونده در دوره آقای فتحی در جریان بوده 
است و در دوره سعادتمند به خوبی پیش نرفت اما در دوره مدیریت آقای مددی در 
مسیر خوبی قرار گرفت و ما وارد عمل شدیم و کمیته حقوقی باشگاه و دیگر مشاوران 

باشگاه، با مدارک مستند،  دفاعیات خود را ارائه دادند.
او ادامه داد: پیگیری های جدی ای در خصوص شکایت های پرونده بازیکنان و 
مربیان خارجی هم چون شفر، میلیچ، دیاباته، پادوانی و استراماچونی صورت گرفت. 
برای پرونده استراماچونی،  عمر مدیریت مددی کفاف نداد و او مجبور به استعفا شد 
اما درباره پرونده پادوانی، خوشبختانه پیروز و سربلند شدیم و حقانیت آقای مددی و 
دفاعیات اصولی ایشان درباره این پرونده مشخص شد و همان مبلغ ۱۰۰ هزار دلار 
برای این پرونده در نظر گرفته شد. الان پیج های هواداری و ارتش فحاش این را به 
اسم خودشان نوشتند اما این را عنوان نمی کنند که اقدامات این پرونده در دوره آقای 
مددی شکل گرفته است. فریاد شیران درباره حضور علی فتح الله زاده در کرسی 
مدیریت باشگاه استقلال گفت: به ایشان تبریک می گویم. فتح الله زاده تجربه دارد 
و اکثریت هواداران، او را دوست دارند. تیمی که آقای مددی بست،  کم تر از ۱۲۰ 
میلیارد بود. ما برای رقم قرارداد بازیکنان آپشن نداشتیم و آپشن بازیکنان،  بازی ها 

بود که بازیکن برای هر بازی، ۵۰ میلیون تومان دریافت می کرد و اگر ۳۰ بازی را 
بازی می کرد در فصل نزدیک به هشت و نیم میلیارد تومان دریافت می کرد. برای 
قراردادهای درجه پایین تر هم این روال با قیمت کم تر وجود داشت. آقای مجیدی و 
کادرش هم کمک کردند و این تیم بدون باخت قهرمان شد و این افتخار شکل گرفت. 

این قهرمانی در دوره مددی رخ نداد اما تیم قهرمان در دوره مددی بسته شد.
سازمان  برای  که  چیزی  طبق  بر  آمدند،  آجورلو  آقای  که  زمانی  افزود:  او 
خصوصی سازی ارائه شد،  مبالغ قراردادها بسیار سرسام آور بود. چیزی که من دیدم،  

حدود ۳۵۰ میلیارد بود و این فصل هم ادامه دارد. وزارت ورزش باید درباره دلیل 
برکناری آجورلو، شفاف سازی کند. دلیل برکناری آجورلو چه بوده است؟ آیا او تخلف 
کرده است؟ باید به مردم و هواداران گفته شود که دلیل برکناری این مدیرعامل با 
کارنامه  خوبی که داشته است، چه بوده؟ اگر تخلفی بوده است، باید پیگیری های 
لازم در مراجع قضایی انجام می شد. ایشان چرا شبانه برکنار می شود؟ آقای سجادی 
می توانست با آقای آجورلو جلسه داشته باشد اما شدت عصبانیت آجورلو به قدری 
بوده است که در جلسه تودیع و معارفه هم شرکت نکردند و در جلسه برکناری هم 
حضور نداشتند. مدتی بود که سجادی با آجورلو برای برخی از مسائل باشگاه با 
او تماس می گرفت اما آجورلو جواب او را نمی داد چون آجورلو را از جای دیگری به 

سجادی تحمیل کرده بودند و آجورلو نیازی نمی دید که پاسخ او را بدهد.
فریادشیران خاطرنشان کرد: آقای آجورلو هم رییس هیات مدیره و هم مدیرعامل 
باشگاه استقلال بودند. روزی که آقای مددی مجبور به استعفا شد. شخص آقای 
سجادی در جلسه هیات مدیره حضور داشت و آقای آجورلو در آن جلسه گفت که من 
می خواهم خدمت کنم و می خواهم هم مدیرعامل و هم رییس هیات مدیره باشگاه 
بشوم. آقای مظلومی به این مساله اعتراض کرد اما آقای سجادی تایید کرد و آجورلو 
دو پست را دریافت کرد. با وجود این مسائل، آجورلو شبانه و بدون حضور خودش 
برکنار شد. آقای وزیر ورزش دلیل برکناری دوست پیشین شما که در باشگاه پاس، 
زمانی مسئول ورزش دو و میدانی آنجا بودید، چه بوده است؟ این نگرانی هم چنان 
بین هواداران و خانواده بزرگ فوتبال وجود دارد. اگر دلیل مالی یا مشکل مدیریتی 
وجود داشته است، باید عنوان شود. این ها شبهاتی است که باید توسط سجادی 

پاسخ داده شود.

معاون ورزشی و تفریحات سالم سازمان فرهنگی ورزشی 
شهرداری قم از برگزاری پنجمین دوره »المپیاد تفریحی 
ورزشی فرزندان انقلاب« و رونمایی از خانه کشتی و پیست 

اسکیت و دوچرخه سواری در قم خبرداد.
حمیدرضا داوودی در گفت وگویی اظهارداشت: پنجمین 
دوره »المپیاد تفریحی ورزشی فرزندان انقلاب« امسال در دو بخش آقایان و بانوان و ۴ رده سنی و در ۵ رشته طناب زنی، 
طناب کشی سه نفره، فوتبال دستی، تنیس روی میز و دارت برگزار خواهد شد. وی ادامه داد: باتوجه به هماهنگی که با سپاه 
استان انجام داده ایم مقرر شده که پایگاه های بسیج سطح شهر در این المپیاد شرکت کنند و علاوه بر آن ها با همکاری کانون 
فرهنگی مساجد تصمیم گرفته شد از طرف آن ها نیز نفراتی در این مسابقات شرکت کنند و به نوعی این دو مجموعه بازوان 
اجرایی این المپیاد هستند. معاون تفریحات سالم سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری تصریح کرد: پیش بینی ما این است که در 
»المپیاد تفریحی ورزشی فرزندان انقلاب« حدود ۱۰۰ مسجد با تراکم جغرافیایی کل شهر قم شرکت کنند، علاقه مندان برای 
حضور در این المپیاد می توانند از طریق مساجد و پایگاه های بسیج سطح شهر اقدام به ثبت نام کنند. معاون ورزشی سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری عنوان کرد: این رقابت ها باتوجه به اینکه زیرساخت ها و ابزار مورد نیاز در مساجد تامین شده است، در 
همان محیط برگزار می شود، بعد از پایان مرحله اول مسابقات نفرات برتر مساجد به دور بعدی راه  پیدا می کنند که این مسابقات 
در سطح ۸ منطقه شهرداری قم برگزار خواهد شد. داوودی اظهار کرد: مسابقات پایانی به احتمال فراوان در ایام مبارک دهه فجر 
برگزار خواهد شد که نفراتی که به فینال رسیده اند در مجموعه ورزشی شهدای شهرداری قم به رقابت خواهند پرداخت. وی 
افزود: رونمایی از پوستر این المپیاد قرار است که در هفته جاری در جلسه شورای شهر رونمایی شود که زمان دقیق آن اعلام 

خواهد شد، زمان برگزاری مسابقات و اطلاع  رسانی های لازم در سطح شهر انجام خواهد شد.
*خانه کشتی شهرداری قم راه اندازی می شود

معاون ورزشی شهرداری قم بیان کرد: با توجه به اینکه رشته کشتی یک رشته ورزشی پهلوان پرور است ومقام معظم رهبری هم 
بر این رشته تاکید دارد، با پیگیری های انجام شده و دستور شهردار قم مقرر شد که با همکاری فدراسیون کشتی و هیئت کشتی 
استان قم، سالن ورزشی شهید غلام پور واقع در بلوار کارگر به عنوان سالن کشتی در اختیار هیئت کشتی قرار گیرد. وی ادامه 
داد: پیش نویس ها و تفاهم نامه این قرار داد انجام شده و قرار است که این سالن به مدت ۳ سال به عنوان سالن آکادمی کشتی 

به نوجوانان و جوانان علاقه مند به این رشته در قم ارائه شود.
 *پیست اسکیت بوستان علوی راه اندازی خواهد شد

داوودی در پایان اشاره کرد: پیست اسکیت بوستان علوی قم به مناسبت روز قم راه اندازی خواهد شد که بالغ بر ۲ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون تومان صرف هزینه راه اندازی این پیست شده است. وی افزود: طراحی این پیست به صورت کاملا حرفه ای انجام 
شده است و همه تجهیزات در این مکان نوسازی شده است و به زودی به بهره برداری خواهد رسید که به عنوان سومین پیست 

اسکیت و دوچرخه حرفه ای در سراسر کشور از آن نام برده خواهد شد.

یک پیشکسوت استقلال  با بیان اینکه سرمربی استقلال به دلیل بازی ندادن به چند بازیکن آنها را بی انگیزه کرده، گفت: او نباید 
انتظار داشته باشد بازیکن در دقایق پایانی به زمین بیاید و معجزه کند.

هاشم حیدری در گفتگویی در خصوص تساوی بدون گل استقلال برابر آلومینیوم اراک گفت: آلومینیوم یک بازی بسته را مقابل 
استقلال به نمایش گذاشت و توانست یک امتیاز را از دین دیدار حساس به دست بیاورد. آبی پوشان در طول ۹۰ دقیقه به دلیل بازی 

بسته ای که آلومینیوم انجام داد نتوانستند موقعیت های زیادی را به وجود بیاورند.
وی با اشاره به سخت تر شدن شرایط تیم ها برای ادامه مسابقات افزود: هر چه از زمان بازی ها می گذرد بازی ها سخت تر می شود. 
استقلال با اینکه بازیکنان خوبی دارد اما نمی تواند نتیجه درخشانی بگیرد و این نشان می دهد که ضعف هایی در استقلال است که 

هنوز برطرف نشده است.
حیدری در ادامه گفت: یکی از ضعف های استقلال نبود یک بازیکن بازیساز و خلاق است، مشکلی از ابتدای فصل وجود داشته و 

هنوز آبی پوشان نتوانستند آن را برطرف کنند.
وی تاکید کرد: استقلال مهره سوزی هم می کند. متأسفانه ساپینتو به برخی بازیکنان آنقدر بازی نداده که آنها بی انگیزه شده اند. 
آمانوف، حردانی و نیک نفس بازیکنانی هستند که کیفیت خوبی دارند اما اینکه چرا هیچ کدام بازی نمی کنند مشخص نیست. ضمن 
اینکه آنها نمی توانند با حضور ۱۰ یا ۱۵ دقیقه ای در زمین برای استقلال معجزه کنند. با این روش استقلال شرایطش سخت تر خواهد 

شد مگر اینکه سرمربی استقلال در خصوص تفکرات تاکتیکی اش تجدیدنظر کند.
کارشناس فوتبال تصریح کرد: خط هافبک استقلال هنوز ضعف دارد، بازیکنی که بتواند از لحظه ها استفاده کند و نتیجه را تغییر دهد 

در تیم وجود ندارد. مهدی پور تلاش زیادی می کند ولی او به تنهایی نمی تواند همه چیز را تغییر دهد.
وی خاطرنشان کرد: استقلال مقابل پیکان و آلومینیوم به خاطر بازی تدافعی حریفان نتوانست پیروز شود. در مقابل ذوب آهن هم با 
اشتباه بازیکن حریف به پیروزی رسید و اگر تیم های دیگر هم بخواهند مقابل استقلال تدافعی بازی کنند این آبی پوشان هستند که باز 

هم امتیاز از دست خواهند داد.
حیدری افزود: آبی ها مقابل آلومینیوم خسته بودند و نمایش قابل قبولی نداشتند و نتوانستند دفاع حریف را وادار به اشتباه کنند. آنها 

دو امتیاز از دست دادند تا پرسپولیس که برنده بازی برابر ملوان بود تا حدودی خیالش بابت صدرنشینی راحت باشد.
وی در مورد دیدار آینده استقلال برابر هوادار تهران گفت: هوادار یک تیم جونان و با انگیزه است. کادر فنی اش همه استقلالی هستند 
و شناخت خوبی از این تیم دارند. انگیزه های بالایی دارند تا بتوانند استقلال را شکست داده و یا حداقل به یک مساوی دست پیدا کنند. 
آبی پوشان هم باید تغییراتی را در تیم خودشان بوجود بیاورند. برخی بازیکنان را بی انگیزه نکنند و مراقب باشند که اگر هوادار در مقابل 

آنها همانند آلومینیوم تدافعی بازی کرد راهکاری برای پیروزی در این دیدار داشته باشند.
حیدری در پایان با اشاره به مشکلاتی که برای داوری مسابقات لیگ برتر وجود دارد، گفت: دو راهکار وجود دارد که بازیکنان و حتی 
کادر فنی تیم ها کمتر اعتراض کنند. اول جریمه های سنگین است که می تواند بازدارنده باشد و دوم که مهمتر از هر چیزی است آوردن 
سیستم VAR به فوتبال است که بتواند میزان اشتباهات را به حداقل برساند تا شاهد این حجم از اعتراضات و رفتارهای غیرحرفه ای 

در فوتبالمان نباشیم.

معاون سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم  خبرداد:

راه اندازی خانه کشتی ، پیست اسکیت و دوچرخه سواری
یک پیشکسوت استقال  :

استقلال بازیکن بازیساز و خلاق ندارد

آگهی فقدان سند مالکیت
هادی فلاح با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت 
تکبرگی ششدانگ پلاک ۱۸۴۵/۱۱ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در دفتر 
الکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۹۷۷ بشماره سریال ۱۳6۹۷۴ ب ۹۷ 
بنام هادی فلاح صادره و تسلیم شده که نامبرده اعلام داشته سند مالکیت در 
اثر سهل انگاری مفقود گردیده. لذا مراتب به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده 
۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره 
اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 
از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 

خواهد شد./)م الف ۱۵۷۹۲(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی-رییس ثبت اسناد منطقه دو قم

-------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای محمد چهرقانی طی وکالت شماره ۱۱۷۱۱-۰۹/۰۳/۱۳۹۸و۱۱۷۵6-
۱۳/۰۳/۱۳۹۸ دفتر ۱۰۷ قم با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام 
داشته سند مالکیت دفترچه ای سه دانگ مشاع ازششدانگ پلاک ۱۸۹۵/۹۳ 
اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم در صفحه ۱۵۱ دفتر ۷6 ذیل ثبت ۱۲۴۷۴ 
شماره سریال ۸۲۵۰۷۲ الف ۸۱ به نام عیسی نصیری صادره و تسلیم شده که 
محمد چهرقانی بوکالت از ورثه نامبرده اعلام داشته سند مالکیت در اثر نامعلوم 
مفقود گردیده. لذا مراتب به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون 
ثبت در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به 

صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف۱۵۷۹۱(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی-رییس ثبت اسناد منطقه دو قم
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 سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه آمریکایی ها در موضوع مذاکرات 
همچنان دچار دوگانگی هستند، گفت: آمریکایی ها حتماً می دانند که جمهوری 
اسلامی ایران از شرایط جاری عبور کرده است و اگر روی تحولات داخلی ایران 

شرط بندی کردند، اشتباه می کنند. 
ناصر کنعانی روز دوشنبه در نشست خبری هفتگی خود با خبرنگاران درباره 
واکنش ایران به حمایت علنی آمریکا از آشوبگران در ایران و ادعای کنار گذاشته 
شدن مذاکرات گفت: رفتار آمریکایی ها بسیار ریاکارانه است، هم ریاکاری می کنند و 
هم رسما دروغ می گویند؛ آنها و بارها از کانال های مختلف پیام داده و بر آمادگی خود 

برای بازگشت به توافق تاکید می کنند و مذاکراتی هم در این زمینه انجام می دهند.
کنعانی با تصریح اینکه صورت مسئله روشن است، گفت: پاسخ ایران در این زمینه 
واضح است و دیدگاه ها و مطالبات جمهوری اسلامی کاملًا قانونی، روشن و منطقی 
است. اگر آمریکایی ها اعلام می کنند که امکان بازگشت به توافق وجود ندارد یا 
مذاکرات متوقف شده یا برنامه ای ندارند، چرا پیغام می دهند؟ چرا بر آمادگی خود 

برای از سرگیری توافق از طریق واسطه ها تاکید می کنند؟ 
وی تاکید کرد: مشخص است که آمریکایی ها هم می خواهند به توافق برگردند 
هم می خواهند هزینه های توافق را پرداخت نکنند، آنها همچنین روی موضوعاتی 

شرط بندی کردند که بارها و بارها از آن نتیجه گرفتند.
سخنگوی وزارت امور خارجه اقدام آمریکا در حمایت مستقیم از اغتشاشات در 
داخل ایران را تکرار سیاست اشتباهی دانست که آنها سالیان سال در قبال جمهوری 

اسلامی ایران انجام دادند.
کنعانی افزود: آنها از روش های غلطی که همواره به نتایج نامناسبی منتهی شده 

است، نتیجه نگرفتند.
آمریکایی ها همچنان دچار دوگانگی هستند

از   وی ادامه  داد: در حال حاضر آمریکایی ها یک سوی اغتشاش و حمایت 
اغتشاشات در داخل ایران هستند و تحریم های آنها تکرار همین اشتباهات غلط 
است، بنابراین آنها باید راجع به این دوگانگی به افکار عمومی توضیح بدهند که اگر 

توافق نمی خواهند پس برای چه پیام می دهند؟
کاملا  توافق  به  بازگشت  زمینه  اینکه  به  اشاره  با  امورخارجه  وزارت  سخنگوی 
مشخص است، گفت: آمریکایی ها می توانند در چهارچوب توافق شده و ابعادی 
که در وین مورد تاکید قرار گرفته، به توافق و مذاکرات بازگردد اما به نظر می آید 
آمریکایی ها همچنان دچار دوگانگی هستند و از یک سو به مسائل سیاسی و داخلی 
خود نگاه می کنند و از سوی دیگر نیم نگاهی هم به تحولات داخلی ایران و حمایت 

از اغتشاشات دارند.
کنعانی با بیان اینکه ایران کشور مقتدری است، تصریح کرد: با ارعاب، تحریک و 
تهییج، نمی توانند جمهوری اسلامی ایران را وادار به دادن امتیازات یک جانبه کنند. 

مسیر توافق یک مسیر دو جانبه و تعهد در برابر تعهد است.
سخنگوی وزارت خارجه  تعهد به برجام را پیام واضح ایران دانست و تاکید کرد:  
ایران متعهد به برجام است مشروط بر اینکه طرف آمریکایی هم متعهد به شروط ها 
و مفاد برجام باشد. آمریکا با توجه به رصد تحولات و اطلاعاتی که دراند، حتماً 
می دانند که جمهوری اسلامی از شرایط جاری عبور کرده است و اگر روی تحولات 

داخلی ایران شرط بندی کردند، اشتباه می کنند.
کنعانی به دولت آمریکا توصیه کرد که معقولانه رفتار کنند و به تعهدات خود در 
مذاکراتی که از طریق واسطه ها انجام داده و می دهند، متعهد بمانند و به توافق 

برگردند و این پاسخ روشن و محکم ما به طرف آمریکایی است.
اراده سیاسی آمریکایی ها همچنان محل تردید است

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال خبرنگار سی بی اس آمریکا درباره 
مذاکرات رفع تحریم ها اظهار داشت: در چارچوب برجام مذاکرات لازم صورت 
گرفته، توافقات لازم هم انجام شده است؛ ما مذاکره برای مذاکره انجام نمی دهیم 
بلکه مذاکره برای توافق و اجراست؛ با مذاکراتی که صورت گرفته و پیش نویس ها 
زمینه برای جمع بندی توافقات و بازگشت طرف ها به توافق و اجرای برجام فراهم 

است.
کنعانی تاکید کرد: اشکالی که ما می بینیم دوگانگی در مواضع و عمل طرف 
آمریکایی  است. آمریکایی ها در مواضع نکته ای را مطرح می کنند اما رفتار دیگری 
انجام می دهند.اگر در طرف مقابل اراده سیاسی وجود داشته باشد زمینه برای 
اجرای توافق مهیا است. ما برای مذاکرات مجدد هم نیازی به مذاکره نداشته باشیم 
با این صورت مساله روشن است اسناد رد و بدل شده و جزییات فنی و گام های 
طرفین واضح است ولی به نظر می آید اراده سیاسی آمریکا همچنان محل تردید 
است. اگر این اراده سیاسی شکل بگیرد زمینه برای برداشتن گام بعدی فراهم 

خواهد بود.
برای توافق منتظر زمستان نیستیم

 وی ادامه داد: ما منتظر زمستان یا موضوع دیگری نیستیم و در اولین روزی که 
طرف آمریکا اراده سیاسی خود را در حوزه عملی نشان دهد آماده هستیم. ایران 
برای از سرگیری توافق نیازی به بازه زمانی و فرصت ندارد. ما در عمل اثبات کرده ایم 
که پایبند به میز مذاکره هستیم و صرفا مذاکره برای مذاکره انجام نمی دهیم و اعلام 
کرده ایم که بازگشت به توافق برای ما یک انتخاب است و مذاکره می کنیم که به 

اجرای توافق برگردیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: ایران کشوری است که نشان داده اگر توافق 
کند به روند و اجرای آن پایبند است و به تعهداتش عمل کرده است اما با طرفی 
مواجهیم که یکبار توافق کرد عمل نکرد و از توافق خارج شد برای اینکه به توافق 
برگردیم نیازمند تضمین هستیم. چه تضمینی وجود دارد الان برگردیم و طرف 
اگر ضمانت قوی داده شود جمهوری  نکند.  تکرار  را  آمریکایی خطای گذشته 

اسلامی ایران برای بازگشت به توافق مشکل و محدودیتی ندارد.
در همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی در مسیر خوبی قرار داریم

سخنگوی وزارت خارجه درباره اظهارات امیرعبداللهیان درباره مشخص شدن 
چارچوب همکاری  ایران با آژانس اظهار کرد: رابطه ایران و آژانس رابطه ای سازنده 
است و به رغم اشکالات و خللی که درخصوص برخی موضوعات فنی و در نتیجه 
شیطنت لابی رژیم صهیونیستی در روند تعامل و مناسبات میان ایران و آژانس رخ 

داده بود خوشبختانه با نگاه سازنده جمهوری اسلامی ایران به همکاری با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی مجددا در مسیر خوبی قرار داریم.

کنعانی با اشاره به سفر اخیر رییس سازمان انرژی اتمی ایران به وین و شرکت در 
اجلاس آژانس و دوجانبه سازنده با رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی اظهار داشت: خوشبختانه در مسیر مذاکرات فنی و همکاری با آژانس هم در 

مسیر خوبی قرار داریم.
وی خاطرنشان کرد: مقامات آژانس آقای بهروز کمالوندی و محمد اسلامی دراین 
زمینه توضیحات لازم را ارائه کرده اند؛معتقد هستیم همکاری در مسیر خوبی قرار 
دارد و می توانیم در چارچوب همکاری و گفت وگوهای سازنده  میان ایران و آژانس 

گام های مثبت و خوبی را به سمت جلو و در مسیر همکاری دوجانبه برداریم.
رفتارهای کشورهای غربی و اروپایی علیه ایران غیرقانونی است

سخنگوی وزارت امور خارجه با انتقاد از رویکرد غربی ها در قبال تحولات اخیر 
در ایران گفت: جمهوری اسلامی ایران همواره اعلام کرده که در مقابل اقدامات 
غیرسازنده طرف های غربی مشخصا دولت آمریکا و اتحادیه اروپا و برخی کشورهای 
برجسته اتحادیه اروپایی واکنش متقابل و متناسب نشان خواهد داد و اقدام سازنده 
در مقابل اقدام سازنده و اقدام متقابل در مقابل و متناسب در مقابل اقدام غیرسازنده 

آنها نشان خواهد داد.
وی با اشاره به تحریم برخی نهادها و اشخاص انگلیسی از سوی ایران اظهار 
داشت: جمهوری اسلامی ایران در مقابل رفتار غیرسازنده دولت انگلستان در اعمال 
تحریم علیه برخی نهادها و شخصیت های ایرانی اقدام متقابل و متناسب انجام داد 
زیرا متاسفانه دولت انگلستان در ارتباط با تحولات اخیر ایران رفتار غیرسازنده ای 

داشته است.
کنعانی با برشمردن اقدامات دولت انگلستان در قبال آشوب های اخیر در ایران 
اظهار داشت: اولا در آنجا به برخی جریان ها و افراد و گروه های اغتشاش و آشوب 
طلب میدان دادند و آنها به نمایندگی و سفارت ایران تعرض کردند این اقدام کاملا 
مخالف مسئولیت های قانونی و بین المللی دولت انگلستان در ارتباط با حفاظت از 

اماکن اماکن دیپلماتیک است.
برخی  تحریم علیه  اعمال  به  انگلیس همچنین نسبت  وی خاطرنشان کرد: 
شخصیت ها و نهادهای جمهوری اسلامی اقدام غیرسازنده داشت و بنابراین هفته 
گذشته اقدام متقابل انجام دادیم و وزارت خارجه لیست تحریم ها علیه نهادها و 
شخصیت های تندروی دولت انگلستان را که هم در حمایت از جریان ها و گروه ها و 

اقدامات تروریستی علیه ایران نقش داشتند را تحریم کرد.
وی با بیان اینکه برخی رسانه نماهای مستقر در لندن نیز مشمول تحریم های ایران 
شدند، اظهار داشت: اینها اسم رسانه دارند اما فعالیت و رفتار تروریستی از خودشان 
نشان می دهند؛ هم بی بی سی فارسی و هم رسانه موسوم به ایران اینترنشنال به 
عنوان بازوی رسانه ای تروریستی گروه های اغتشاش و آشوب طلب و گروه های 

تروریستی علیه ایران عمل می کنند.
امور خارجه خاطر نشان کرد: در هفته گذشته لیست های  وزارت  سخنگوی 
نهادهای تحریم شده از جمله مرکز ملی امنیت سایبری دولت انگلیس، ستاد 
ارتباطات دولت بریتانیا و همچنین چند موسسه و شرکت از جمله شرکت های بلانت 
مدیا و گلوبال مدیا و بی بی سی فارسی و اینترنت اینترنشنال به عنوان شبکه های 

تابع این موسسات رسانه ای دولت انگلستان را به طور رسمی اعلام کردیم.
ایران در واکنش به اقدامات غیرسازنده اقدام متناسب و متقابل انجام می 

دهد
سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص تحریم های اخیر غربی ها و اتحادیه اروپا 
علیه کشورمان اظهار داشت: متاسفانه به رغم هشدارهایی که جمهوری اسلامی 
ایران در سطوح مختلف به مقامات اتحادیه اروپا داد، اقدام غیرسازنده داشتند و به 

طور قطع طی روزهای آینده اقدام متقابل و متناسب انجام خواهد داد.
کنعانی یادآور شد: جمهوری اسلامی ایران، دولتی مسئول و پایبندی به تعهدات 
بین المللی است. برخی از کشورها اروپایی و غربی علیه ایران رفتارهایی انجام 
می دهند که اساساً این رفتارها غیرقانونی و غیر مشروع است حمایت از اغتشاش 
و آشوب، ناامنی و بی ثباتی در کشورها یک رفتار کاملًا غیرقانونی است حمایت از 
اغتشاشگران، ایجاد فضای رسانه ای و تبلیغی و میدان دادن به جریان هایی که 

سابقه فعالیت تروریستی دارند اقدام کاملًا غیرقانونی و غیرمسئولانه است.
وی با تاکید بر اینکه ایران هیچ گاه چنین رفتارهایی را انجام نخواهد داد، اظهار 
داشت: جمهوری اسلامی ایران مبتنی بر عرف بین الملل و قوانین ملی و سرزمینی 
خود و با استفاده از چارچوب های حقوق بین الملل اقدام متقابل و متناسب علیه 
هر طرفی که رفتار و اقدام غیر مسئولانه در قبال دولت و ملت ایران انجام داده اند، 
خواهد داد و در طی روزهای آینده اقدام متناسب و متقابل با تحریم های اعمال شده 

اخیر انجام خواهد شد.
روابط تهران - مسکو ناقض هیچ چارچوب بین المللی نیست

سخنگوی وزارت خارجه درباره همکاری  نظامی ایران و روسیه گفت: رابطه ایران و 
روسیه رابطه همه جانبه، در زمینه های مختلف، رو به رشد و مبتنی بر منافع و مصالح 

دو کشور و چارچوب های قانونی است و متعارض با هیچ روند بین المللی نیست.
وی تاکید کرد: کشورها آزاد هستند روابط خود را مبتنی بر مصالح و منافع دو کشور 
پیش ببرند و بنابراین رابطه ایران و روسیه علیه هیچ جهت و طرفی و ناقض هیچ 

رویکرد و چارچوب بین المللی نیست.
کنعانی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران مغلوب جوسازی ها نخواهد شد، 
اظهار داشت: کارزار رسانه ای غربی و آمریکایی در ارتباط با مناسبات جمهوری 
اهداف  به  بر دستیابی  ناظر  رسانه ای  کارزار  روسیه،  فدراسیون  و  ایران  اسلامی 
از نقش غیرسازنده و مخرب  انحراف اذهان عمومی  سیاسی خاص، فرافکنی، 

خودشان در موضوع جنگ اوکراین است.
وی افزود: رفتار جمهوری اسلامی ایران سازنده و مسئولانه و در چارچوب منافع و 
مصالح است و به عنوان کشور مستقل روابط خود را با کشورهای مختلف تنظیم کرده 

و پیش می برد و مغلوب کارزارهای رسانه ای و جوسازی رسانه ای نمی شود.
اتهامات علیه ایران در خصوص جنگ اوکراین بی اساس است

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره تحولات اوکراین نیز گفت: جمهوری اسلامی 

ایران بارها بارها دیدگاه خود را در ارتباط با موضوع اوکراین و جنگ جاری در این 
کشور اعلام کرده است؛ مواضع ما صریح و روشن است. متاسفانه آمریکا و اروپا 
خودشان با اقدامات تحریک آمیز مشخصا دولت آمریکا آغازکننده شرایطی شدند که 

منجر به آغاز جنگ در اوکراین شد.
کنعانی بیان کرد: اکنون با گسترش جنگ، جمهوری اسلامی ایران را بر مبنای 
اطلاعات غلط به حمایت از یکطرفه درگیر و جنگ در اوکراین متهم می کنند در حالی 
که ایران بارها اعلام کرده که ما یک طرف جنگ در ارتباط با موضوع اوکراین نیستیم. 
ما صادرکننده تسلیحات به هیچ کدام از طرف ها برای جنگ در اوکراین نیستیم و 

رابطه ما با هر دو طرف جنگ رابطه دوستانه ای بوده است.
وی ادامه داد: متاسفانه اوکراین در نتیجه فضاسازی و جوسازی غلط طرف های 
دیگر وارد یک رفتار غیر سازنده در ارتباط با ایران و تقلیل سطح رابطه شده است اما 

همچنان ارتباطات ما برقرار است.
کنعانی عنوان کرد: ما آمادگی داریم به پایان جنگی که از نظر ما جنگی غیرضروری 
است، کمک کنیم اما کسانی که با فضاسازی رسانه ای و یک رفتار فرافکنی و اتهام 
زدن بی حاصل جمهوری اسلامی ایران را متهم به طرفداری از یک طرف جنگ 

می کنند، خودشان در یک طرف جنگ قرار دارند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان تاکید کرد: صدور میلیاردها دلار تجهیزات 
و تسلیحات به یک طرف جنگ آیا تلاشی در جهت پایان دادن به جنگ است؟ قطعاً 
این تلاش در جهت پایان دادن به جنگ نیست این رفتار به عبارتی رفتار یک طرف 
جنگ و قرار گرفتن در یک طرف منازعه است. بنابراین ما اتهامات بی حاصل را علیه 

جمهوری اسلامی ایران رد می کنیم و مردود می شماریم و نمی پذیریم.
مخالفت ایران با حضور نیروهای خارجی در منطقه 

جمهوری  و  ارمنستان  مرز  در  اروپا  اتحادیه  نمایندگی  استقرار  درباره  کنعانی 
آذربایجان نیز گفت: مرزهای جمهوری اسلامی ایران با کشورهای همسایه باید 
مرزهای دوستی، همکاری و تبادل متناسب با مصالح و منافع مشترک دو کشور و 
دروازه های تبادل تجاری و اقتصادی سیاسی و همچنین زمینه ای برای همکاری 
مشترک برای ایجاد صلح و ثبات در مرزهای مشترک و همکاری های منطقه ای باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: ما بارها اعلام کرده ایم که استقرار نیروهای 
خارجی در منطقه کمکی به ثبات و امنیت و صلح در منطقه نمی کند بلکه طرف های 
خارجی عمدتاً با اهداف و منافع خاص در تلاش برای حضور در مناطق مرزی 
کشورهای منطقه هستند بنابراین با حضور نیروهای خارجی مخالف هستیم و 
حضور نیروهای خارجی از هر کشوری از جمله در حوزه اروپا را در مرزهای مشترک 

برنمی تابیم و آن را خط قرمز خود تلقی می کنیم.
کنعانی خاطرنشان کرد: مواضع و دیدگاه های خود را در این ارتباط به صراحت 
به کشورهای ذیربط قبلا اعلام کرده ایم و در این زمینه وزیر خارجه هم صریح ترین 

مواضع جمهوری اسلامی ایران اعلام کرده است.
مانورهای نظامی ایران علیه هیچ دولت همسایه ای نیست

کنعانی درباره مانور اخیر نظامی جمهوری اسلامی ایران گفت: مقامات رسمی 
و نظامی ما در این ارتباط و درباره اهداف این مانور توضیحات و پاسخ های لازم را 
ارائه کردند. این مانور هم از قبل برنامه ریزی شده و هم مبتنی بر تمرینات دوره ای 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی است. مانورهایی که نیروهای مسلح ما برگزار 

می کنند عملا علیه هیچ دولت همسایه ای نیست.
وی عنوان کرد: همسایگان برای ما اهمیت و اولویت دارند توسعه مناسبات با 
همسایگان برای ما اولویت است. امنیت مرزهای مشترک برای ما انتخاب راهبری 
است. اما کسانی که باید پیام نظامی ما را بگیرند و مخاطب این مانورها هستند، پیام 

را گرفته اند و هم خواهند گرفت.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: خوشبختانه رابطه دو دولت جمهوری 
اسلامی ایران و دولت جمهوری آذربایجان رابطه دوستانه ای است و اطلاع رسانی 
درباره این مانور قبلا از طریق کانال های دو کشور به مقامات دولت آذربایجان صورت 

گرفته است.
کنعانی روابط میان دو کشور در حوزه های نظامی را بسیار خوب، سازنده و رو 
به جلو دانست و افزود: موضوعی که ما بر آن تاکید داریم، این است که مرزهای 
ژئوپولتیک و بین المللی منطقه نباید تغییر کند و اینکه حضور بیگانگان در مرزهای 
منطقه ای و مرزهای مشترک مخل امنیت و ثبات و منافع جمعی کشورهای منطقه 

است.
کشورهای اروپایی از فرصت همکاری با ایران استفاده کنند

خبرنگاری از کنعانی درباره حضور نداشتن برخی شرکت های ایرانی در نمایشگاه 
پلاستیک آلمان به دلیل صادر نشدن ویزا پرسید که وی در پاسخ گفت: ارتباط با 
جمهوری اسلامی ایران برای اروپا یک فرصت است به ویژه اروپایی که الان در شرایط 
سخت ناشی از بحران انرژی و مطالبات اقتصادی مردم کشورهای اروپایی قرار دارد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: اروپایی ها می توانند با یک رفتار سازنده 
از فرصت های همکاری اقتصادی و تجاری و صنعتی با جمهوری اسلامی استفاده 

کنند و مصالح و منافع ملت خودشان را با مسائل سیاسی بی حاصل گره نزنند.
وی خاطر نشان کرد: آنها سالیان سال جمهوری اسلامی ایران تحریم کردند 
نتیجه این تحریم ها برای اروپا چیست؟ چه منافعی از قبل تحریم در حوزه اقتصادی 

و تجاری متوجه دولت های اروپایی تحریم کننده ملت ایران شد؟
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: اینگونه رفتارهای سیاسی، استمرار رفتارهای 
بی حاصل و غلط گذشته است و توصیه ما به آنها اتخاذ رفتار معقولانه، سازنده در 
تنظیم مناسبات با ملت و دولت جمهوری اسلامی است؛ آنها خودشان به خوبی 
می دانند که جمهوری اسلامی ایران برای آنها فرصت هم در حوزه سیاسی و هم 
در حوزه ثبات و امنیت منطقه و بین المللی و هم در حوزه مناسبات و همکاری های 
اقتصادی و تجاری و صنعتی است نتیجه رفتار غیرسازنده آنها خسارت برای خود 

آنها خواهد داشت.
کنعانی همچنین در پاسخ به سوالی درباره سرشماری اتباع خارجی افغان در ایران 
با یادآوری اینکه این موضوع در وزارت کشور دنبال می شود، گفت: آمار آوارگان افغان 
در بیش از یک سال گذشته به دلیل شرایط سخت این کشور افزایش بی سابقه ای 
داشته برای ایران یک موضوع اساسی اساسی است و جمهوری اسلامی ایران بر 

مبنای وظایف انسانی خود و مناسبات توأم با برادری و دوستی و همسایگی با ملت 
افغانستان در این ارتباط به مسئولیت های انسانی خود بیش از وظایف قانونی و 

بین المللی عمل کرده است.
مذاکرات فنی برای آزادی دارایی های ایران در جریان است

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره تبادل زندانیان با آمریکا و نیز دارایی های بلوکه 
شده ایران و زمان آزادسازی آن گفت: جمهوری اسلامی ایران بر مبنای توافقی که 
از طریق واسطه  و واسطه ها با دولت آمریکا انجام داد، اعلام کرد که آمادگی داریم بر 

مبنای نگاه انسانی، موضوع تبادل زندانیان را انجام دهیم.
وی با یادآوری این نکته که موضوع تبادل زندانیان به عنوان یک اقدام انسانی هیچ 
ارتباطی با موضوعات دیگر از جمله توافق برجام و مذاکرات برای رفع تحریم ها ندارد 
و دولت آمریکا در این ارتباط توافق و تعهداتی را پذیرفت، اظهار داشت: جمهوری 
اسلامی ایران به عنوان حسن نیت در یک اقدام انسان دوستانه یکی از زندانیان دو 
تابعیتی را که اتفاقاً جرم جاسوسی وی محرز بود و دولت آمریکا هم از این موضوع 
مطلع بود را آزاد کرد و برای تکمیل روند تبادل زندانیان بر مبنای تعهداتی که دولت 
آمریکا و حتی در مذاکرات اخیر هم که از طریق واسطه ها صورت گرفت، اعلام 

آمادگی کرد.
کنعانی ادامه داد:  بنابراین منتظر اقدام دولت آمریکا هستیم که در بحث و تبادل 

زندانیان اقدام لازم و متقابل را انجام دهند.
وی درباره آزادی دارایی های بلوکه شده ایران نیز اظهار داشت: مذاکرات در طرق 
مختلف در حال انجام است؛ پیشرفت هایی حاصل شده و ما در مسیر پیشرفت قرار 
داریم. بحث آزادسازی دارایی های ایران یک موضوع فنی است مذاکرات فنی ادامه 
دارد و همچنان خوشبین هستیم که انشاءالله در بازه زمانی معقول و نزدیک بحث 

آزادسازی دارایی های جمهوری اسلامی ایران صورت بگیرد.
مالی جمهوری  منابع  آزادسازی  برای  ایران  قانونی  این درخواست  افزود:  وی 
اسلامی ایران که متعلق به ملت ایران است و این موضوع هیچ ارتباطی نه با برجام و 
نه با هیچ موضوع دیگری ندارد. بنابراین کشورهایی که دارنده دارایی های جمهوری 

اسلامی ایران هستند باید این دارایی ها را بدون قید و شرط آزاد کنند.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره قرار گرفتن ایران در لیست سیاه FATF گفت: 

مقامات بانک مرکزی در این ارتباط توضیحات لازم را ارائه کرده و خواهند کرد.
آخرین روند مذاکره با عربستان

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره آخرین روند مذاکرات ایران و عربستان گفت: 
مذاکرات در فضای مثبتی بین دو کشور صورت گرفته است و خوشبختانه زمینه برای 
ورود به مرحله دیگری که گفت وگوهای سیاسی بین مقامات دو کشور باشد، مهیا و 

فراهم است.
کنعانی تاکید کرد: با اجرای توافقاتی که در نتیجه ۵ دور مذاکرات گذشته انجام 
شد ما به عنوان جمهوری اسلامی ایران معتقدیم امکان ورود دو کشور به مرحله بهتر 

و سازنده تر وجود دارد.
کنعانی ادامه داد: معتقدیم ایران و عربستان دو کشور مهم در منطقه هستند و 
برداشتن یک گام جدید در مسیر ارتقای مناسبات دو کشور هم تامین کننده منافع 
مشترک ایران و عربستان و هم تامین کننده منافع منطقه ای است فرصت های 

مشترک همکاری میان دو کشور بسیار است.
وی ابراز امیدواری کرد، روند گفت وگوهای مثبتی که تاکنون با کمک دولت عراق 
انجام شده، با اجرای توافقات گذشته و تشکیل جلسات جدید در حوزه سیاسی 
ما را به گام مناسب به سمت جلو ببرد و ارتقای مناسبات با منافع دوجانبه و منافع 

منطقه ای فراهم شود.
از روند تحولات سیاسی مثبت در عراق استقبال می کنیم

کنعانی درباره رایزنی های ایران با دولت جدید عراق عنوان کرد: جمهوری اسلامی 
ایران از روند تحولات سیاسی مثبت در عراق استقبال می کند و آنچه که در این روند 
رخ می دهد تامین کننده منافع و مصالح ملت عراق است و تحکیم روند سیاسی در 
عراق تشکیل دولت مقتدر در عراق در راستای منافع ملت عراق و ملت جمهوری 
اسلامی ایران و هم تامین کننده منافع و مصالح جمعی و منطقه ای است و مورد 

استقبال ما است.
سخنگوی وزارت امور خارجه ابراز امیدواری کرد که در بازه زمانی کوتاه شاهد 

تشکیل دولت مقتدر عراق باشیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

شرط بندی روی تحولات داخلی ایران اشتباه است

مهار  از  پس  که  است  معتقد  شناسی  جامعه  استاد  یک 
اعتراضات، حکومت فرصت مناسبی برای شناسایی عوامل و 

دلایل بروز نارضایتی های جامعه و پاسخ مناسب به آن ها دارد. 
علی محمد حاضری در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه حکومت 
های موفق حکومت هایی هستند که بتوانند عوامل و دلایل 
بروز نارضایتی ها را قبل از حاد شدن و بروز آن شناسایی کرده 
و درصدد رفع  آن بربیایند، اظهار کرد: اگر حکومت بتواند از  
فرصت مهار اعتراضات برای شناسایی و رفع دلایل نارضایتی 
ها استفاده کند، موفق می شود که تاخیرهای خود در پاسخ به 

مطالبات جامعه را جبران کند.
گیری  شکل  دلیل  تنها  ارشاد  گشت  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بتواند  اگر  حتی  نظام  کرد:  تصریح  نیست،  اخیر  اعتراضات 
بوسیله قوه قهریه اعتراضات اخیر را مهار کند، باید به سمت 
شناسایی عوامل بروز نارضایتی حرکت کند. وقتی این اتفاق رخ 

ندهد، باید انتظار بروز دوباره اعتراضات را داشته باشیم.
متن کامل گفت وگوی ایسنا با علی محمد حاضری استاد 
جامعه شناسی دانشگاه تربیت مدرس و عضو انجمن اسلامی 

مدرسین دانشگاه ها به شرح زیر است:
به نظر می رسد که موج اعتراضات به درگذشت مهسا 
بروز  منتظر  باید  آیا  است.  کردن  فروکش  حال  در  امینی 
مجدد این اعتراضات بود یا این اعتراضات را باید پایان یافته 

تلقی کرد؟ در این شرایط وظیفه حاکمیت چیست؟
البته فرض پایان یافتگی اعتراضات فعلا خوش خیالی است اما 
با فرض چنین امری هم مساله را نمی توان تمام شده دانست. 

در تئوری های مربوط جنبش ها و اعتراضات و حتی انقلاب ها، 
این بحث مطرح است که حکومت های موفق حکومت هایی 
هستند که بتوانند عوامل و دلایل بروز نارضایتی ها را قبل از 
حاد شدن و بروز آن شناسایی کرده و درصدد رفع  آن بربیایند. 
در واقع حکومت های موفق با پاسخ دادن به مطالبات و حل 
کردن مشکلات، از انباشت مطالبات و نارضایتی ها جلوگیری 
می کنند. اما تقریبا در هیچ کجای دنیا حکومتی وجود ندارد 
که بتواند همه مطالبات  و مشکلات را کامل بشناسد  و حل 
کند، بنابراین نارضایتی ها ظهور می کند و در این بین حکومت 
هایی موفق هستند که کوشش می کنند که اعتراضات را که 
معَرّف کمبودها و مشکلات هستند را با دفع ریشه ها برطرف 
کنند. با این حال برخی دولت ها موفق نمی شوند که بعد از بروز 
اعتراضات، دلایل آن را بشناسند، بنابراین ممکن است مشکلات 
انباشته شده و موجب بروز نارضایتی شدیدتر شوند و اعتراضات  
از مرحله نارضایتی های پراکنده به سوی اعتراضات گسترده تر 
حرکت کند. در این شرایط اگر حکومت ها هیچ سازوکاری برای 
اساس  فراگیر  اعتراضات  باشند،  نداشته  ها  اعتراض  کنترل 
به  تواند منتهی  را تضعیف کرده و حتی بعضا می  حاکمیت 
سقوط حکومت ها بشود. در واقع انقلاب ها محصول ناتوانی 
حکومت ها در مهار و کنترل اعتراضات فراگیر است. در این بین 
نکته بسیار مهم این است که حکومت ها با توسل به قوه قهریه در 
مهار اعتراض ها، برای خود فرصتی می خرند. اگر حکومت بتواند 
از این فرصت برای شناسایی و رفع دلایل نارضایتی ها استفاده 
کند، موفق می شود که تاخیرهای خود در پاسخ به مطالبات 

جامعه را جبران کند، اما در این بین حکومت هایی هم داریم که 
به کنترل اعتراض ها اکتفا کرده و قدرت شناخت و حل مسائل 
را نداشته یا اراده ای برای آن ندارند. با این حال سرکوب به هیچ 
وجه نمی تواند خیال حکومت را از باب ظهور مجدد اعتراضات 
راحت کند و باید آن حکومت منتظر بماند تا دوباره آن اعتراض 
یا جنبش بروز کند زیرا دلایل و عواملی که موجب شده است آن 

اعتراض ها شکل بگیرد همچنان وجود دارد و رفع نشده است.
باید به این نکته توجه شود که صرف کنترل اعتراض مثل این 
است که خاکستری روی آتش پوشانده شود و چون ریشه ها و 
دلایل اعتراض ها وجود دارد، شاید پس از یک دوره چند ماهه 
یا چند ساله و پس از ایجاد یک بهانه یا سوژه جدید، دوباره آتش 
از زیر خاکستر زبانه بکشد. این روند به صورت تسلسل آمیز 
ادامه می یابد تا نهایتا حکومتی که توان یا اراده حل مشکلات یا 
مطالبات جامعه را ندارد، از طریق انباشت پی در پی اعتراضات، 
مشروعیت زدایی کامل می شود و در این شرایط حتی دیگر ابزار 
سرکوب هم کارآیی ندارد یا خود دستگاه سرکوب هم مساله دار 

میشودو روند فروپاشی آغاز می شود.
حکومت در ایران در قبال اعتراضات کدام راه را انتخاب 

کرده است؟
اگر خواسته باشیم درباره جامعه خودمان صحبت کنیم، باید 
بررسی کنیم که حکومت در دو دهه اخیر بعد از آنکه هریک از 
اعتراضات را مهار کرد، آیا به سمت شناسایی و رفع دلایل بروز 
اعتراضات رفته است یا خیر و کدام مساله را حل کرده است؟ آیا 
پس از توسل به قوه قهریه برای کنترل اعتراضات، به سمت بهبود 

شیوه حکمرانی حرکت کرده است؟ اگر در این جهت حرکت 
پدیده  اینکه  یابد، مگر  نارضایتی ها کاهش می  باشد،  کرده 
جدیدی برای شکل گیری اعتراض بوجود بیاید. من معتقدم 
که  در دو دهه اخیر حکومت کمتر چنین مسیری را طی کرده 
است و کمتر شاهد تلاش برای شناسایی عوامل بروز نارضایتی 

ها بوده ایم.
عملکرد حکومت در مورد اعتراضات اخیر چگونه بوده 

است؟
در مورد اعتراضات اخیر هم همین شرایط وجود دارد. نظام 
حتی اگر بتواند بوسیله قوه قهریه اعتراضات اخیر را مهار کند، 
باید به سمت شناسایی عوامل بروز نارضایتی حرکت کند. وقتی 
این اتفاق رخ ندهد، باید انتظار بروز دوباره اعتراضات را داشته 
باشیم. من کمتر دیده ام که حکومت دنبال شناسایی این عوامل 
باشد البته شاید در دوره مهار اعتراضات نباید انتظار درمانگری 
برای  تلاش  و  است  اعتراضات  مهار  دوره  الان  چون  داشت 

شناسایی عوامل اعتراضات را باید در دوره بعد مهار دنبال کرد.
مورد  در  که  است  این  شما  های  صحبت  از  من  برداشت   
اعتراضات اخیر، مساله گشت ارشاد تنها دلیل اعتراض نبوده 

بلکه اعتراضات انباشته شده وجود داشته است.
قطعا اینگونه است که مساله فقط گشت ارشاد و درگذشت 
مهسا امینی نبوده است، بلکه این مورد اخیر، یک حلقه ای از 
مجموعه حلقه های اعتراض است و مساله حجاب تنها عامل بروز 

اعتراضات نبوده است.
 آیا در شرایط فروکش کردن اعتراضات، احزاب و جامعه 

مدنی می توانند نقشی در شناسایی عوامل بروز نارضایتی 
ها داشته باشند و در واقع نقش حلقه واسط بین مردم و 

حاکمیت را ایفا کنند؟
نه متاسفانه. حاکمیت از گذشته فرصتی برای ایفای نقش 
در  به همین دلیل  و  نکرده است  فراهم  احزاب  میانجیگیری 
مواجهه با جنبش و اعتراضات، خود را از این ابزار میانجیگری 

محروم کرده است.
پیشنهاد شما به حاکمیت برای برون رفت از این شرایط 

چیست؟
بپذیرد که رویه های حکمرانی مساله  بتواند  باید  حاکمیت 
آفرین  ناراضی  باید شیوه حکمرانی که  واقع  آفرینی دارد. در 
است را بپذیریم. تا این قدم برداشته نشود، جستجوی راه حل 
چندان معنا ندارد. در حال باید فرصتی بوجود آورد تا نخبگان، 
کارشناسان وخود مردمی که روز مره درگیر مشکلات هستند به 
طرح مشکلات و آسیب های موجود بپردازند و از نا بسامانی ها 
پرده برداری کنند. اگر این کار در میدان و صحنه علنی هم اتفاق 
نیفتد، باید در پس پرده با دعوت صاحب نظران و تحلیلگران با 
رویکردهای مختلف انتقادی انجام شود و با شناخت ضعف ها، از 
طریق تغییر رویه های مشکل آفرین اقدام کرد. فرصت چندانی 
هم وجود ندارد و اگر خیلی دیر شود خدای ناکرده به مرحله 
ای می رسیم که انتظار اصلاح و درمانگری منتفی می شود. 
امیدوارم با فراخوان دلسوزان و دغدغه مندانی که این سال ها 
طرد و نفی شان کرده ایم، روند آشتی و اصلاح بیش از این به 

تاخیر نیفتد.

آتشی که نباید دوباره زیر خاکستر برود؛

حکومت پس از مهار اعتراضات چه وظیفه ای دارد؟
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< کرمانی:

صدور کیفرخواست برای تیم وابسته به موساد 
برای ۱۰ نفر از عوامل مرتبط با رژیم صهیونیستی که با رصد اطلاعاتی در استان آذربایجان غربی دستگیر شده 
بودند، کیفرخواست صادر شد.به گزارش میزان، اعضای این گروه با هدایت مستقیم افسران جاسوسی موساد 
اقدام به شناسایی نیروی هایی که با بخش های امنیتی کشور همکاری داشتند می کردند و با ربایش و تهدید 
و ضرب و شتم قصد تخلیه اطلاعاتی آن ها را داشتند. این افراد در قبال ماموریت های انجام شده مبالغی را از 
عوامل رژیم صهیونیستی و افسران موساد در چند نوبت دریافت کرده بودند.این گزارش حاکی است افراد مورد 
اشاره با برقراری ارتباط تصویری با افسران موساد دارای ارتباط مستقیم با آن ها بوده و اقدامات اعضای این گروه 

در استان های آذربایجان غربی، تهران و هرمزگان انجام می شده است.

یک هندی، نخست وزیری انگلیس شد 
"ریشی سوناک" شهروند هندی تبار، نخست وزیری بریتانیا شد.او نماینده پارلمان و وزیر مستعفی خزانه داری 
بریتانیاست.ریشی سوناک ۴۲ ساله شهروند بریتانیایی هندی تبار، تایید ۱۰۰ نفر از نمایندگان حزب محافظه 
کار در پارلمان را کسب کرده است. این حداقل تعداد لازم برای ورود به رقابت کسب رهبری حزب است.به 
دنبال استعفای لیز تراس از نخست وزیری بریتانیا و رهبری حزب محافظه کار )حزب حاکم(، رقابت برای تعیین 
جانشین او آغاز شد. سه گزینه مطرح شدند: بوریس جانسون نخست وزیر اسبق، ریشی سوناک وزیر خزانه 
داری اسبق و خانم "بینی موردنت" رئیس فراکسیون حزب محافظه کار در پارلمان.با انصراف جانسون و موردنت، 

ریشی سوناک به آسانی به عنوان رهبر جدید حزب محافظه کار و نخست وزیر جدید معرفی شد.

سفر ایرانی ها به سوریه به زودی ازسر گرفته می شود
رییس سازمان حج وزیارت پس از رایزنی و مذاکره با مقامات سوریه، خبر داد اعزام زائران ایرانی به سوریه 
به زودی از سرگرفته می شود. سیدصادق حسینی که برای برقراری دوباره اعزام زائران ایرانی به سوریه، در رأس 
هیأتی به این کشور سفر کرده است، گفت: برای راه اندازی دوباره سفر زائران ایرانی به سوریه، تفاهم نامه ای آماده 
شده که باید به امضاء طرفین برسد.رییس سازمان حج و زیارت همچنین با اشاره به برنامه ریزی دقیق برای اعزام 
زائران ایرانی به سوریه، افزود: اعزام زائران کشورمان در روزهای آینده انجام می شود و این هفته نخستین پرواز از 

مشهد به سوریه عازم خواهد شد.

تکذیب اتمام ذخایر آبی تهران طی ۱۰۰ روز آینده 
شرکت آب و فاضلاب استان تهران با صدور اطلاعیه ای، خبر "اتمام ذخایر آبی تهران طی ۱۰۰ روز آینده" که 
به تعدد امروز در فضای مجازی منتشر شده را تکذیب کرد.به گزارش تسنیم، در اطلاعیه شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران آمده است: "متاسفانه برخی رسانه ها با بی ملاحظگی و بی دقتی، این مطلب را  که مجری یکی 
از برنامه های تلویزیونی به زبان آورد به مدیرعامل آبفای استان تهران نسبت داده اند و این در حالی است که در 
هیچ بخشی از سخنان آقای محمدرضا بختیاری چنین موضوعی مطرح نشده است که برای راستی آزمایی این 

مطلب می توان به فیلم برنامه تلویزیونی تهران ۲۰ به تاریخ ۳۰ مهرماه ۱۴۰۱ مراجعه کرد.

شکایت از رسانه های فارسی زبان خارج از کشور
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از پیگیری حقوقی عملکرد رسانه های فارسی زبان خارج از کشور خبر داد. 
محمدمهدی اسماعیلی - وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی - در پاسخ به پرسش ایسنا درباره صحت شکایت از 
رسانه های فارسی زبان خارج از کشور، اظهار کرد: ما از طریق وزارت امور خارجه و از طریق نهادهای بین المللی 
این مورد را در دستور کار داریم.  به زودی شکایت های حقوقی  را تسلیم مراجع بین المللی برای پیگرد حقوقی 

خواهیم کرد.

وزیر ورزش: حتی یک تار موی الناز رکابی هم بیرون نبود!
حمید سجادی وزیر ورزش و جوانان اظهار کرد: در تصاویر دیدار بنده با خانم رکابی هم حاشیه هایی ایجاد شد، 
چون می گفتند او حجاب خوبی نداشت. در حقیقت ایشان دو کلاه داشت و به دلیل اینکه از راه با لباس اسپرت 
رسیده بود لباس رسمی نداشتند. حتی یک تار موی ایشان هم بیرون نبود و این صحبت ها تنها حاشیه سازی 

است. دلیلی هم برای زود برگزار شدن دیدار ما وجود نداشت. چنین صحبت هایی اصلا وجود ندارد.

فلاحت پیشه: مثل همیشه از روس ها بازی خوردیم
حشمتالله فلاحت پیشه، نماینده سابق مجلس گفت: در قضیه اوکراین یک اتفاقی شکل گرفته که معتقدم 
بیشتر از هرچیز ناشی از نوعی بازی خوردن همیشگی ایرانیان از روس هاست. متاسفانه ایرانیان در مسائل 
مختلف مثل برجام از روس ها بازی خوردند و الان هم در بحث اوکراین این بازی را روس ها شروع کرده اند./

انتخاب

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :
تجویز و مصرف منطقی سرم و دارو باید فرهنگ سازی شود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بر فرهنگ سازی و اصلاح تجویز و مصرف منطقی سرم و دارو در 
جامعه تأکید کرد. 

دکتر مهدی مصری در جلسه کمیته تجویز منطقی دارو بر لزوم کنار هم قرار دادن علم، اخلاق و قانون 
از سوی کادر درمان اظهار داشت: تجویز و مصرف منطقی سرم و دارو باید در جامعه فرهنگ سازی شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم برگزاری کارگاه های آموزشی برای مردم با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشتی را یکی از راه های موثر جهت مصرف منطقی سرم و دارو دانست و گفت: باید روند تجویز سرم 

و دارو از سوی پزشکان و مصرف دارو از سوی مردم اصلاح شود.
بیماران نباید به پزشک اصرار دارویی کنند

دکتر محمود پرهام، معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه با اشاره به برگزاری 
جلسات آموزشی گفت: یکی از مشکلات پزشکان، اصرار بیماران برای تجویز نوعی دارو است که این امر 

صحیح نبوده و باید این فرهنگ اصرار بیماران از بین برود.
وی ادامه داد: از سوی دیگر نیاز است که همشهریان مسائل بهداشتی و استفاده از ماسک را جدی 
گرفته تا زنجیره انتقال بیماری کاهش یابد. معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: آموزش برای 
پزشکان نیز در دو سطح پزشکان عمومی و متخصصان نیز در دستور کار است که بتوانیم خدمات رسانی 

را گسترش دهیم.
مراکز بیمارستانی مشکل کمبود دارو ندارند

دکتر تهذیبی معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه با اشاره به کمبود برخی 
از دارو ها گفت: یکی از دارو ها سرم است که روزانه به صورت میانگین ۱۵ هزار سرم در سطح استان 
توزیع می شود. وی گفت: مصرف دارو ها بالا رفته و باید مدیریت دارویی صورت گیرد، البته تا حد بسیار 
زیادی کمبود دارو از جمله سرم و آنتی بیوتیک رفع شده، اما تا زمانی که مدیریت مصرف صورت نگیرد، 
وضعیت درستی نخواهیم داشت.  معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: مراکز بیمارستانی 

هیچ مشکل کمبود سرم ندارند و در داروخانه ها نیز توزیع سرم روزانه در حال انجام است.
 

توسط دیوان محاسبات برای ششمین سال متوالی؛

صحت حساب های مالی کمیته امداد قم
 بدون شرط تأییدشد

دیوان محاسبات استان قم برای ششمین سال متوالی حسابهای مالی کمیته امداد استان قم را بدون 
بند شرط و واخواهی با فرم الف تأیید کرد. 

حمید فدایی دوشنبه دوم آبان ماه در قم با قدردانی از تلاش های بی وقفه و تخصصی امدادگران این 
حوزه بیان کرد: حساب های کمیته امداد امام خمینی )ره( هر سال توسط دیوان محاسبات کشور و 
مؤسسه مفید راهبر به عنوان رکن نظارتی این نهاد با نشان ۱ کشور به صورت دقیق و تخصصی بررسی 
می شود. وی دیوان محاسبات را بازوی نظارتی و چشم قوه مقننه عنوان و اظهار کرد: کسب فرم الف بدون 
هرگونه بند شرط و واخواهی از این مجموعه مهم نظارتی دشوار و بسیار قابل اهمیت است. به گزارش 
ایسنا، فدایی دقت و امانتداری در هزینه کرد اعتبارات دولتی و کمکهای مردمی و خیرین را از اولویت 
های اصلی حوزه تحت اختیار خود برشمرد و تصریح کرد: کسب فرم الف برای اعتبارات سال ۱۴۰۰ برای 
ششمین سال پی در پی شاهد این ادعا است. معاون اداری مالی کمیته امداد استان قم ضمن قدردانی 
از اعتماد مردم به کمیته امداد استان قم تأکید کرد: مردم مطمئن باشند که این نهاد امانتدار کمک های 

آنهاست و وجوهات و نذورات آنها در کمترین زمان ممکن به دست نیازمندان می رسد.

معاون اجتماعی ناحیه امام حسن مجتبی)ع( :

مجتمع های پردیسان کتابخانه دار می شوند 
طرح بهار کتاب با هدف تجهیز مجتمع های مسکونی به کتابخانه به همت ناحیه بسیج امام حسن 

مجتبی)ع( در پردیسان قم درحال اجراست.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، علی طاعتی معاون اجتماعی ناحیه امام حسن مجتبی)ع( 
در گفت وگویی خبری، با اشاره به اجرای طرح بهار کتاب اظهار کرد: این طرح در راستای تحقق منویات 
رهبر معظم انقلاب اسلامی و با هدف ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی وبه منظور تجهیز مجتمع های 

مسکونی پردیسان به کتابخانه آغاز شده است.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت :پنج روستای باقیمانده محروم استان 
قم  بزودی ازگازطبیعی برخودار می شود. 

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان قم، در روز شنبه ۳۰ مهرماه 
۱۴۰۱ مدیرعامل و جمعی از مدیران شرکت گاز استان قم با حضور در دفتر 
حجت الاسلام والمسلمین ذوالنوری با نمایندگان مردم قم در مجلس شورای 

اسلامی دیدار و گفت وگو کردند.
در ابتدای این دیدار مرتضی خوش لهجه، مدیرعامل شرکت گاز استان قم 
ضمن تقدیر از حمایت های حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنوری 
و احمد امیرآبادی فراهانی از صنعت نفت و گاز کشور اظهار کرد: به لطف 
احداث  عملیات  استان،  گاز  شرکت  پرتلاش  همکاران  همت  و  خداوند 
ایستگاه های C.G.S منطقه پردیسان، جاده کاشان و شهرک های صنعتی 
شکوهیه و محمودآباد، جان تازه ای گرفته و پیمانکاران شرکت گاز استان 
قم با تمام توان در تلاش اند تا پروژه ها تا پایان سال جاری به بهره  برداری 

برسانند.
وی گازرسانی به پنج روستای باقیمانده محروم از گاز طبیعی استان قم را از 
دیگر برنامه های شرکت گاز عنوان و در ادامه تصریح کرد: در راستای تأکیدات 
مقام معظم رهبری و ریاست محترم جمهور مبنی بر استفاده از ظرفیت های 
دانش  بنیان کشور، تفاهم  نامه هایی با دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان 
در خصوص بهینه سازی مصرف گاز، مقاوم سازی تأسیسات گاز و همچنین 
هوشمندسازی این شبکه ها منعقد شده است. خوش لهجه همچنین در این 
دیدار ضمن تبادل نظرات و تعامل خود با نمایندگان استان قم در مجلس 
شورای اسلامی، به گزارشی از مشکلات پیرامون مسیرهای گازرسانی در 

استان پرداخت.
در پایان این دیدار نمایندگان مردم شریف استان قم ضمن قدردانی از 
تلاش ها و زحمات کارکنان شرکت گاز استان قم، آمادگی خود را برای پیگیری 

و رفع موانع مشکلات گازرسانی اعلام کردند.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم :

پنج روستای باقیمانده قم به شبکه گازمتصل می شوند

استاندار قم:

برای حل مسائل آموزش و پرورش همه پای کار بیایند

شهردار قم :

جوانان قمی باید آگاهی شان را نسبت 
به تاریخچه شهرشان افزایش دهند

شهردار قم با گرامیداشت روز قم، بر اهمیت توجه و همکاری دستگاه ها برای 
معرفی بیشتر ظرفیت های این شهر تأکید کرد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد ، در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به قدمت 
۷ هزار ساله شهر قم اظهار داشت: با وجود حرم مطهر حضرت معصومه)س(، 
مسجد مقدس جمکران، بزرگ ترین حوزه علمیه جهان تشیع، وجود اندیشمندان 
باید  قمی  جوانان  کرده اند،  پیشرفت  و  رشد  شهر  این  در  فاضلی  علمای  و 
آگاهی شان را نسبت به قدمت و تاریخچه شهرشان افزایش دهند تا هویت واقعی 

خود را پیدا کنند.
وی با اشاره به ورود شهرداری قم و نام گذاری و برنامه ریزی برای روز قم تصریح 
کرد: انگیزه اینکه ما یک روز را به نام قم نام گذاری کرده ایم، این بوده که قم هنوز 

جایگاه خود را پیدا نکرده است.
شهردار قم با بیان اینکه هدف از نام گذاری این بود که ارزش هایی که درون 
استان قم وجود دارد را به نمایش بزاریم و از آن ها تکریم کنیم، ابراز کرد: متأسفانه 
نه تنها مردم قم بلکه در شهر های دیگر این طور است که مردم ارزش های شهر خود 

را نمی شناسند و آن ها را گرامی نمی دارند.
وی با اشاره به اینکه قم تبلور ارزش هاست و اگر ما و نسل جدید این ارزش ها را 
بشناسیم هرگز به سمت مسائل بیهوده نمی رویم، عنوان کرد: اگر مردم قم ارزش 
خود و همین علما را بشناسانند؛ دیگر افراد بی ارزشی که امروزه به عنوان اسطوره 
و الگو از آن ها نام برده می شود، جایگاهی نخواهند داشت و در مقابل آن، علما 

مناسب ترین الگو ها برای افراد هستند.
دکتر سقائیان نژاد در ادامه گفت: برای اینکه روز قم به جایگاه واقعی خود بین 
نیازمند مشارکت دستگاه های مختلفی مانند حوزه های علمیه،  مردم برسد، 

دانشگاه ها، صداوسیما و دیگر نهادها هستیم تا به آنچه که مطلوب است برسیم.
وی خاطرنشان کرد: اینکه جوانان تاریخچه زادگاهشان را نمی دانند نمونه بارز 
بی هویتی  بوده و این دست مسائل باعث نگرانی می شود؛ هویت اگر شناخته شود 
دیگر هیچ کسی دنبال مسائل انحرافی نمی رود، جوانان قمی باید آگاهی شان را 

نسبت به تاریخچه شهرشان افزایش دهند.
شهردار قم ادامه داد: گلایه من این است که دستگاه های مختلف و مردم همگی 
متحد شوند تا روز قم بیشتر از این ها مورد تکریم قرار بگیرد، قم دارای قدمتی ۷ 
هزار ساله است اما در مقابل می بینیم کشور ی مثل آمریکا که امروزه ادعاهای پوچ 

ابرقدرتی می کند، قدمتی کمتر از ۴۰۰  ساله دارد.
   

سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم :

مقاصد گردشگری مقاومت در قم 
ایجاد می شود

سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم  گفت :شهرداری 
قم با ایجاد خانه موزه های دفاع مقدس، خانه موزه مراجع، خانه موزه شهید فخری 

زاده و شهید شفیعی در مسیر ایجاد مقاصد گردشگری مقاومت تلاش می کند.
تخصصی  نشست  در  دوشنبه  روز  نژاد  سیداحمدطباطبایی  حجت الاسلام 
گردشگری مقاومت در سالن رضوان شهرداری قم، بیان کرد: ایجاد و تکمیل 
مقاصد گردشگری مقاومت مانند خانه موزه شهیدان زین الدین، شهید محسن 
فخری زاده، شهید شفیعی و خانه موزه شهدا با سرعت بالایی در حال شکل گیری 

است.
سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم گفت: قم به دلیل 
خواستگاه انقلاب و معنویت، می تواند به همگرایی در بین شهرها و کشورهای 

جغرافیای مقاومت تبدیل شده و این عرصه را ارتقا دهد.
طباطبایی نژاد تصریح کرد: رسیدن به همگرایی و تقویم مشترک برای تربیت 

مربیان و روایان دفاع مقدس از اهداف مهم گردشگری مقاومت است.
داشت:  ابراز  قم  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی  سازمان  سرپرست 
در  افزایی  بصیرت  مجاهدان،  جدید  نسل  تربیت  مشترک،  تورهای  برگزاری 
جغرافیایی مقاومت و آرمان های مشترک از اهداف دیگر جشنواره مقاومت خواهد 
بود. وی ابراز داشت:شهرداری قم با ایجاد خانه موزه های دفاع مقدس، خانه 
موزه مراجع، خانه موزه شهید فخری زاده و شهید شفیعی در مسیر ایجاد مقاصد 

گردشگری مقاومت تلاش می کند.
سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با اشاره به سالروز 
نامگذاری ورود حضرت معصومه)س( به قم، به »روز قم«، خاطرنشان کرد: یکی 
از عوامل مهم در طرح ریزی جشنواره گردشگری مقاومت، تقارن روز قم امسال 
با دومین کنگره ملی شهدای استان بود و از طرفی بیش از ۴۰۰ شهید جبهه 
مقاومت اسلامی در شهر قم مدفون هستند. طباطبایی نژاد با نقش مهم قم 
در حمایت فکری و پیوست فرهنگی جبهه مقاومت اسلامی، خاطرنشان کرد: 
جشنواره گردشگری مقاومت در راستای پیوست فرهنگی جبهه مقاومت اسلامی 
و استفاده از ظرفیت شهرها و کشورهای جغرافیای مقاومت شکل گرفته و دبیرخانه 

دائمی آن نیز در این شهر دایر خواهد بود.
برگزاری تورهای مشترک گردشگری در جغرافیای مقاومت

مدیر گردشگری سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم نیز دراین 
نشست  گفت: قم به دلیل خاستگاه انقلاب و معنویت، می تواند به همگرایی در 

بین شهرها و کشورهای جغرافیای مقاومت تبدیل شده و این عرصه را ارتقا دهد.
حمید نادری اظهار داشت: رسیدن به همگرایی و تقویم مشترک برای تربیت 

مربیان و روایان دفاع مقدس از اهداف مهم گردشگری مقاومت است.
به گفته وی، برگزاری تورهای مشترک، تربیت نسل جدید مجاهدان، بصیرت 
اهداف دیگر جشنواره  از  آرمان های مشترک  و  مقاومت  در جغرافیایی  افزایی 

مقاومت خواهد بود.
 

سخنگوی شورای اسامی شهر قم مطرح کرد:

انتقاد از نگاه نادرست عدم توسعه
 شهر قم در سطح ملی

 سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت: مطالعات جامع شهر هر دو دهه 
انجام می شود و آخرین مطالعات شهر قم مربوط به سال ۱۳۸6 بوده و امسال برای 

مطالعات جدید مشاور گرفته شده است.
روح الله امراللهی با اشاره به اهمیت به روز شدن خط محدوده و حریم شهر اظهار 
داشت: با توجه به این که افق طرح جامع شهر قم در سال ۱۴۰۰ به پایان رسیده 
است، باید قبل از آن طرح جامع قم تهیه می شد که به علت بعضی از مسائل هنوز 

تهیه نشده است.
وی از آغاز مطالعات جدید طرح جامع شهر قم خبر داد و افزود: مطالعات جدید 
طرح جامع شهر قم با همکاری اداره کل راه و شهرسازی استان و مجموعه وزارت 
راه و شهرسازی آغازشده و برای آن مشاور گرفته اند اما مطالعات آن چند سال طول 

خواهد کشید.
رئیس کمسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم مدت زمان انجام 
مطالعات جامع را تا حدود سال ۱۴۰6 اعلام کرد و گفت: برای بررسی حریم و 
محدوده شهر نیاز به زمان زیادی بوده و در حال حاضر برای مطالعات مشاور 

گرفته شده است و به نظر بنده تا سال ۱۴۰6 این مطالعات طول می کشد.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: بعد از تهیه و اتمام مطالعات طرح جامع، نیاز به 
تهیه طرح تفضیلی بوده که با توجه به زمان موردنیاز برای تهیه طرح تفضیلی 
حدود یک دهه زمان نیاز داشته و تا آن روز تغییری در محدود و حریم شهر نخواهیم 

داشت و مردم نسبت به این موضوع آگاهی داشته باشند.
امراللهی در ادامه نگاه ملی به شهر قم را موردبررسی قرارداد و ابراز کرد: به علت 
کمبود آب، نگاه ملی به شهر قم توسعه ای نبوده و باوجود پیگیری مسئولان شهر 
قم هیچ محدوده ای به حریم شهر وارد نمی شود. وی با توجه به عدم نگاه توسعه ای 
به شهر قم تصریح کرد: به علت همین نگاه حتی نتوانسته ایم بخشی در حدفاصل 
منطقه ۵ و منطقه ۴ را که به صورت بایر رهاشده و باعث آلودگی هوای منطقه شده 
را نیز به محدود وارد کنیم و یا حتی مجوز آب برای کشاورزی برای آن بگیریم و به 

یکی از مشکلات زیست محیطی منطقه تبدیل شده است.

استاندار قم بر لزوم جمع بندی و احصا تمام مشکلات گمرک استان قم تاکید 
کرد. 

سیدمحمدتقی شاهچراغی در بازدید از اداره کل گمرک استان قم، اظهار 
کرد: باید تمام نیازمندی های گمرک جمع بندی و احصا شود.

وی با بیان اینکه مجموعه مدیریت استان آمادگی کامل حل مشکلات را دارد، 
مطرح کرد: اعتبارات لازم برای حل مشکلات را می توانیم در قالب اعتبارات 

سفر دوم رئیس جمهور و یا با سفر به تهران دریافت کنیم.
استاندار قم با اشاره به اجرای طرح بارانداز گمرک در دو فاز، عنوان کرد: 
باید طرح اولیه این پروژه به صورت کامل و با جزئیات تهیه شود تا بتوانیم برای 

دریافت اعتبارات ملی با استفاده از این طرح از پروژه دفاع کنیم.
وی با تاکید بر اینکه در این طرح باید نیازها و موانع نیز به طور کامل مشخص 
شود، خاطرنشان کرد: حداکثر تا هفته آینده باید تمام مسائل و نیازهای کلان 

گمرک قم آماده شود تا در سفری به تهران به دنبال پیگیری آن باشیم.
شاهچراغی اضافه کرد: حل مشکلات را می توانیم از دو طریق حضور در 

گمرک ایران و یا از طریق مجلس شورای اسلامی پیگیری کنیم.
وی با اشاره به درخواست گمرک مبنی بر راه اندازی ایستگاه آتش نشانی در 

این منطقه، تصریح کرد: برای احداث مجموعه ایستگاه آتش نشانی غیر از 
خودرو و وسائل، نیازمند نیروی انسانی و شیفت بندی نیز هستیم.

استاندار قم در پایان تاکید کرد: هر آنچه که در حوزه گمرک نیازمند آن هستیم 
در جلسه با گمرک ایران حل خواهیم کرد و اگر هم نشود از طریق سفر دوم 

رئیس جمهور به قم به دنبال برطرف کردن آن خواهیم بود. 

استاندار قم تاکیدکرد؛

تمام مسائل گمرک قم احصا و جمع بندی شود

افتتاح آکادمی فدراسیون جودو 

آموزش وپرورش  تربیت بدنی  و  سلامت  معاون 
استان قم با تاکیدبراینکه والدین  از فرستادن دانش 
آموزان بیمار به مدارس خودداری کنند تا مانع شیوع 
این ویروس در میان دانش آموزان دیگر شوند گفت: 
وضعیت شیوع آنفلوانزا در مدارس قم نگران کننده 
های  دستورالعمل  رعایت  با  امیدواریم  و  نیست 

بهداشتی وضعیت به سطح مطلوب برسد.
افزود:  گفت وگویی  در  رمضان بیگی  مجتبی 
برای  آموزشی  جلسه  مدارس،  بازگشایی  از  قبل 
مدیران مدارس در زمینه رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی برگزار شد و اقداماتی از جمله ضدعفونی 

کردن واحدها در دستور کار قرار گرفت.
وی بیان کرد: در این راستا، بخشنامه ۱۲ بندی به 
واحدهای آموزشی ارسال شد و اولویت اول رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی و رویکرد اصلی نیز الزام 

به استفاده از ماسک به دلیل تجمع در کلاس های 
آنفلوانزا  شیوع  وضعیت  گفت:  وی  است.  درس 
با  در مدارس قم نگران کننده نیست و امیدواریم 
به  وضعیت  بهداشتی  های  دستورالعمل  رعایت 
سطح مطلوب برسد. رمضان بیگی افزود: با توجه 
به حضوری شدن کلاس های درس بعد از ۲6 ماه، 
ویروس آنفلوانزا در مدارس شیوع پیدا کرده و روزانه 
تعدادی از دانش آموزان به دلیل ابتلا به آنفلوانزا در 
اضافه  وی  نمی شوند.  حاضر  درس  کلاس های 
کرد: شیوع ویروس آنفلوانزا به دلیل حضوری شدن 
کلاس های درس و تراکم دانش آموزان و از سوی 
بهداشتی  دستورالعمل های  نکردن  رعایت  دیگر 
با اشاره به این که در چند روز گذشته  است. وی 
جلساتی نیز با مرکز بهداشت برگزار شد، ادامه داد: با 
توجه به طولانی بودن مدت ماندگاری دانش آموزان 

در کلاس های درس و همچنین سن دانش آموزان 
که خطر ابتلا را افزایش می دهد، بالاترین سطح 
رعایت بهداشت در جامعه باید مدارس باشد. وی با 
بیان این که عدم رعایت دستورالعمل های بهداشتی 
در جامعه به مدارس نیز تسری پیدا کرده است، 
تصریح کرد: دانش آموزان دختر موازین بهداشتی 
را به خوبی رعایت می کنند، ولی دانش آموزان پسر 

کمتر به این مسائل توجه دارند.
وی با تاکید بر تزریق واکسن آنفلوانزا، از والدین 
درخواست کرد: از فرستادن دانش آموزان بیمار به 
مدارس خودداری کنند تا مانع شیوع این ویروس 

در میان دانش آموزان دیگر شوند.
به گفته وی، امسال یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون 
تومان اعتبار خاص تجهیزات بهداشتی به واحدهای 

آموزشی ارسال شده است.

معاون سامت و تربیت بدنی آموزش وپرورش استان قم :

والدین از فرستادن دانش آموزان بیماربه مدارس خودداری کنند

مدیر مرکز تخصصی نماز تصریح کرد: نماز باید 
محور اصلی فعالیت های کانون های فرهنگی هنری 

مساجد باشد. 
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی کلباسی طی 
سخنانی در دیدار مسئول ستاد هماهنگی کانون 
های فرهنگی و هنری مساجد استان قم با تاکید 
بر اینکه نماز باید محور فعالیت های کانون های 
فرهنگی هنری مساجد باشد، گفت: مرکز تخصصی 
و  مربیان  و  کادر  مدیران،  آموزش  مسئله  در  نماز 
اعضای کانون های فرهنگی هنری مساجد کاملا 

آمادگی دارد.

وی افزود: ما آمادگی داریم دوره های آموزشی نماز 
را برای مدیران کانون ها و خانواده ها با حضور اساتید 

برتر مرکز تخصصی نماز در مسجد برگزار نماییم.
رئیس مرکز تخصصی مهدویت همچنین گفت: 
در  ها  خانواده  ویژه  نماز  آموزشی  های  نشست 
تعدادی از کانون ها برگزار شده است و انتظار داریم 

همچنان ادامه پیدا کند.
وی با بیان اینکه استقبال خانواده ها از این دوره 
ها بسیار خوب بوده است، افزود: این دوره ها ویژه 
خانواده ها می باشد و چگونگی دعوت فرزندان به 

نماز در آن مطرح می شود.

حجت الاسلام والمسلمین حیدری، مسئول ستاد 
هماهنگی کانون های مساجد استان قم نیز در این 
دیدار گزارشی از برنامه ها و فعالیت های در دست 
اقدام ستاد و ظرفیت های کانون های مساجد ارائه 
کرد و گفت: در دوره جدید بنا داریم در ستاد کانون 
های مساجد محوریت فعالیت ها را آموزش، تسهیل 

گری و توانمندسازی قرار دهیم.
و  ها  دوره  از  کنیم  می  تلاش  کرد:  اضافه  وی 
کانون  در  نماز  تخصصی  مرکز  متنوع  محصولات 
های فرهنگی هنری مساجد جهت ترویج نماز بهره 

بگیریم.

مدیر مرکز تخصصی نماز:

نماز باید محور اصلی فعالیت های کانون های مساجد باشد 

عکاس :معصومه مرادی

و  صنایع  نباید  گفت:  قم  استانداری  اشتغال  و  سرمایه گذاری  امور  مدیرکل 
فعالیت های اقتصادی را در استان مستقر کنیم که در آینده مسائل و مشکلات آن ها 

دامن گیر مردم استان شود. 
دفتر  نخست  اولویت  کرد:  اظهار  گفت وگویی  در  مهر  شهیدی  ابوالفضل 
امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری قم در بحث سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی، تامین زیرساخت ها و ارائه تسهیلات است. وی با بیان اینکه استان 
قم از نظر موقعیت جغرافیایی شرایط ویژه ای دارد، عنوان کرد: همین موضوع 
موجب شده است تا در تامین زیرساخت هایی مانند آب، برق و گاز با مشکلاتی 

مواجه باشیم.

اولویت تامین زیرساخت ها و ارائه تسهیات است 
مدیرکل امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری قم ادامه داد: این مشکلات باعث 
شده تا اگر قرار است سرمایه گذاری خاصی در استان در حوزه های مختلف صنعت، 
معدن و تجارت، جهاد کشاورزی، میراث فرهنگی و ... انجام شود باید این تسهیلات با 
دقت نظر بیش تری در نظر گرفته شود.وی با تاکید بر اینکه هدف این دفتر رفع مشکلات 
سرمایه گذاران در اسرع وقت است، مطرح کرد: نباید صنایع و فعالیت های اقتصادی را 
در استان مستقر کنیم که در آینده مسائل و مشکلات آن ها دامن گیر مردم استان شود.  
شهیدی مهر در پایان خاطرنشان کرد: تامین زیرساخت ها و پرداخت تسهیلات باید با 

سیاست گذاری، اولویت بندی، پیگیری و ایجاد تعامل با مقامات بالاتر انجام شود.

مدیرکل امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری قم:

اجازه استقرارصنایع مشکل سازرا نمی دهیم


